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POSVET JE ZAREZAL 
V ŽIVO

V  s o b o to , 28. s e p te m b ra , se je  v  
G o r ic i  v  le p ih  p ro s to r ih  k a p e le  b iv š e g a  se m e n išča  
in  se dan je  v e lik e  d v o ra n e  g o r iš k e  u n iv e rz e  z a k lju č il 
m e d n a ro d n i s im p o z ij z g o d o v in a r je v  na  te m o  C er
kev in  d ru ž b a  n a  G oriškem  te r n ju n  odnos do vojne  
in  osvobod iln ih  g ib a n j. P o sve t sta p r ire d i la  In š t itu t  
za d ru ž b e n o  in  v e rs k o  z g o d o v in o  in  In š t itu t  za 
s re d n je e v ro p s k a  k u ltu rn a  s re ča n ja  - g o r iš k i u s ta 
n o v i,  k i  se že  d o lg o  in  k v a l ite tn o  u k v a r ja ta  z z g o 
d o v in o  G o r iš k e .

N a j ta k o j na  z a č e tk u  n a p iš e m , da  je  g o r iš k i p o 
sve t z g o d o v in a r je v  ra z lič n ih  n a ro d n o s t i in  n a z o ro v  
p re s e g e l o k v i r  sam ega  n a s lo v a  s im p o z ija , saj je  
d o k a z a l, da  s tro k o v n o  p r ip ra v l je n i  p o s v e t la h k o  
iz re d n o  v e l ik o  p r is p e v a  k  b o ljš e m u  ra z u m e v a n ju  
n a ro d o v  o b  m e ji in  z la s ti k  s o ž it ju  le - te h .

G o to v o  je , d a  je  to k ra tn i p o s v e t p re lo m n e g a  p o 
m e n a  za z g o d o v in o p is je  o  p o lp re te k le m  v o jn e m  
in  p o v o jn e m  času, k i je  te m e ljito  p o g o je v a l ž iv lje n je  
s lo v e n s k e g a  in  ita lija n s k e g a  n a ro d a  vse d o  d anes . 
V s a k o m u r, k i  je  v  tre h  d n e h  p r is lu h n i l  tr i in d v a js e 
t im  p re d a v a n je m  s lo v e n s k ih  in  i ta l i ja n s k ih  z g o d o 
v in a r je v , je  b i lo  ja s n o , d a  je  b i l  p o s v e t na  z e lo  v i 
s o k i ra v n i;  v s e m  u d e le ž e n c e m  je  se ve d a  š lo  p re d 
v s e m  za to , da  b i k a r  n a jb o lje  p o g lo b i l i  to  za S lo 
v e n c e  in  I ta li ja n e  k l ju č n o  z g o d o v in s k o  o b d o b je . 
M o rd a  se m  na te m  p o s v e tu  m e d  d ru g im  p rv ič  za ču 
t i l ,  da  n is o  im e li  ita l i ja n s k i z g o d o v in a r ji  d o  s lo v e n 
s k ih  k o le g o v  v e č v re d n e g a  o d n o s a , k i  s m o  ga t o l i 
k o k ra t d o s le j o b č u t i l i.  N a s p ro tn o : s lo v e n s k i z g o d o 
v in a r ji  so  to k ra t o d ig ra li iz re d n o  p o m e m b n o  v lo g o : 
s s v o jim  z n a n je m  in  d o p r in o s i so  v e l ik o  p r ip o m o g li  
k  u s p e h u  p o s v e ta . P o š te n a  o b ra v n a v a  še ta k o  k o 
č l j iv e  te m e  je  tu d i  p o k a z a la , da  la h k o  is k a n je  
z g o d o v in s k e  re s n ic e  za res o s v o b a ja  č lo v e k a , da  
je z g o d o v in a  še v e d n o  la h k o  u č ite l j ic a  ž iv lje n ja .

P o sve t je  b i l  d e le ž e n  iz re d n e g a  o b is k a  p o s lu š a l
c e v  in  to  n e  s a m o  t is t ih  l ju d i,  k i  s m o  j ih  na  s o ro d 
n ih  p r ire d itv a h  v a je n i v id e v a ti,  a m p a k  tu d i m la d ih . 
S p o d b u d n o  je  b i lo  v id e t i  s lo v e n s k e  d ija k e , k i  so  
j ih  n e k a te r i p ro fe s o r j i  p r ip e lja l i  s s e b o j, k o t  tu d i 
to , da  so  o b  n e k a te r ih  i ta l i ja n s k ih  p ro fe s o r j ih  p r iš li  
tu d i d i ja k i i ta lija n s k ih  šo l. Česa p o d o b n e g a  v  G o r ic i 
še n is e m  v id e l,  p o s e b n o  če  je  š lo  za s lo v e n s k o  
z g o d o v in o . K a k o  p o m e m b n o  je  to , d a  p ro fe s o r j i  
p r ip e lje jo  na  to v rs tn e  p o s v e te  m la d e , n a jb rž  n i p o 
t r e b n o  n ik o m u r  p o s e b e j g o v o r i t i .

G o r iš k i s im p o z ij je  n a za d n je  p o m e m b e n  za to , 
k e r  so  z g o d o v in a r ji in  p r is o tn i iz  o b č in s tv a  ja sn o  
d o k a z a li, da  se da n e s  da  g o v o r it i  o  vse h , še ta k o  
k o č l j iv ih  za d e va h . - STRAN 2

JURIJ PALJK
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Z leve za predavateljsko mizo: Kralj, Marušič, Valdevit, Santeusanio. Vse dni je simpozij spremljalo 
množično in na izzive pozorno občinstvo (FOTO BLJMBACA).

a rla m e n tu  se b o m o  
predstavili s krepkim  finan
čnim  zakonom, vladna veči
na pa je  že zdaj enotna.11 Ta
ko je izjavil predsednik Ro
mano Prodi ob sklepu seje 
m inistrskega sveta, ki je tra
jala deset ur in na kateri so 
odobrili sveženj novih dav
čn ih  uk repov in ob ču tn o  
k lesten je  javn ih  izdatkov. 
Vrednost finančnega mane
vra, ki ga vlada namerava iz
vesti prihodnje leto v treh e- 
tapah, znaša skupno 62.500 
m ilija rd  lir. Javne izdatke naj 
bi vlada zmanjšala za 25 t i
soč m ilijard, novi davki pa 
naj bi prinesli v državno bla
gajno 12.500 milijard. Skup
no to re j d o b im o  v s o to  
37.500 m ilija rd . Do konca 
tega leta bo vlada odredila 
e nkra tno  p lačevanje  tako 
imenovanega "davka za Ev
ropo" v višini 13.500 m ilijard 
lir. Če seštejemo tri navede
ne zneske, dob im o skupno 
vsoto 51.000 m ilija rd , na
daljn jih  12 tisoč m ilija rd  pa 
bi dobili z notranjim i zaklad
nim i operacijam i, kar sodi, 
kot pravijo, v redno poslova
nje pristojnega zakladnega 
ministrstva.

Sveženj ukrepov, ki jih bo 
vlada v kratkem predložila v 
odobritev parlamenta, lahko 
proučim o z različnih zornih 
kotov. Najprej se m oram o 
seveda vprašati, zakaj so ti 
ukrepi potrebni in čemu bo

FINANČNI 
MANEVER Z NAŠEGA 

ZORNEGA KOTA
DRAGO LEGIŠA

Obdavčitev hiš, stanovanj in zemljišč nas 
utegne hudo prizadeti.

do služili. V tej zvezi m ora
m o predvsem  upošteva ti 
pogodbo iz Maastrichta, ki 
določa, da bodo države čla
nice Evropske zveze na za
č e tk u  le ta  1 9 9 9  u ve d le  
skupno valuto. Pogodba pa 
določa tudi pogoje za uved
bo evropske skupne valute. 
O dločilna sta predvsem dva 
dejavnika: višina javnih izda
tkov oz irom a državn i p r i
m anjkljaj in stopnja inflacije 
v vsaki posam ezni državi 
članici. Primanjkljaj ne sme 
biti višji od 3% kosmatega 
narodnega proizvoda, infla
cija pa se m ora ustaliti pri 
3%. Italija trenutno ne izpo l
njuje teh tem eljn ih  pogojev 
in ji zato grozi resna nevar
nost, da ne bo imela skupne 
valute, da bo torej ostala iz
ven Evrope. O d vseh držav 
članic bi pred vrati nove Ev
rope ostali le Italija in Grčija. 
Kakšna sramota za Italijo, ki 
je  bila med ustanoviteljicami

Evropske skupnosti! (da ne 
omenjamo seveda hudih go
spodarskih in socialnih po
sledic). Če se hoče zato Itali
ja izogniti takšni usodi, mora 
za vsako ceno urediti svoje 
finance in predvsem koreni
to zmanjšati ter om ejiti p ri
m anjklja j, ki se že bliža na
ravnost astronom ski vsoti 
dveh m ilijonov m ilija rd  lir!

Kako to doseči? O d loč i
tve seveda niso samo finan
čne in ekonomske, ampak 
predvsem politične narave. 
Pod vprašaj se postavlja so
cialna država kot takšna. Ita
lija si je v tem pogledu - pra
v ijo  nekateri tu ji opazovalci
- privoščila luksus, ki si ga 
niso in tudi niso mogle p ri
voščiti znatno bogatejše d r
žave, ki imajo poleg tega ze
lo učinkovito  državno upra
vo. Zato je m arsikdo priča
koval, da bo Prodijeva vlada 
pri oblikovanju finančnega 
m anevra  nanovo  u re d ila  
p redvsem  p o ko jn in sk i si-

1

[Štern. Tu pa je  trčila  na ne
p rem ostljivo  oviro ! Stranka 
komunistične prenove je za
grozila, da bo v poslanski 
zborn ic i glasovala proti f i 
nančnem u zakonu in celo 

| p ro ti zaupnic i v ladi, če bi 
njen predlog kakorkoli načel 
o b s to je č i p o k o jn in s k i s i
stem. Ker koalicija "Oljke" v 
poslanski zbornici n im a ve
čine brez Stranke kom uni
stične prenove, je Prodi u- 
bral druga pota. Katera? U- 
krep, ki najbolj pade v oči, 
je  nova obdavčitev stano
vanj, hiš in zemljišč. Katastr
ski dohodek od stanovanj in 
hiš se bo povečal za 5 od
stotkov, kar zadeva (državni) 
davek Irpef, in za 10 odsto
tkov, kar zadeva (občinski) 
davek ICI; za kar 10 odsto t
kov pa se bo povišal davek 
na kmetijska zemljišča. Ker 
so v Italiji od štirih družin tri 
tudi lastnice stanovanja oz i
roma hiše, je  jasno, da zao
bjema ta obdavčitev veliko 
množico državljanov. Glede 
zdravstva je treba om eniti, 
da bo davkoplačevalec lahko 
odslej odbil od obdavčljive 
vsote le 250 tisoč lir, izdanih 
za zdravniške stroške. Sve
ženj vladnih ukrepov zadeva 
seveda vrsto drugih podro 
čij, ki jih  tu ne m orem o po
drobno navajati.
--------------STRAN 2

Saša Rudolf
ŠE DALEČ OD NORMALIZACIJE V BIH

l ju d s k o  g laso van je  je  z a d a lo  sm rtn i 
u d arec  nevarnem u veleplinskem u  

te rm in a lu  na T rž iš  kem.
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NOVI GLAS /  ŠT. 37 1 996

SVET OKROG NAS

PLINSKEGA 
TERMINALA 

NE BO

Nedeljsko ljudsko glasova
nje v tržiški občini o izvedbi 
načrta družbe SNAM o plin
skem terminalu, ki naj bi ga 
zgradili pri Moščenicah, je 
pokazalo, da ljudje odločno 
nasprotujejo tej gradnji. Na 
volišča je šlo 16.308 volivcev 
od skupnih skoraj 26.000 u- 
pravičencev, se pravi 63,5 od
stotka. Proti se je izreklo 
10.021 ali dobrih 62% voliv
cev, medtem ko je v podporo 
predloga o gradnji plinskega 
terminala glasovalo 6.130 ali 
skoraj 38% upravičencev. Za
nimivo je, da je na vseh volil
nih sedežih prevladal "Ne".

Propadel je tako načrt dru
žbe SNAM, da bi postavila ta 
veleplinski terminal, ki naj bi 
po napovedih močno prispe
val h gospodarskemu razvoju 
Tržiča in širše okolice. Ljudje 
pa niso nasedli tovrstni pred
volilni propagandi, čeprav ji 
je družba SNAM namenila ve
liko finančnih sredstev, ker so 
očitno ozaveščeni glede ne
varnosti in ekološke škode, ki 
hi jo prinesla sama gradnja in 
nato delovanje terminala.

Tržiški župan Adriano Per- 
si, ki se je pred dnevi sicer iz
rekel za gradnjo vplinjevalne- 
ga terminala, je ob tem izidu 
izjavil, da se bo občinska u- 
prava zavzela, da bo izpolnje
na volja prebivalstva. Župan 
je sicer obžaloval, da je bil na
črt zavrnjen, in je to pripisal 
neinformiranosti volivcev, če
prav je občinska uprava dobri 
dve leti skušala seznanjati lju
di glede same uresničitve, de
lovanja in posledic vplinjeval- 
nega terminala.

Pozitivno pa so ta rezultat 
ocenile vse tiste organizacije 
in ljudski odbori tako iz same 
tržiške kakor tudi iz devinsko- 
nabrežinske občine, ki so se 
že dve leti borili proti plinske
mu terminalu. Svoje zadovolj
stvo nad izidom referenduma 
izraža tudi deželno tajništvo 
Slovenske skupnosti.

Upati je, da bodo pristojne 
oblasti, zdaj ko je ta načrt do
končno propadel, poskrbele 
za drugačno, turistično in 
ekološko ovrednotenje tega 
področja, ki nudi gotovo pre
cejšnje možnosti za razvoj. 
--------------M.T.

8. O K T O B R A  V TRSTU

SE DALEČ OD 
NORMALIZACIJE 

V BiH
SAŠA RUDOLF

PRED SREČANJEM 
S FASSINOM

Dne 8. oktobra bi morali 
priti do prvega uradnega sre
čanja med predstavn ikom  
nove italijanske vlade, ki je 
izraz aprilske vo lilne zmage 
O ljke, in zastopniki sloven
ske manjšine.

Skupno slovensko zastop
stvo je že kmalu po oblikova- 
nju Prodijeve vlade p isno 
prosilo za srečanje z m in i
strom  za deželna vprašanja 
Bassaninijem, saj je bil v zad
n jih  za ko noda jn ih  dobah 
ravno m in is te r za deželna 
vprašanja pristojen za vpra
šanje zaščitnega zakona in 
drug ih  m anjšinskih zadev. 
Spomnimo se le na Maccani- 
ca in Paladina.

Bassanini do danes ni od
govoril, pač pa je prišlo na 
srečanju italijanskega in slo
venskega zunanjega ministra 
D in ija  te r Kračuna 3. sep
tem bra v Rimu do pom em 
bnega prem ika tako v dvo
stranskih odnosih kot v gle
danju na naše manjšinske 
probleme. D ini je takrat jav
no naročil enemu izmed svo
jih podtajnikov, Pieru Fassi- 
nu (DSL), da se sreča s pred
stavniki slovenske manjšine 
zaradi osnutka zaščitnega 
zakona, ki naj bi ga pripravila 
vlada, a tudi za h itro  rešitev 
nekaterih perečih vprašanj, 
na katera opozarja manjšina 
in bi jih lahko rešili tudi mi-

IVO JEVNIKAR

m o zakonodajnih postopkov 
za zaščitni zakon, ki se vleče
jo že četrt stoletja.

Do srečanja Fassino - skup
no predstavništvo naj bi torej 
prišlo 8. oktobra v Trstu. Tudi 
nova vlada Oljke očitno z na- 
šim i prob lem i ne h iti, de j
stvo pa je, da mednarodna, 
državna, deželna in tržaška 
občinska politična razmerja 
govorijo  o možnosti, da bi 
se zdaj res lahko kaj prem a
kn ilo  v našo korist.

Skupno zastopstvo, ki si
cer še ni našlo odgovora na 
splošno zahtevo po ob liko 
vanju trdnejšega in dem o
kratično legitimiranega pred
stavniškega telesa (izvoljeni 
Narodni svet), se je zbralo 
že na dveh konstruktivn ih  
delovnih srečanjih 27. in 30. 
septembra, da bi pripravilo 
spom en ico  za v lado tako 
glede vsebine zaščitnih do lo
čil kot glede ostalih vprašanj. 
Pri tem  zahteva, da se jasno 
ugotovi, kdo je v tem času 
vladni sogovornik manjšine, 
in da se oba sklopa vprašanj 
rešujeta istočasno in vzpo
redno. Predstavništvo tudi 
pričakuje od vlade, v kateri 
se prepoznava velika večina 
naših ljudi, da bo potrebne 
ukrepe sprejela ob dogovar
janju z zastopniki manjšine.

Po skoraj treh tednih za
radi številn ih napak nekaj
krat ponovljenega prešteva
nja glasovnic je volilna ko
misija, ki deluje v sklopu O r
ganizacije za varnost in so
delovanje v Evropi, končno 
le objavila izide predsedni
ških in parlamentarnih vo li
tev v BiH in umestila trič lan
sko predsedstvo, v katerem 
so predstavniki m uslim an
ske, srbske in hrvaške etnije 
- Izetbegovič, Krajišnik in Zu- 
bak. Na čelu države so torej 
nacionalistične stranke, ki 
jim  gre pripisati velik del od
govornosti za štiriletno krva
vo državljansko vojno.

Volitve torej niso prinesle 
bistvenih novosti, država o- 
staja še dalje razdeljena na 
dve polovici, muslim ansko- 
hrvaško federacijo in Repu
bliko srbsko. Povezav skoraj 
ni, saj ima vsak del svojo za
konodajo, svoj denar, svojo 
po lic ijo  in vojsko, svojo uro. 
Sarajevska oblast je prejšnjo

nedeljo odredila  v rn ite v  k 
sončni, v 20 km oddaljenih 
Palah pa so ohranili poletno 
uro. Pa celo v sami musliman- 
sko -h rvašk i fe d e ra c iji ne 
spoštujejo odloka o v rn itv i 
k sončni uri. Hrvaško prebi
va ls tvo  v H e rce g o v in i je 
ohranilo  poletno uro, ki je v 
veljavi na Hrvaškem.

Za edino pozitivno novost 
so p o skrbe le  o p o z ic ijs ke  
stranke. Zveza bosansko- 
hercegovskih socialnih de
m okratov je imela v Banja 
Luki in Sarajevu prve razgo
vore s srbsko opozicijo. D o 
govorili so se o doslednem 
spoštovanju ustave BiH in 
enakopravnosti vseh treh na
rodov. Izrekli pa so tudi za
skrbljenost zaradi zastoja pri 
aretacijah vojnih zločincev in 
dela haaškega mednarodne
ga sodišča. V celoti pa so pod
prli zahteve vojn ih invalidov 
pri reševanju njihovega te 
žkega socialnega položaja.

doma in 
po svetu

ŠPANSKI ministrski pred
sednik Aznar je povedal, da 
ga je skušal predsednik 
italijanske vlade Prodi na 
srečanju v španskem mestu 
Valencia prepričati, naj bi 
Italija in Španija skupno 
nastopili, da bi od ostalih 
držav članic Evropske zveze 
dosegli ugodnejše pogoje za 
uvedho skupne evropske 
valute. Aznar pa je ta pred
log odločno zavrnil, kar naj 
bi bil eden glavnih razlogov, 
zaradi katerega je Prodi tako 
pohitel z odobritvijo 
finančnega manevra. Na 
račun Italije prihajajo kritike 
tudi iz Francije. Predsednik 
Chirac očita Rimu, da 
povzroča nihanje lire veliko 
škodo na francoskem trgu.

NA PRITISK ameriškega 
predsednika Clintona sta se 
v VVashingtonu srečala 
izraelski ministrski pred
sednik Netanyahu in pale
stinski voditelj Arafat. 
Ameriški predsednik si 
namreč pet tednov pred 
predsedniškimi volitvami ne 
more dovoliti, da bi se nada
ljevali spopadi med Izraelci 
in Palestinci ter da bi dejan
sko propadel sporazum, ki je 
bil sklenjen prav zaradi 
odločnih prizadevanj 
sedanje ameriške vlade. Na 
srečanju v VVashingtonu je 
sodeloval tudi jordanski kralj 
Husein, medtem ko je 
egiptovski predsednik 
Mubarak vabilo odklonil.

V V IDM U so se sestali 
predstavniki strank, ki 
sestavljajo deželno večino. 
Gre za koalicijo Oljke in 
Severno ligo. Predstavniki 
koalicije zahtevajo od Sever
ne lige, naj se distancira od 
odcepitvenih stališč glavne
ga voditelja Lige Bossija. 
Predstavniki Lige do zdaj še 
niso zavzeli dokončnega 
stališča do te zahteve. Zato 
še obstaja nevarnost krize 
deželne vlade, ki jo vodi 
predstavnik Lige Cecotti.

S 1. STRANI

Prav tis ti zgodovinarji, ki 
so tud i predstavniki Cerkve, 
so zelo k ritično  spregovorili 
o  cerkveni zgodovin i v času 
fašizma in m ed drugo  sve
tovno  vo jno; pod  d ro b n o 
gled so postavili zgodov in 
sko obdobje, ko  so im ele 
o d lo č itve  C erkve izreden 
v p liv  na vso družbo. Tako 
je prišla na dan kompleksna 
osebnost goriškega nadško
fa Margottija, čigar dobrona
m ernosti ni n ihče ospora-

S 1. STRANI

POSVET JE ZAREZAL 
V Ž IV O

val, obenem  pa mu n iti n i
hče n i p rip isova l velikega 
čuta za težave slovenskih 
ve rn iko v  z narodnostnega 
vidika. V  G oric i so zgodovi
narji tud i jasno povedali, da 
za poko le  v  fo jbah ne m o
rem o krim ina liz ira ti vsega 
slovenskega naroda, ke r je
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šlo za politične- poko le  in 
ne za e tn ično čiščenje, kol 
govo rijo  nekateri skrajneži 
danes v  Ita liji, Tega n iso za
trjeva li s lovenski zgodovi
narji, ampak ita lijanski! Slo
venska p rim orska d u h o v 
ščina je na sim poziju  prišla 
na dan kot izredno narodno 
zavedna; n i se bala n iti spo
rov s svo jim  škofom , p red
vsem zato ne, ker se je ja
sno zavedala, kako  je faši
zem ogrožal slovenski na
rod.

To je samo nekaj m isli ob 
goriškem u sim poziju , k i pa 
- žal - n i b il deležen dovo lj 
ve like  odm evnosti v javnih 
obč ilih , vsaj take ne, kakr
šno b i si zaradi svoje po 
m em bnosti go tovo  zaslužil! 
Naravnost nerazum ljivo  je 
tu d i de jstvo, da osrednja 
slovenska javna občila  (TV 
Slovenija e tc .) posvetu  v 
G oric i n iso nam enila nobe
ne pozornosti.

M ednarodno finančno tr 
žišče je pozitivno reagiralo 
na finančni manever italijan
ske vlade. Vrednost nemške 
marke je po dolgih mesecih 
padla pod mejo 1.000 lir, po
zitivne znake kaže tudi bor
za. Vlada računa na znižanje 
obrestn ih mer, tako da bo 
denar cenejši, kar naj bi kori
stilo naložbam in zaposlitvi 
te r prispevalo k zmanjševa
nju stopnje inflacije.

M en im o pa, da ne preti
ravamo, če napišemo, da bo 
zlasti nova obdavčitev hiš in 
stanovanj te r zem ljišč bolj 
prizadela p ripadn ike  naše

FINANČNI 
MANEVER Z 

NAŠEGA 
ZORNEGA KOTA

slovenske narodne skupno
sti v Italiji kot ostale držav
ljane, saj slednji niso tako 
tesno povezani s teritorijem , 
kot smo Slovenci. Zlasti zvi
šanje davka na zemljišča ute
gne imeti za posledico, da se 
bodo lastniki v še večji meri 
kot do zdaj hoteli iznebiti te 
ga imetja, ga torej prodajali. 
To pa bo pom enilo novo hu
do obubožanje celotne manj
šine, kar ji utegne biti sčaso
ma celo usodno.

Prav bi bilo, če bi kak naš 
izvedenec čim prej g loblje in 
natančneje proučil ta aspekt 
finančnega manevra Prodi
jeve vlade, pristojne sloven
ske organizacije pa bi prav 
na osnovi take študije lahko 
izoblikovale ustrezne p ro ti
ukrepe.
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INTERVJU /  KAZIMIR HUMAR

Bi, [tro s im , našim  
bralcem  na k ra tk o  o r is a li te 

dogodke?
V času fašistične diktature je bil 

zaukazan kulturni m olk za nas Slo
vence v takratni Italiji. Slovenska 
beseda se je slišala le v cerkvi. Leta 
1944, ko je še divjala vojna, so 
nemške oblasti spet proglasile Pri
morsko za Kustenland in so dovo
lile slovensko besedo. Zato se je 
prva organizirala in javila goriška 
dekliška M arijina družba, ki je že 
takoj 1.1944 vzela poleg cerkve sv. 
Antona starega v najem večjo sobo, 
dvorana pa je bila v Lantierijevi pa
lači; v njej so se zbirale M arijine 
družbenice. Priredili smo tudi prve 
javne prireditve. Že I. 1944 smo 
imeli v tej dvorani miklavževanje. 
Naslednje leto so gospodarji dvo
rano odpovedali. Zato se je M ari
jina družba obrn ila  na sestre Naše 
gospe - noterdamke v Gorici in tam 
smo imeli veliko lepih predstav. Ko 
se je septembra 1947 Italija vrnila 
v Gorico, so nam tudi noterdamke 
odpovedale gosto ljub je. Takratni 
vo d ite lj M a r ijin e  d ružbe  msgr. 
Brumat je razmišljal, kje bi dobili 
nove prostore za M arijino  družbo. 
Spomnil se je na Placuto, kjer je 
bila na razpolago večja soba v pr
vem nadstropju. Dvoranico je vzel 
v najem in napisal na vrata D om  
Brezmadežne.  Poleg M arijine d ru 
žbe so dvoranico uporabljali tudi 
drugi. Bila pa je majhna in tesna; 
zato je Katoliško prosvetno društvo 
začelo razm išlja ti, kje bi dob ilo  
večje prostore. Ideja o izgradnji Ka
toliškega doma ni bila nova, saj so 
to načrtovali že pred prvo svetovno 
vojno, a takrat ni prišlo do uresni
čitve. Leta 1950 je društvo začelo 
z akcijo in m islilo  zgraditi ku lturno 
središče ka to lišk ih  S lovencev v 
Gorici.

K do  im a  največ zas lu g
z a  uresn ič itev  le  z a m is li?
Katoliško prosvetno društvo v 

G orici je začelo s sistem atičnim  
delom. Svoj sedež je imelo v stavbi 
na Placuti 18. Vsi smo čutili, da so 
prostori na Placuti pretesni. Na ob 
čnem zboru društva jeseni 1951 je 
padla misel, naj bi si slovenski ka
to ličani zgradili lasten prosvetni 
dom  z dvorano. Društvo se je za 
to  zavzelo in je po nekaj sejah 
sklenilo, da skliče zastopnike vseh 
slovenskih katoliških organizacij k 
skupnemu delu za zgraditev Katoli
škega doma. Najprej smo se obrnili 
na prijatelje in organizacije za f i
nančno podporo; v ta namen se je 
osnoval poseben pripravljalni od 
bor. Za pom oč smo prosili tudi iz
ven Gorice, in sicer najprej v C le
velandu, kjer je bival naš goriški 
rojak in veliki prijatelj Karel Bonutti. 
N jemu smo se priporočili in po
vedali, kaj m islim o. O brn il se je na 
škofa Rožmana, ki je takrat bival v 
Clevelandu. Osnovali so poseben 
odbor za gradnjo Katoliškega do 
ma. O brn ili smo se tudi na druge 
rojake po svetu, na Argentino, kjer 
je bil duhovnik Stefan Tonkli. Tudi 
naši rojaki po Evropi, tako v Angliji, 
Belgiji, Franciji so začeli nabirati 
prostovoljne prispevke za dom . V 
Gorici smo ustanovili poseben od
bor, katerega predsednik je bil dr. 
A n ton  Kacin. V p rip ra v lja ln e m  
odboru so bili še Maks Komac, dr. 
M artin  Kranner, V ik to r Prašnik, 
Benedikt Kosič, Jožef Vižintin in jaz. 
O dbor je imel redne seje in raz
pravljali smo o poteku nabirk po 
svetu. Pojavilo se je vprašanje, kje

KATOLIŠKI DOM 
VČERAJ IN DANES

naj bi zgradili dom . Zemljišče smo 
našli na Drevoredu 20. septembra, 
ki je b ilo  takrat last dr. Tagliaferria 
iz Trsta in je b ilo  na prodaj. M erilo  
je 11 tisoč kvadratnih metrov, na 
njem je bila tud i stvaba. O d ločili 
smo se, da ga kupim o; to je bilo 
leta 1958. Pred no ta rjem  sm o 
podpisali preventivno pogodbo in 
dali nekaj denarja, potem pa je bilo 
treba podpisati dokončno kupo
prodajno pogodbo, za kar nismo 
im eli dovo lj denarja. V tej stiski 
smo se zopet obrn ili na odbor v 
Clevelandu za posojilo. Poskrbel 
nam je 9 tisoč dolarjev posojila. Po
leg škofa Rožmana in Bonutti ja sta 
s poso jilom  priskočila na pom oč 
še gospoda Gerdina in Potokar. S 
tem denarjem smo podpisali ku
poprodajno pogodbo; na kup lje 
nem zem ljišču je kasneje nastal 
Katoliški dom.

Gotovo ste m o ra li
p re m a g a ti velike težave.

K akšne  so b ile?
Težave so bile predvsem finan

čnega značaja. Zato smo se tudi 
obrn ili na dobrotn ike v Gorici in v 
svetu. Takrat so ljudje zelo radi p ri
skočili na pom oč in so dajali tako 
darove kot brezobrestna posojila. 
Pri zbiranju darov za gradnjo so se 
posebno odlikovale M arijine  d ru 
žbenice. Takoj ko smo kupili zem 
ljišče, smo začeli razmišlajti o dvo
rani. V začetku smo nameravali 
zgraditi dvorano za kinopredstave, 
toda ministrstvo nam je prošnjo za
vrn ilo ; zato smo se odločili, da bo
mo zgradili dvorano za prosvetno 
dejavnost. Za načrte smo se obrnili 
najprej na inženirja Sosiča z Opčin, 
toda ti načrti nam niso povsem 
ugajali; zato smo se odločili za na
črte geometra Travanuta iz Gradi
šča. Na županstvu so bile določene 
težave in zato smo se obrn ili na dr. 
Malnija, ki je pripravil nove načrte. 
Ti so bili na goriškem županstvu 
tudi odobreni, saj je županstvo iz
dalo gradbeno dovoljenje dne 30. 
junija  1960. Skoraj sedem let je 
trajala naša trnjeva pot priprav. O k
tobra leta 1960 je podjetje Pietro 
Protto iz Gorice začelo z gradbeni
mi deli. Na praznik sv. Družine leta 
1961 je msgr. A lo jz ij Novak blago
slovil tem eljni kamen. Dela so na
predovala in zadnjo nedeljo v fe 
bruarju leta 1962 smo določili za 
otvoritev nove dvorane. Ko so naši

JURI) PALJK

V teku so še zadnje priprave na odprtje 
prenovljenega in razširjenega Katoliškega doma v Gorici.
Že z ulice lahko vidimo, da je iz "starega" poslopja nastala 
mogočna stavba, ki pomeni veliko in bistveno obogatitev 
goriškega mesta. Pred slovesnim odprtjem, ki bo 
predvidoma 19. oktobra, menimo, da je prav, če se 
spomnimo na ljudi in čas pred več kot 40 desetletji, ko je 
dozorevala misel, da bi katoliški in demokratični Slovenci v 
Gorici dobili primerne prostore za kulturno, prosvetno in 
drugo javno delovanje. O  tem smo se pogovarjali z dr. 
Kazimirom Humarjem, ki je tisti čas in takratne dogodke 
tudi osebno doživljal.

sednik dr. Anton Kacin. Slovenski 
rojaki v Gorici, v zamejstvu in po 
svetu so dejansko tis ti največji 
dobrotn ik i, ki so največ prispevali 
za dograditev Katoliškega doma. 
Brez njihove pomoči bi Katoliškega 
doma ne imeli. Glavni pobudniki 
akcije so b ili odbori v G oric i, v 
ZDA, še posebno v Kanadi, Argen
tin i, A ng liji in na H olandskem . 
Hvaležni m oram o biti celi kopici 
imen. Težko bom o našli ustanovo, 
okrog katere bi se našlo tako veliko 
ljudi, kot je b ilo  tistih, ki so prispe
vali za gradnjo Katoliškega doma. 
Tržaškim slovenskim vern ikom  je 
Janez Pavel II. ob njihovem  obisku 
5.9.1979 položil na srce: "Pozdrav
ljam vas s prisrčno željo, da bi bila 
vaša izv irna  ku ltu rna  iden tite ta  
vključena v obseg družbenega in 
cerkvenega življenja. Da bi bila za 
vas in za vse resničen prispevek 
duhovnega bogastva te r počelo 
plodonosne povezanosti v m islih 
in delih v Jezusu Kristusu." To je bil 
namen, ko smo ustanavljali Kato
liški dom ; upam, da bo Katoliški 
dom  ostal zvest temu namenu tudi 
v bodoče.

V čem v id ite  danes p o 
slanstvo K ato liškeg a  d o m a?

V tistem , kar sem povedal, in v 
tistem , kar je na obisku v Sloveniji

italijanski prija te lji v ideli, da gre 
gradnja  Katoliškega dom a zelo 
dob ro  naprej, so začeli ugibati, 
odkod prihaja denar. Ker so sodili 
druge po sebi, so začeli sum ničiti, 
da nas financira Vatikan, drugi, da 
nam pomaga Italija, tretji, da denar 
skrivaj prihaja iz Jugoslavije; ne
kateri so celo m enili, da je to delo 
ameriške tajne službe CIA. Niso si 
mogli predstavljati - kot si kdo še 
danes morda ne more - da je Ka
toliški dom  zrasel samo s prosto
vo ljn im i darovi in posojili, ki so jih 
dali naši ljudje od vsepovsod, po
sebno iz Gorice in Clevelanda. Ko 
je bila dvorana zgrajena, je nastal 
problem lastništva; odločili smo se, 
da lastništvo prepišemo na Kato
liško tiskovno društvo v Gorici, ki 
je b ilo  takrat obnovljeno. Po dveh 
letih je bila dvorana nared; s lo 
vesna otvoritev je bila v nedeljo, 
25. februarja 1962, deset let po 
začetku akcije za Katoliški dom. 
D vorano je b lagoslovil nadškof 
msgr. Hijacint Ambrosi. Prisotni so 
bili goriški župan dr. Poterzio, pre
fekt dr. N itri, kvestor Pervilli, pred
sednik pokrajine Chientaroli in pa 
seveda predstavniki organizacij iz 
Goriške, Tržaške in Koroške. V im e
nu odbora je goste pozdravil pred-

sveti oče povedal izobražencem v 
M ariboru: "Vaša kultura je staro
davna in nanjo ste upravičeno po
nosni, saj ste prav po ku lturi ohra
nili svojo sam obitnost skozi sto
letja, ko niste imeli svoje države. 
Vaša narodna zavest in notranja 
povezanost sta črpali svojo moč iz 
jezika in kulture, ki so ju gojili in 
pospeševali slovenski rodovi v pre
teklosti." To ostaja torej namen Ka
toliškega doma tudi v sedanjosti in 
prihodnosti, posebno še za nas, za
mejske Slovence, ki smo katoliško 
orientirani in želimo, da skupaj z 
vero raste tudi naša kultura, da bo
mo vsi skupaj, kulturniki in cerkve
ni ljudje živeli in delali za Kristusa 
in njegovo kraljestvo med našim 
ljudstvom.

K akšne so ra z lik e  m ed ta 
k ra tn im  in d anašn jim  časom ?

Takrat so na Slovenskem živeli 
v diktaturi in so samo včasih priha
jali v Katoliški dom  tudi slovenski 
predstavniki iz Slovenije, saj urad
no niso smeli. Danes pa je  svoboda 
in za sodelovanje ni nobenih težav, 
tudi napetosti med demokratičnim i 
in levo usmerjenim i Slovenci da
nes več ni, saj skušamo vsi delati 
za dobrob it slovenskih ljudi in za 
slovensko kulturo, slovensko iden
tite to ljudi v zamejstvu.

K a k o  n a j se d e m o k ra ti 
in  k a to liš k i Slovenci vk ljuču 
je jo  v današn jo  stvarnost in 
k a k o  n a j p ris p e v a jo  svo j de
lež k njenem u obliko van ju  'f

M islim , da mora ostati to, kar 
je bilo v preteklosti, tudi za naprej: 
duhovniki in laiki m oram o sodelo
vati za skupno rast ne samo sloven
ske kulture, ampak tudi za rast bo
žjega kraljestva na zem lji in med 
nami. Brez vere v Kristusa namreč 
tudi narodna zavest peša in je v ne
varnosti tudi obstoj slovenskega 
naroda. V preteklosti smo rasli tudi 
s pom očjo Cerkve in tej poveza
nosti m oram o ostati tudi v prihod
nosti zvesti.

STALISCE SOLSKEGA 
ODBORA O VOLITVAH 

V ŠOLSKE SVETE

Šolski odbor, ki združuje predstavnike slovenskih 
komisij v DSL in SKP, šolske komisije SSk, SKGZ, SSO, 
ZSKD, SP ter SSŠ, posreduje izjavo volivcem pred vo
litvami v okrajne in pokrajinske šolske svete ter v vse
državni šolski svet. Enotni šolski odbor, piše v sporočilu, 
zbran na seji 13.9.1996, je  vzel  v pretres vprašanje 
bližnje obnove pokrajinskih in okrajnih šolskih svetov 
ter vsedržavnega šolskega sveta ter je soglasno sprejel 
naslednje stališče.

Šolski odbor meni, da je  sodelovanje v pokrajinskih 
šolskih svetih  v  interesu slovenske šole  v  Italiji. Kljub 
obstoju deželne komisije za šole s slovenskim učnim  
jezikom in kljub temu, da je  mnenje le-te o vprašanjih, 
ki zadevajo slovensko šolo, obvezno, je  pokrajinski 
svet le osrednji zborni organ na pokrajinski ravni in 
zato najbolj neposredno vpliva na odločitve šolskega 
skrbništva. Slovenska prisotnost  v  pokrajinskem šol
skem svetu je torej danes, tudi z ozirom na kočljivo 
vprašanje racionalizacije šolske mreže, neobhodno po 
trebna. Šolski odbor zato poziva vse komponente slo
venske šole, vodstveno, učno in neučno osebje, starše 
in družbene sile, da se na volitve pripravimo, se jih  
udeležimo in v pokrajinski šolski svet izvolimo pri
merno slovensko zastopstvo.

Šolski odbor je  obširno razpravljal tudi o okrajnih 
šolskih svetih.  V  preteklosti je neupoštevanje zahteve 
po samostojnem slovenskem šolskem okraju manjšini 
narekovalo bojkot volitev v šolske zborne organe. Šolski 
odbor ugotavlja, da se okrajni sveti, ki so nastali po  re
form i iz I. 1974, niso obnesli tako zaradi skrajno ome
jenih pristojnosti kakor tudi zaradi umetne in neživ
ljenjske teritorialne razsežnosti. Bližnja reforma zbornih 
organov bo tako po vsej verjetnosti okrajne svete celo 
odpravila, a tudi tam, kjer obstajajo, se okrajni sveti so
očajo z nesklepčnostjo in nezanimanjem. Šolski odbor 
je zato mnenja, da b i predstavljalo aktivno slovensko 
sodelovanje na volitvah  v okrajne svete odvečno trate
nje dragocenih energij. Zato se volitev v okrajne svete 
tudi tokrat ne bom o udeležili. Šolski odbor je  razprav
ljal tudi o volitvah v vsedržavni šolski svet, v katerem 
je zajamčeno zastopstvo enega predstavnika slovenskih 
šolnikov. Šolski odbor vabi učno osebje, da se po lno
številno udeleži teh volitev, saj gre za našo zastopanost 
v eni osrednjih ustanov šolskega sistema  v Italiji.

Šolski odbor ponovno poziva osebje na slovenskih 
šolah, dijake in starše, da se ne udeležijo volitev v okrajne 
šolske svete, hkrati pa, da se šolsko osebje in starši ude
ležijo volitev  v  pokrajinska šolska sveta ter da se učno 
osebje množično udeleži volitev  v  vsedržavni šolski svet.

Naša aktivna zavzetost na bližnjih volitvah za ob
novo pokrajinskih šolskih svetov in vsedržavnega šol
skega sveta naj izpriča slovensko zavzetost za rast slo
venske šole  v Italiji, saj se zavedamo, da se prav v slo
venski šoli kroji naša bodočnost.
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IZ ŽIVLJENJA CERKVE

ŠIŠENSKI ROMARJI

STIČNA 1996
MARJETA STRES

Na 16. srečanju mladih v Stični so mladi 
dokazali zvestobo besedam sv. očeta, ki je letos 

obiskal Slovenijo. 10.000 mladih iz vse Slovenije, 
zamejstva in Hrvaške se je zbralo, da bi delili 

mladost in veselje ter se skupaj utrjevali v veri in 
odprtosti Kristusu.

Na novem, večjem prire
ditvenem prostoru je ves dan 
potekal program, ki se je za
čel s pozdravi in vzpodbud
nimi besedami pastirjev slo
venske Cerkve. V molitvi, ki 
so jo vodili bogoslovci, so se 
mladi zbrali v Gospodu, saj 
je bilo geslo letošnje Stične 
Petrovo vprašanje Kristusu: 
"H komu pojdemo, Gospod? 
Besede večnega življenja  
imaš." Slovenka leta dr. M et
ka Klevišar je v kratkem po
govoru predstavila delova
nje slovenskega društva Ho- 
spic, ki se ukvarja s spremlja
njem umirajočih in s pomoč
jo njihovim svojcem. M la
dim je položila na srce, da 
ima vsaka stvar - tudi bole
zen - svoj smisel, namen in 
vrednost, čeprav tega pogo
sto ne vidimo. Povedano so 
lepo ponazarjale tudi pesmi, 
ki so donele iz mladih grl pod 
vodstvom priljubljene skupi
ne Gloria. Prav s pesmijo, 
besedo in koreografijo so 
mladi iz Združenja sloven
skih katoliških skavtinj in 
skavtov, Gibanja Pot, Zdru
ženja katoliških študentov in 
M ladih  za zedinjeni svet 
predstavili svoj način rasti v 
Bogu in služenja človeku.

Globoko pa odmevajo v 
vseh udeležencih srečanja 
besede bogoslovca Tomaža 
Mikuša, ki je pričeval o lju
bezni Boga, ki ga je rešil iz 
pekla brezsmisla.

P. Marko Ivan Rupnik je 
navdušil mlade s svojim raz
mišljanjem o Bogu, odpušča
nju, veri in ljubezni. Osvetlil 
je lik apostola Petra, ki je naj
prej zatajil Jezusa, nato apo
stole in nazadnje še sam se
be. Toda Jezusov pogled ga 
je objel ter zaradi ljubezni in 
odpuščanja je na Jezusovo 
vprašanje lahko odgovoril:

' Gospod, ti vse veš, ti veš, da 
te ljubim." V nabito polni 
cerkvi je p. Rupnik odgovar
jal na vprašanja m ladih. 
Opozoril je, da so stvari iz 
sveta stopile v Cerkev in jih 
pogosto zam enjujem o za 
Kristusa, ki je resnični te
melj. Potrebna je nova evan- 
gelizacija, ki se loteva vpra
šanj o bistvenih stvareh, zato 
se ne smemo ustavljati ob 
podrobnostih, ki jih ne ra
zumemo in motijo neverujo
če. Potrebno se je osvoboditi 
želja, da bi Bog delal po naši 
volji. Grešimo, ker hočemo 
rešiti sebe, in ne zato, ker 
hočemo delati kaj slabega. 
Toda kar stiskamo v pesti, da 
bi rešili, požrejo črvi, zato se 
moramo prepustiti Ljube
zni, ki traja vekomaj. Zače
tek ljubezni pa je odpušča
nje. Vse, kar zaradi ljubezni 
umre, bo po ljubezni vstalo. 
Jezus je umrl, ne da bi enega 
človeka prepričal, toda še 
danes žanje uspeh, saj vstaja 
to, čemur je on umrl. P. Rup
nik je poudaril pomen svo
bode in pogovora, saj je de
m okracija  stvar besede. 
Vsem zbranim je zaželel, da 
bi bili svobodni v ljubezni.

Ob somaševanju številnih 
duhovnikov je vrhunec sre
čanja, sv. mašo, daroval nad
škof dr. Alojzij Šuštar. V pri
digi je mariborski škof dr. 
Franc Kramberger poudaril 
pomen zvestobe izviru do
brote, ki je naš Bog.

Po sv. maši je med mlade 
prišel priljubljeni pevec Adi 
Smolar, ki je s svojimi pesmi
mi navdušil množico. Stična 
199f> je za nami; pred verno 
slovensko mladino, ki je utr
dila svojo vero ob srečanju 
s sv. očetom, pa je priprava 
na 12. Svetovni dan mladih 
avgusta 1997 v Parizu.

IRSKA, OTOK SVETNIKOV 
IN SHOLARJEV

Prva mašna daritev  
v slovenskem jeziku na 

otoku sv. M ihaela  
na Atlantskem oceanu

Udeleženci bibličnega krožka ljub 
ljanske šišenske župnije sv. Frančiška (44 
romarjev) so se pred kratkim vrnili z dol
gega romanja po Irski, kjer so v Dublinu 
najprej občudovali obe katedrali (sv. 
Patricka, Christ Church), se sprehodili 
m im o univerze sv. Trojice (Trinity col- 
lege). Spotoma so si ogledali še kakšen 
pub, kjer so preverili kvaliteto irskega 
piva, zlasti pa jih je zanimalo večerno 
življenje Ircev, kjer so se ob rdečelasih 
velikanih odkrivali prvine keltske bo
jevitosti, usedline ranjenosti zaradi an
gleškega zavojevanja oz. zatiranja in pa 
zaznamovanost s katolištvom. O b ogle
du notranjosti omenjene univerze je ro
m arje predvsem  navdala z obču d o 
vanjem stara knjižnica z zakladi. Seveda 
niso mogli m im o narodnega muzeja z 
znamenito zakladnico. Pot je romarje 
vodila dalje proti jugu dežele, najprej do 
Kildary, kjer so se srečali z največjo irsko 
svetnico sv. Brigito, ki se imenuje tudi 
irska Marija, saj predstavlja najpopolnejši 
posnetek Jezusove Matere na Irskem in 
že kar pravo poosebljeno svetništvo. 
M nogi čudeži, ki ji jih pripisujejo, go
vorijo  o veliki pobožnosti in zaupanju, 
ki so ju Irci gojili do te svetnice vse od 5. 
stoletja naprej. Na poti do Dungarvana 
ob Keltskem morju so romarji obiskali 
še mesto Kilkenny, ki je dobilo ime po 
svetem Kieranu, kjer seveda niso mogli 
m im o veličasne katedrale. Nadalje so se 
usmerili proti zahodu, kjer so se z mašno 
daritvijo najprej ustavili pri svetem križu 
Ahenny High Crocces in počastili do
mnevne relikvije Kristusovega križa. Pol 
jih je vodila naprej v Cashel do skale sv. 
Patricka, enkratnega spomenika zgod
njega krščanskega obdobja. Nedaleč od 
lu blizu vasi Golden leži Alhassel Priory, 
velika in zapuščena avguštinska opatija 
iz 12. stoletja, kjer so šišenski romarji v 
prezbiteriju porušene cerkve pri maši 
razmišljali o slavi sveta, ki preide, in o 
ljubezni, ki ne umre z ruševinami.

Potem pa jih je pol pripeljala do Kil- 
lameeya, kjer se začenja znani Ring of 
Kerry. Tu so doživeli višek romanja na 
Atlantskem otoku sv. M ihaela (Kelling 
Michael), kjer so se po dveurni vrato
lomni vožnji po atlantskih valovih znašli

MARIJA PRIMC
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na 21 7 metrov visokem skalnem otoku, 
ki je izgledal sredi morja kot zadnji kraj 
na zemlji. Tam so našli svoj m ir in slavili 
Boga irski menihi samotarji - med njim i 
prvi ustanovitelj sveti Finian, ki velja za 
učitelja irskih menihov ter enega naj
večjih spokornikov. Na tem otoku so bili 
šišenski romarji med prvim i Slovenci, ki 
so ga doslej obiskali (izkrcanje na otoku 
doslej ni bilo dovoljeno). Zagotovo pa je 
bila njihova mašna daritev, ki sta jo da
rovala šišenska frančiškana p. Pavel in 
p. Vid, prva v slovenskem jeziku na tem 
svetem otoku. Peti dan romanja pa so 
šli skozi Tralee, kjer so v bližnjem kraju 
Ardfert obiskali cerkev sv. Brendana-po- 
morščaka, še prej pa so se spomnili na 
sv. Virgila, apostola naše Karantanije, ki 
je bil rojen v Aghaboe blizu Kilarneya. In 
potem so šli naprej prek Shannonskega 
zaliva, kjer so si pomagali s trajektom 
do Cliffs o f Moher; tam so občudovali 
dvestometrske čeri nad Atlantikom in 
ponovno doživljali "konec evropskega 
sveta". Nadaljevali so pot skozi kraški 
svet, imenovan Burren, o katerem je 
eden izmed Cromvvellovih generalov 
zapisal, da "ni dovolj vode, da bi utopil 
enega moža, drevesa, da bi ga nanj 
obesil, niti dovolj prsti, da bi ga pokopal". 
Proti koncu kamene dobe, ko so bili tu 
še gozdovi, so bili ti kraji dobro naseljeni,
o čem er p riča jo  pet tisoč le t stare 
grobnice, imenovane dolmen. Po sta
rem verovanju, da duša nepokopanega

telesa blodi, so si romarji hitro postavili 
vsak svoj dolmen, da bi svojim dušam 
zagotovili posmrtni mir. No, in potem 
so pris ta li v srednjeveškem  mestu 
Galway - nekoč glavnem keltskem sre
dišču, kjer je irščina še v široki uporabi. 
Romarji so nadaljevali pot po nena
vadn i deže li C onnem ara, k je r so 
o b iska li Kylem ore te r se p o k lo n ili 
vznožju gore sv. Patricka ter se podali 
do irskega nacionalnega svetišča Knock, 
kjer se je 21. avgusta 1879 preprosti 
vaščanki prikazala Marija z Jezusom v 
spremstvu sv. Jožefa in sv. Janeza. Sedaj 
se v ta kraj zgrinjajo množice iz vse Ir
ske. Poleg stare cerkve stoji tu tudi 
velika sodobna betonska katedrala. Po 
maši in doživetju irske vernosti so se 
romarji odpravili na sever v Sligo - me
sto z bujno zgodovino, ki so ga že leta 
807 oplenili Vikingi. Zadnji dan bogate 
in dolge romarske poti so se šišenski 
popotniki z manjšimi obiski znamenitih 
krajev znašli v Clonmacnoise - v zna
nem nekdanjem verskem, kulturnem, 
narodnem  sred išču  Irske, k je r so 
pokopani irski kralji in kjer so dolga 
stoletja živeli in navdihovali te r o r
ganizirali m isijonsko dejavnost irski 
svetniki. Skratka, C lonmacois pred
stavlja srce tistega dogajanja, zaradi 
katerega je Irska postala znana kot otok 
svetnikov in sholarjev, s katerim i je 
bogatila Evropo. Danes so v spomin na 
to meniško mesto znameniti reševalni 
stolp, irski križi in cerkvica svetega 
Kierana, ustanovitelja Clonmacnoisa. 
Na mestu, kjer je ob svojem obisku 
daroval mašo papež Janez Pavel II., so 
tu d i naši šišenski rom arji o p rav ili 
zahvalno daritev za bogato doživeto 
romanje po otoku svetnikov. Potem pa 
so skozi Kells, kjer so obiskali hišo 
svetega Colmcila, nadaljevali pot m imo 
Tare do H ill o f Slane, kjer naj bi na 
bližnjem  griču sveti Patrick leta 433 
p rižga l v e liko n o čn o  luč in tako  s 
simboličnim  dejanjem nakazal zmago 
krščanstva nad poganstvom. S to lučjo 
so se s pogledom na New Grange - 
predzgodovinske naselbine, k je r v 
znano votlino posije samo enkrat na 
leto 25. decembra za 20 m inut, podali 
na pot proti dublinskemu letališču s 
spoznanjem , ki jim  ga je zapustila 
krušna mati irskih svetnikov sveta Ita 
(Ide): "Resnična vera v Boga s čistim 
srcem, preprosto življenje in odprte 
roke za dobrodelnost - to  je Bogu všeč".

Šišenski romarji ob spoznanju, da je 
Irska ne le v preteklosti, ampak tudi 
danes še sposobna te boguvšečnosti, 
na tihem upajo, da so je po obisku Irske 
sposobni tudi oni.

ČLOVEK - 
BITJE VERE (5)

ZVONE STRUBELJ

T e m e ljn o  zaupan je  (p ra -za u p a n je ) je  k o n s titu t iv n o  
za č lo ve ka . O b e n e m  pa je p o d v rž e n o  p rocesu  o b l i 
kovan ja . Je to re j n a ra vn o  in  o b e n e m  p r id o b lje n o . Pri 
tem  ostaja m o žn o s t svo b o d n e  izb ire .

A li se tis ti, k i s v o b o d n o  izb e re jo  in  zavestno  ž iv ijo  
te m e ljn o  zaupan je , ra z liku je jo  od tis tih , k i ga zavrnejo?

O bra t k n e -za u p a n ju  je la h k o  pos led ica  tra vm  in 
k r iz , k i jih  o tro k  d o ž iv i v n e žn i d o b i. Tak o b ra l je ne
zaveden. Je pa la h k o  zavesten, če ga č lo ve k  p o g lab lja  
in  n a m e rn o  iz o b lik u je . V  o b e h  p r im e r ih  g re  za d ržo  
p ro ti na rav i. Pri o tro k u  to  o p a z im o , k e r  fiz ič n o  in 
tu d i p s ih ič n o  nazadu je  te r ta k o  p ro p a d a . P ri od ras lem  
je ta o b ra t o p azen  k o t a lienac ija , saj p o m a n jka n je  te 
m e ljnega  zaupan ja  v o d i v  o se b n i č lo v e k o v  p ro p a d , v 
o d tu jite v  od  sam ega sebe.

Če z le čo  p o g le d a m o  vase, u g o to v im o , da je v  vsa
kem  č lo ve ku  navzoče nagn jen je  k nezaupan ju , ne ka k 
šen p r im a rn i strah, k i se na ra z ličn e  nač ine  p o ja v lja  v 
vseh ž iv lje n jsk ih  o b d o b jih . K ris tus je re ke l ce lo  svo jim  
n a jb liž jim , da so lju d je  p o m a n jk ljiv e  ve re . In  s tem  je 
v e rje tn o  m is lil tu d i na p o m a n jka n je  te m e ljn e  vere, 
p razaupan ja  v  ž iv lje n je . A li n i m o rd a  v  le m  n a jg lo b lji 
sm ise l izv irn e g a  greha?

T eo log i razlagajo iz v irn i g reh  ko t o d v rn ite v  od  Boga 
in k o l p o m a n jka n je  zaupan ja  v lju b e č o  b o ž jo  navzoč- 
nos l. To, k a r b e re m o  na p rv ih  straneh Svetega p ism a, 
je s im b o ln a  p rip o v e d  o  č lo ve ko ve m  padcu , po rušen ju  
ravno tež ja , k i je b i lo  č lo v e k u  d a n o  s s tva rjen jem . Č lo 
v e k o v o  ravno tež je  pa je b ila  naveza B og  - č lo ve k , 
č lo ve k  - Bog. S padcem  se ta naravna povezava poruš i, 
k e r se č lo v e k  o b rn e , nagne k seb i in  se s te m  zapre.
V b o le če m  o d k r it ju  na jde  samega sebe "nagega", s le
čenega tistega dosto janstva, k i ga je h a rm o n ičn o  uživa l 
o b  zače tku  stvarjen ja . Ta o b ra t p o ro d i strah in  k r iv d o . 
A k te rja  sve top isem ske  p r ip o v e d i A dam  in  Eva na ta 
nač in  o d k r ije ta  žrtev. K o  B og  vpraša A dam a, zakaj je 
je d e l od  p re p o vedanega  drevesa, s p rs to m  pokaže

na Evo, češ da je ona k riva  in  da je o n  ž rte v  n jenega 
de janja . Eva s p rs to m  pokaže  na kačo  in  p ra v i, da je 
tu d i sama posta la  ž rtev nekoga  d rugega . T o  so p rv i 
znak i č lo v e k o v e  a lienac ije , o d tu jitv e , k i n a to  sp ro ž ijo  
ro js tvo  nasilja  in  nam erne  te r p re m iš lje n e  agresije , k i 
jo  g e n ia ln o  ponazarja  zgodba  o  K a jnu  in  A be lu .

Na p rv ih  s traneh  Svetega p ism a  je to re j že jasno 
nakazano , da si č lo ve ka  b rez  odnosa  z B o g o m  ni 
m ogoče  m is lili. Č lovek b rez  Boga izg u b lja  svoje p ravo  
dos to jans tvo , k e r iz g u b i ravno tež je , k i ga o h ran ja  v 
n jegov i b iva n jsk i sferi k o l č loveka , d u h o v n o  b itje . Č lo 
ve k  nam reč  p o  svo jem  d u h u  p rip a d a  B ogu. D u h  je 
neka j božjega v č loveku , ke r ga dela podobnega  Bogu; 
je nos ilec  božje  p o d o b e  v  n jem . K a ko r h itro  se od tegne  
svo jem u  iz vo ru , se o d te g n e  in o d tu ji sam em u sebi in  
p o s le d ič n o  tu d i svo jem u b liž n je m u . Z go d b a  o  ra ju in 
p rvem  padcu  nam  na s im b o ln i ravn i p o ve  p rav  to . Za 
naše razm iš ljan je  je d ragocena u g o to v ite v , da se odnos 
d o  B oga la h k o  m irn o  is to ve ti z o d n o s o m  d o  ž iv ljen ja . 
T e m e ljn o  zaupan je  v  ž iv lje n je  je  z d ru g im i besedam i 
že zaupan je  v  Boga in  v n je g o vo  lju b e č o  b liž in o .
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SKOF PIRIH O CERKVI 
NA PRIMORSKEM

MARJAN DROBEZ

V zadnji številki informa
tivne revije Kras je objavljen 
intervju, ki ga je odgovorni 
urednici Idi Vodopivec-Rebolj 
dal koprski škof msgr. Metod 
Pirih. V njem obravnava aktu
alna vprašanja, ki zadevajo 
delovanje Cerkve na Primor
skem in vernost naših ljudi. 
Razmišljal je tudi o vračanju 
zvonov v slovenske cerkve, 
zlasti na Primorskem, ki so bili 
vernikom odvzeti med drugo 
svetovno vojno. O tem je dejal 
naslednje: "Slovenci izredno 
cenimo in ljubimo zvonove. 
Naši ljudje zlepa niso tako 
navezani na kakšno bogoslu
žno stvar, kakor so navezani 
na zvonove. Le-ti spadajo k

naši omiki in kulturi, za verne 
ljudi pa imajo pomembno vlo
go v njihovem življenju. Krist
jana spremljajo od zibelke do 
groba. Zvonovi se oglašajo pri 
krstu in ljudem naznanjajo ve
selo sporočilo, da se je število 
kristjanov pom nožilo, ob 
smrti pa z nami žalujejo in 
rajne spremljajo na njihovi 
zadnji poti. Pobud, kako in kje 
se odločijo za nove zvonove, 
je veliko. Največkrat vsi verni 
in ljudje dobre volje iz župnije 
ali iz vasi zbirajo denarna 
sredstva za zvonove, ponekod 
posamezne in navdušene ose
be darujejo v celoti za en zvon 
ali za več zvonov..."

Časnikarka je nato posta
vila vprašanje o vernosti pre

bivalstva, umiranju starejših 
ljudi, ki so bili goreči kristjani, 
ter o obiskovanju maš ob ne
deljah. Koprski škofje odgovo
ril takole: "Naša, torej koprska 
škofija ima okrog 250.000  
prebivalcev. Število nekoliko 
narašča, a ne zaradi njihovega 
prirastka, ampak zaradi prise
ljevanja ljudi od drugod. Le-ti 
se selijo v večja mesta. Po dru
gi svetovni vojni je okoli 150 
tisoč Primorcev zamenjalo 
svoje domove. Iz manjših vasi 
in krajev so se ljudje preselili 
v Novo Gorico, Koper in dru
gam na obalo pa v Tolmin in v 
Sežano. Poznamo dva pri
mera v naši škofiji, od koder 
so se iz vasi odselili prav vsi 
prebivalci, ostali pa sta tam 
vaški cerkvi.

Število vernikov, ki se ob 
nedeljah udeležujejo verskih 
obredov, je od župnije do žup
nije različno. Ves čas po drugi

svetovni vojni je to število 
padalo. Od leta 1980 do 1990 
je ostalo na enaki ravni, v zad
njih petih letih pa se nekoliko 
povečuje. Da ljudje manj ho
dijo k maši, je veliko razlogov. 
Skoraj po vseh župnijah naše 
škofije je več smrti kot rojstev. 
Starejši, verni ljudje, ki so obi
skovali mašo, umirajo. Petde
set let smo živeli v totalitari
zmu in ateizmu, ki sta na mo
ralnem in na drugih področjih 
povzročila veliko škode. Svoje 
sta povzročila tudi potrošni
štvo in praktični materializem. 
Ljudem je, žal, več do tega, ko
liko in kaj imajo, kakor pa, kaj 
so. Naj pesem novih zvonov 
povezuje starejše in mlajše, 
prebudi v ljudeh vero ter pri
naša mir in radost v njihova 
srca in njihove domove."

NOVA SLOVENSKA DOBRODELNA USTANOVA

SLOVENSKA MALTEŠKA 
BOLNIŠKA POMOČ

MARIJA PRIMC

Komenda pri Kamniku je 
proslavila 700-letnico komendske 
bolnišnice in 275-letnico rojstva

Petra Pavla Glavarja

V Komendi pri Kamniku so v drugi 
polovici septembra potekale slovesnosti 
ob praznovanju 700-letnice prve om em 
be "hospitale sancti Petri" v tem kraju in 
275-letnici rojstva Petra Pavla Glavarja. 
Prvi dan je Jože Stupnikar predaval o bol
nišnicah, ki so delovale v Evropi v sred
njem veku in orisal pomen komendske 
bolnišnice. V cerkvi sv. Petra v Komendi 
je bila drugi dan, to je predzadnjo sep
tembrsko soboto, velika slovesnost s so
maševanjem, ki ga je vodil komendski 
župnik in dekan Nikolaj Pavlič, na kateri 
so sprejeli pet mladih v Slovensko mal
teško bolniško pomoč (SMBP). Slove
snosti so se udeležili veleposlanik Suve
renega malteškega reda knez Maximilian 
von Khevenheuller-Metsc, predsednik 
SMBP grof Carl de V illavicencio-M ar- 
gheri, veliki prior Suverenega malteškega 
viteškega reda Fra VVilhelm von Liech
tenstein, malteški vitezi iz 105 držav, med 
njim i tudi iz Slovenije, člani SMBP in 
drugi častni gostje. Kandidati za SMBP 
so slovesno obljubili, da se bodo borili 
proti osmerim stiskam in slabostim tega 
sveta: bolezni in zapuščenosti, brezdo- 
movinstvu in lakoti, trdnosrčnosti in kriv
di, brezbrižnosti in neveri. Oznake in pri
ponke, ki jih  bodo vedno nos ili na 
uniformah, je blagoslovil dekan Pavlič, 
pripel pa jih je novim članom po slove
snih obljubah grof Carl de Villavicencio- 
Margheri. Po obljubah so vsi člani z bese
dami "Sem pripravljen"  ponovili že iz
rečeno obljubo in se zavzeli, da bodo v 
svojem življenju sledili Kristusu v Cerkvi 
in sedanjem svetu ter si prizadevali, da 
bodo zvesti redu ter na primeren način 
pomagali naši sveti Cerkvi. Posebej pa si 
bodo prizadevali pomagati revnim in 
bolnim.

Proti koncu maše se je slovesnosti pri
družil tudi krški (celovški) škof dr. Egon 
Kapellari (tudi član Suverenega malteške
ga viteškega reda). Škof Kapellari in veliki 
prior Suverenega malteškega viteškega 
reda fra Vilhelm von Liechtenstein sta spre
jela v Suvereni malteški viteški red in v Veliki 
priorat Avstrije župnika Nikolaja Pavliča; 
Prejel je redovne insignije, ki jih je blago
slovil škof Kapellari, terosmerokraki križ, 
ki naj ga spominja na obljubo.

LAKOTA - BREZDOMSTVO

BREZBRIŽNOST - NEVERA

Slovenska
Bolniška

Malteška
Pomoč

V nedeljo, 22.9., so po slovesnem so
maševanju, ki ga je vodil ljubljanski nad
škof Alojzij Šuštar in so se ga udeležili 
dostojanstveniki malteškega viteškega 
reda iz tu jine in Slovenije, narodne noše, 
skavti na prostoru med cerkvijo in žup
niščem odkrili spominski doprsni kip Pe
tru Pavlu Glavarju. Postavili so ga na po
budo komendskega župnika Pavliča. O 
pomenu in duhovnem poslanstvu Petra 
Pavla Glavarja je ob odkritju  spomenika 
govoril Jože Pavlič, nadškof Šuštar pa je 
kip blagoslovil.

Kaj je Slovenska malteška bolniška 
pomoč? SMBP je nova slovenska katoli
ška dobrodelna ustanova v okviru Suve
renega malteškega viteškega reda, oživ
ljena na osnovi duhovnega izročila in 
večstoletne tradicije dobrodelnosti om e
njenega reda po svetu in v Sloveniji, zlasti 
v Komendi. Ustanovili so jo  po zaslugi 
njenega predsednika grofa in m alte
škega viteza Carla de Villavicencio-Mar- 
gheria 19. marca lani v župnijski cerkvi 
sv. Petra v Komendi pri Kamniku, ko so 
prvi trije kandidati veleposlaniku Suvere
nega malteškega viteškega reda v Slove
niji knezu Maximilianu von Khevenheul- 
ler-Metscu obljubili, da se bodo v duhu 
reda borili proti osmerim stiskam in sla
bostim sveta. Junija lani je v Rimu hospi- 
taliert baron Albercht von Boeselager za 
voditelja omenjene ustanove imenoval 
viteza grofa Carla de Villavincencia-Mar- 
gherija. Statut SMBF) ki obsega 32 čle
nov, je oktobra lani sprejela in potrdila

Slovenska škofovska konferenca. Lani 
novembra so v Novem mestu sprejeli 
še osem novih članov. Tako je bilo ob 
koncu minulega leta v SMBP že dva
najst članov. Na prvem letnem zboru v 
Komendi januarja letos so poleg drugih 
č lanov vodstva za vod ite lja  izbra li 
komendskega župnika Nikolaja Pavliča. 
SMBP ima svoj znak in žig. Glavni 
namen Slovenske malteške bolniške 
pomoči je v evangeljskem duhu in v 
skladu z usmerjenostjo in s cilji Suvere
nega malteškega viteškega reda poma
gati ubogim, bolnim , trpečim in osam
ljenim ljudem, predvsem invalidom. V 
tem smislu pomaga na območju Repu
blike Slovenije; če je za pom oč na- 
prošena, tudi zunaj njenih meja v p ri
merih hudih naravnih in drugih nesreč. 
Pri svojem delu sodeluje z drugimi cer
kvenimi in civilnimi dobrodelnimi orga
nizacijami, ki jim  ne predstavlja nikakr
šne konkurence, saj je na področju 
pomoči ljudem v stiski za vse dovolj 
dela. Po svoji osnovni naravnanosti in 
delovanju ostaja zvesta stoletnem u 
izročilu Suverenega malteškega vite
škega reda "tuitio fidei et obsequium  
pauperum " (obramba vere in pomoč 
ubogim) s poudarkom, da jo poskuša 
udejanjati v sedanjem času, možnostim 
prim erno.Zgledujese pri sorodnih or
ganizacijah zunaj naših meja, s katerimi 
sodeluje, zlasti z avstrijsko in nemško 
malteško bolnišnično službo. Bolnik je 
za njene člane "gospod bolnik", t.j. č lo
vek, ki mu je treba pomagati. Člani in 
članice SMBP nosijo pri opravljanju 
svojega dela in na slovesnostih unifor
mo z oznakami pripadnosti ustanovi 
in državi ter imajo pri sebi člansko iz
kaznico. Udeleževati se morajo pred
pisanih srečanj in vsaj enkrat letno du
hovnih vaj ali duhovne obnove.

SMBP ima redne in podporne člane. 
Redni član lahko postane vsak državljan 
Slovenije ali tujec, ki je bil krščen v kato
liški Cerkvi in je star vsaj osemnajst let, 
poučen v katoliški veri, o delu in zgodo
vini ter pomenu SMBP in pa da živi po 
evangeliju in je opravil tečaj prve po
moči. Redni član je dolžan pomagati 
bližnjemu v stiski in vsaj dvanajst ur 
mesečno voditi tudi dnevnik opravil. 
Podporni član pa je tisti, ki denarno in 
moralno podpira delo ustanove.

SMBP, ki je pravna oseba zasebnega 
prava, sicer pa "prostovoljna, samostoj
na in neprofitna katoliška dobrodelna 
organizacija", se vzdržuje z darovi za 
storjene usluge, z darovi vernikov in 
drugih ljudi, dobrodelnih prireditev, s 
pomočjo iz tujine in iz drugih zakon
sko dovoljenih virov.

BESEDA ŽIVLJENJA

27. NAVADNA NEDELJA

SILVESTER CUK

ALI JE MOJE KRSCAN- 
STVO RODOVITNO?

"Zato vam pravim : vzelo se vam bo božje kraljestvo 
in  se dalo ljudstvu, k i bo dajalo njegove sadove." S 
to sodbo se z a k lju č i p r i l ik a  o h udobn ih  v in o 
g radnik ih , k i jo  je  Jezus na predvečer svojega tr 
p ljen ja  povedal judovskim  velikim duhovn ikom in  
starešinam. Zarad i svojega trdnega prepričanja, da 
so božji izvoljenci, ker im ajo njegovo postavo "v 
mezincu", niso hoteli sprejeti Jezusa, božjega Sina 
in  zadnjega k lica rja , poslanega od Gospodarja 
vinograda, na j oddajo pridelek: sad ž iv ljen ja  po 
'največji zapovedi" - ljubezni do Boga in  do b li

žnjega. Evangelist Matej pove, da so veliki duhovniki 
spoznali, da govori o njih, in  b iga  um orili, če se ne 
b i ba li ljudstva. B ilo pa  je  že trdno sklenjeno, da 
tega zoprnega "izterjevalca" sadov božjega vino
grada spravijo s poti.

'Brez dvoma je  p rilika  o hudobnih vinogradnikih  
povedana glede na ravnanje Izraela v odrešenjski 
zgodovini: služabniki, k i j ih  je  gospodar vinograda 
poslal, da b i pre je li pridelek, so p rav gotovo p reroki," 
razlaga Hans Urs von Balthasar, eden največjih 
katoliških teologov 20. stoletja. "Vendar te p rilike  ne 
bi bilo v Novi zavezi, ko ne bi zadevala Cerkve. Le
ta je, kot p ra v i sklepna beseda, tisto ljudstvo, 
kateremu bo izročeno božje kraljestvo, odvzeto 
Izraelu, z  namenom, da bi Bog končno vendar dobil 
pričakovan i pridelek. Vprašajmo se, če ga resn ično 
dobi od Cerkve, takšne, kot jo  predstavljamo."

Ita lijanski pisatelj Ignazio Si/one ( 7<S’<S7 - 1956), 
nemiren iskavec Boga, je  v enem svojih del položil 
na jezik, svetniškemu menihu Pietru Morroneju, k i 
je  kot papež Celestin V. pet mesecev vodil Cerkev, 
nato pa odstopil, naslednje besede: "Prišla je  ura, 
da izpovemo svoj greh: živ im o preveč lagodno in  
m irno  za kam n itim i z idovi naših cerkva. Preveč 
rad i mislimo, d a je  dovolj b iti p r i maši, sodelovati 
p r i  bogoslužju, od časa do časa pokaza ti neko 
navidezno spokornost, po lož iti kovanec na dlan  
reveža, se d rža ti treh odi štirih zapovedi. Povem vam, 
da Bog od nas k ris tja n o v  zahteva veliko več, 
neskončno več. To naše pozunanjeno krščanstvo, 
krščanstvo iz  navade in  preračunljivosti, n i pravo  
krščanstvo, temveč samo senca in  krinka krščan
stva.. . Krščanstvo je  bilo doslej bolj oznanjevano kol 
uresničevano..." Te ostre sodbe na j bi se nanašale 
na krščanstvo oh izteku 13. stoletja, vendar p rav  
tako in  celo še bolj veljajo za naš čas.

Ko je  m isijonar Piero Cheddo pred trem i leti na 
ita lijanski televiziji (RAI I ) razlagal ta evangeljski 
odlomek, je  dejal, da so Jezusove besede "Božje 
kraljestvo se vam bo vzelo in  dalo ljudstvu, k i bo 
dajalo njegove sadove" namenjene tu d i našemu 
evropskemu svetu, k i je  že skora j dva tisoč let 
krščanski, pa  n i obrodil pričakovanih sadov. Na ve
sti krščanske Evrope je  greh stoletne kolonializacije  
treh celin (Afrike, Amerike, Azije), izkoriščanje tam 
ka jšn jih  na ravn ih  dobrin ; krščanska Evropa je  
zagrešila hud zločin trgovine s sužnji; v naročju  
krščanske Evrope sta se izlegli pošasti kom unizm a  
in  nacizma, dveh svetovnih vojn in  praktičnega  
m ateria lizm a, k i z  Bogom sploh ne računa. Ko 
govorimo o krščanski Evropi, moramo besedo k r
ščanska postaviti med narekovaje, ker se v n je j ž iv i 
pogansko. Stara celina res potrebuje novo evange- 
lizacijo, kot vedno in  povsod oznanja papež Janez 
Pavel II.

Tudi v L jub ljan i je  IS. maja 1996 zaklical: "Ni 
dovolj sklicevati se na dediščino preteklosti, saj se 
mora vsaka krščanska generacija sama ponovno  
odločiti za krščanstvo... da bo evangelij postal vaše 
življenje in  bo svetu s ija l kot luč sveta."

Č E T R T E K  
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1996 bolezni umrl v 90. letu starosti znam slovenski 

psiholog, filozof, duhovnik, redni član Sloven
ske akademije znanosti in umetnosti, profesor 
filozofije in psihologije na ljubljanski univerzi, 
dr. Anton Trstenjak.

Znani slovenski psiholog, ki je znal o znan
stvenih stvareh pisati tudi in predvsem po
ljudno, se je rodil v mesecu januarju 1906. 
leta v Radmošcih pri Gornji Radgoni. Bil je 
torej Prlek in na svoje skromne korenine je 
bil vse življenje ponosen. V Sloveniji smo ga 
poznali predvsem kot modernega polihistorja, 
saj je bil dr. Trstenjak človek izredne učenosti, 
slovenskemu ljudstvu pa seje priljubil s serijo 
poljudno znastvenih knjig, ki jih je izdajal pri 
Celjski M ohorjevi družbi, vse pa so imele za 
osrednjo tem o človeka in njegovo notranjost. 
Rad se je spominjal na te zelo brane in razšir
jene knjige, čeprav je veljal za izrednega znan
stvenega izvedenca v psihologiji barv. Pri slovi
tem Gemelliju je namreč proučeval psiholo
gijo barv in bil na tem področju mednarodno 
poznan, čeprav se ni omejeval samo na psiho
logijo barv; študiral je namreč tudi filozofijo, 
teologijo in antropologijo, ki se ji je posebno 
zadnja leta veliko posvečal. Slovencem je 
predstavil izredno veliko tujih strokovnjakov, 
s katerimi je redno sodeloval.

Za njegovo pisanje je značilno to, da se je 
v njegove zapise o psihologiji človeka vedno 
vrivalo tudi veliko znanje iz filozofije in teo- 
logije.

Za človeka gre,  je naslov ene izmed njego
vih nad petdeset knjig (s ponatisi jih je nad 
osemdeset!). Dejansko je dr. Trstenjaku zares 
šlo predvsem za človeka in njegovo eksisten
co, za njegovo vsakdanje bivanje v svetu, v 
katerem se ne znajde vedno najbolje. Iskanju 
rešitev za sodobnega človeka je dr. Trstenjak 
posvetil vse svoje življenje. Zelo znane so knji
ge Človek v stiski, Hoja za človekom, Človek 
in sreča  itd.

M islim , da je bil dr. Trstenjak eden redkih 
slovenskih znastvenikov, ki so znali svoje veli
ko znanje tudi posredovati tako imenovane
mu malemu človeku in mu pri tem to dejstvo 
ni zmanjšalo nobenega ugleda potrjenega in 
preverjenega znanstvenika.

Anton Trstenjak je bil večkrat gost v naši 
sredi, zamejce je tudi dobro poznal in cenil. 
M orda je eden redkih slovenskih znanstve
nikov, ki je že pred veliko leti pisal o težavah, 
ki nastajajo v narodnostno mešanih zakonih.
V zamejstvu je izredno malo ljudi, ki ne pozna 
njegovih pronicljivih misli iz knjige, ki je izšla 
leta 1991 in nosi naslov Misli o slovenskem 
človeku.

S smrtjo dr. Antona Trstenjaka, ki je še pred 
kratkim v Ljubljani gostil svojega slavnega ko
lego, utemeljitelja logoterapije Viktorja Fran- 
kla, smo vsi Slovenci veliko izgubili, saj je umrl 
znanstvenik, ki je znal o velikih človeških te
žavah govoriti z malim i in vsakdanjimi bese
dami in je imel vsakega človeka rad. 
------------------ J.P.

DR. ANTON 
TRSTENJAK

V Ljubljani je na svojem domu po krajši

PROF. JANEZ DOLENC 
- SEDEMDESETLETNIK

V začetku letošnjega septembra je dopolnil 70 let 
starosti tolminski profesor, slavist, narodopisec in 

domoznanec Janez Dolenc.

Po rodu je sicer iz Poljanske 
do line , iz kraja Četena Ravan, 
k je r se je rod il 5. sep tem bra  
1926, a ga je poklicna in ž iv 
ljenjska pot zaneslavTolm in, kjer 
je preživel vso službeno dobo in 
si tu ustvaril tud i d ružino. O b 
koncu druge svetovne vojne je 
kot sodelavec OF bil odpeljan v 
Dachau, m aturira l je leta 1950 
in se nato vpisal na Filozofsko fa
kulteto v Ljubljani, kjer je študiral 
slavistiko. D iplom iral je leta 1956 
z d ip lom skim  delom  o zbiralcu 
ljudskih pesmi Antonu Žaklju - 
Rodoljubu Ledinskem. Leta 1957 
se je  zaposlil na to lm inskem  uči
teljišču in kasneje na pedagoški 
gim naziji, honorarno pa je pre
daval tudi na novogoriškem  od
delku za razredni pouk Pedago
ške akademije v Ljubljani. U po
kojen je bil leta 1987, vendar to 
za delavnega prof. Dolenca nika
kor ne pom eni počitka, saj se še 
da lje  ukvarja  s preučevan jem

kulturno-zgodovinskih poseb
nosti rovtarskega obm očja od 
Bovca do Šofje Loke in pred
vsem z zbiranjem ljudskega be
sednega izročila tega področja, 
te kraje pa je orisal tud i s pla
ninskega vidika.

Pravzaprav si s ta rožitnosti 
to lm inskega in škofje loškega 
obm očja ne m orem o zamišljali 
brez prispevka prof. Janeza D o
lenca, ki s svojim  raziskovalnim 
delom  na neki način nadaljuje 
delo dolgoletne vodje Tolm in
ske m uze jske  zb irke  M a rije  
Rutar (1903-1979). Poleg objav 
v reviji Jezik in slovstvo  so po
mem bne njegove narodopisne 
in domoznanske razprave v Go
riškem letniku, Loških razgledih, 
Glasniku SED, Traditiones, Pri
morskih srečanjih  i n Jadranskem

koledarju.  Uredil je dva zborn i
ka, povezana s Tolminsko, Tol
m inski zborn ik  (1975) in Po
tresni zbo rn ik  (1980).

Prof. Dolenc je s svojim  stro
kovnim  delom  posegel tudi v 
z a m e js tv o . V šo lskem  le tu  
1977-78 je poučeval s loven
ščino v študijskem  centru Ne- 
diža v Špetru, napisal je libret- 
to  za opero Tolminski puntarji, 
ki jo  je uglasbil Ubald Vrabec, 
za Goriško M ohorjevo  družbo 
je uredil in napisal sprem no be
sedo za Legende  (1991).

Za jubilanta vemo, da je ved
no skrbno sprem ljal rast in raz

voj tolm inskega muzeja - urad
no Tolm inske muzejske zbirke, 
ki do nedavnega ni im ela p r i
mernih prostorov, kar je zaviralo 
njen napredek. Prav v tem  času 
v častitljiv i C oronin ijevi graščini
v središču Tolm ina potekajo o b 
sežna obnovitvena dela, kar bo 
pripom oglo k tem u, da bo to l
m inska dežela končno dosto jno 
predstavljena tudi z muzejskega 
stališča, to pa je bila tudi ena od 
tih ih  želja jubilanta.

O b  jub ile ju  mu kliče na m no
ga leta tudi naše uredništvo. 
------------  M.V.

SSG /  O T V O R IT V E N A  PREDSTAVA

EVROPSKE POBUDE ZA UVOD MILLER,
IN MANJŠINE RAZBITO STEKLO

V petek, 11. oktobra, bo v Kulturnem domu v Trstu 
prva predstava letošnje sezone Slovenskega stalnega 

gledališča. Najprej bodo na oder postavili dramo Arthurja  
M illerja  Razbito steklo.

Dandanes je pri
zadevanje za evropsko 

zedinjenje - ne samo 
politično - zelo prisotno 

in aktivno.

Povsod p o  naši celini se vrstijo 
posveti, seminarji, kongresi o tem  
aktualnem vprašanju. Obstajajo 
pa tud i določene stalne ustano
ve, k i se posvečajo evropskim  
vprašanjem in to študijsko obrav
navajo. M ed te sodi Zavod za fe
deralistične študije v Aosti. Ta de
lu je v sodelovanju organizacije  
Cife (C entre  'In te rna tiona l de 
form atione europeene)  v  Nici.

Letos je  že 36. študijsko zase
danje, ki se ga je  udeležilo veliko 
m ladih izobražencev iz različnih 
držav. Na teh tečajih predavajo  
priznani strokovnjaki s področja  
pravnih, po litičn ih , zgodovinskih, 
filozofskih in podobn ih  ved. Tudi 
ustanova Cife v N ic i prireja vsako 
leto vrsto seminarjev po  raznih 
središčih Evrope. Na večdnevnih 
srečanjih se lahko udeleženci teh 
tečajev seznanijo s splošno ali 
specifično evropeistično tem a
tiko.

Vsekakor so podobne pobude  
koristne in zanimive. Obenem pa 
lahko nud ijo  nova izhodišča p ri 
obravnavi tega vedno zanimivega 
področja.

Znano je, da tako  v Piemontu  
kot v D o lin i Aosta obstaja franko- 
provensalska kultura. Ta je v bistvu 
mišljena okcitanska skupnost v 
Piem ontu (zlasti v pokra jin i Cu- 
neo).  V  jezikovnem  smislu spada 
sem še druga govorica, "patois", 
ki jo  govore v D o lin i Aosta.

Če hočem o ustvariti analogijo 
s slovensko m an jš insko  stvar
nostjo p ri nas, lahko zapišemo, 
da je  "patois" neke vrste rezijanski 
dialekt v slovenskem zamejskem  
prostoru. Seveda to ne bo držalo

|  v  celoti, lahko pa približa to fran
ki ko-provensalsko jezikovno stvar- 
'nost.

S tudijsko se s tem  vpraša
njem  oz. z jezikom  in njegovo 
ohran itv ijo  ukvarjajo zlasti ne
ka te r i ku ltu rn i centri v D o lin i 
\Aosti. P rire ja jo  pa tu d i širše 
j  ljudske praznike, ki so javne ma
nifestacije te domače govorice  
v  D olin i p o d  M on t Blancom. Kot 

j  p ri Okcitancih sta tud i tu p red
vsem ljudska kultura in folklora  
(pesmi, glasba, plesi, domača  
obrt, itd.), ki ohranjata jezikovne 
tradicije "patois".

Vse to priča o dragocenosti 
in pom enu kulturne dediščine, 
\ki jo  lahko zapusti jez ikovno  
bogastvo, tud i če gre za dialekt 
\ali m a n j znan je z ik . Iz tega 
n a m re č  vzras te  e d in s tv e n  
mozaik, ki ohranja življenjsko  
silo  in duhovne  zaklade p o 
samezne narodne in jezikovne  
skupnosti za bodoče rodove.

Igro bodo prvič uprizorili v 
slovenščini v prevodu Alje Pre
dana. Režiser je Dušan Mlakar, 
scenograf Klavdij Palčič, kostu- 
mistka pa Marija Vidau. Igrajo: 
V lad im ir Jurc, Maja Blagovič, 
Aleš Valič, I učka Počkaj, Vojko 
Belšak in Nina Valič.

A rthur M ille r je izvrsten po
znavalec duševnih stisk in mu je 
kljub 78 letom uspelo napisati 
dobro  dram o. Režiser Dušan 
M lakar je povedal, da njegova 
postavitev ni spektakularna, ker 
je z izvrstnim i igralci želel le pri
kazati travme življenja. A poglej
mo na kratko vsebino dram e 
Razbito steklo.

Sylvia Gellburg zboli za skriv
nostno boleznijo, podobno para
lizi, za kar zdravnik ne more najti

razloga. Kmalu spozna, da jo kot 
Ž id in jo obsedajo grozljive novice 
iz Nemčije (teče leto 1938), kjer 

! oblasti uničujejo židovske trgovine 
in javno ponižujejo Žide. Zdrav
nik, ki skuša razvozlati skrivnost 
Sylvijine paralize, odkrije tudi čud
no vez med njo in njenim možem 
Phillipom, ki ji je že na začetku za
kona preprečil poslovno kariero, 
za kar je bila v nasprotju z njim, 
kot se izkaže, nedvomno nadarje
na. Razmerje je načeto tudi spričo 

j skvarjenih spolnih odnosov in ne
izživete erotike, ki se je z leti na
brala v nekakšen bolezenski vozel 
med njima. Phillip zaradi poslov- 

1 nega poloma doživi infarkt. Obso
jen je na posteljo; ko se trudi Syl-
vi ji razodeti vse tisto, kar ji je skozi 
leta zakona zamolčal, umre. Žena 
mu skuša pomagati in se zave, da 
je vstala z invalidskega vozička in 
je torej sama ozdravljena.

Razbito steklo  je igra v slogu 
klasičnega Arthurja Millerja: polna 
čustev, strasti, s psihološko po
globljenim i značaji. V njej se pre- 
! pletata zapletena usoda človeške
ga življenja in še bolj zapletena 
politična situacija ob vzponu na
cizma. M iller močno poudarja ob
sedenost z večno anatemo Židov, 
ki pa jo lahko razumemo tudi kot 
izraz sočutja z drugačnimi, slabši
mi, maloštevilnimi. V raziskovanju 
skrivnosti duše in neraziskanih 
področij človeškega notranjega 
življenja se avtor kljub visokim le
tom izkaže kot imeniten realistični 
portretist polnokrvnih dramskih 
oseb in obenem družbeno občut
ljiv opazovalec smeri vrtenja naše
ga planeta.

Obiščite predstave Slovenske
ga stalnega gledališča v Trstu od 
petka, 11. oktobra, dalje. 
------------  D.E.

A.B.

Srečanje, prva televizijska igra
V nedeljo, 29. septembra, so zvečer po slovenskem sporedu RAI 

predvajali prvo televizijsko igro iz programskega niza Vabilo v 
gledališče.  Gre za komedijo Srečanje  v režiji Marija Uršiča, v kateri 
igrata priznana igralca Slovenskega stalnega gledališča v Trstu Miranda 
Caharija in Livio Bogateč. Komedijo Srečanje  so v preteklosti že 
večkrat igrali po naših vaseh, prikazuje pa pogovor med že zrelima 
moškim in žensko, ki si izpovedujeta sončne in senčne strani svojega 
življenja.

Delo so pred njegovim predvajanjem predstavili v petek, 27. 
septembra, v konferenčni dvorani Lucchetta-Ota-DAngelo deželnega 
sedeža RAI v Trstu. O  njem sta spregovorila rav-natelj slovenskih 
programov RAI dr. Filibert Benedetič in ured-nica Nataša Sosič. Gre 
za prvi projekt te vrste (v prihodnosti načrtujejo še druge, kol npr. 
posnetek igre v tržaškem Kulturnem domu), katerega priprave so se 
pričele pred letom dni. Komedijo je letos poleti v osmih dneh posnela 
ekipa podjetja Videoest v domu Alberta Sirka v Križu. Snemalec je 
bil Niki Filipovič, s katerim so sodelovali Duccio Denaro, Alessan- 
dro Flora, tajnik režije Jana Radovič in monter Žarko Šuc.

Številno občinstvo si je lahko ogledalo igro na videokaseti, 
oblikovalci in sodelavci pri projektu pa so bili na voljo za morebitna 
vprašanja. - I.Ž.
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Že takoj v začetku z veseljem 
zapišem, da se je tak posvet lahko 
priredil samo v Gorici, ki ima do l
go tradicijo iskrenega iskanja svojih 
korenin in pošten odnos do svoje 
zgodovine. G ovorim o o tridnev
nem nadvse dobro obiskanem sim
poziju zgodovinarjev, ki se je pre j
šnjo soboto zaključil na goriški uni
verzi in je nosil pom em ben naslov 
Cerkev in družba na Goriškem ter 
njun odnos do vojne in osvobo
d iln ih  gibanj.

Posvet sta organizirala goriška 
inš titu ta  za versko in družbeno 
zgodovino in za srednjeevropska 
kulturna srečanja v sodelovanju z 
vrsto drugih kulturn ih  organizacij; 
med temi naj om enim o Goriško 
M ohorjevo družbo, Inštitut za no
vejšo zgodovino iz Ljubljane, Zgo
dovinski inštitu t M . Kosa iz Nove 
G orice in nadškofijsk i list Voce 
Isontina. Posvet zgodovinarjev je 
daleč presegel okv ir zastavljenega 
naslova in to spet napišem z iskre
nim veseljem.

Da je bil posvet zelo dobro pri
pravljen, smo zaznali že ob sami 
o tvoritv i, ko smo po pozdravih go- 
riškega in novogoriškega župana 
prišli v živo in smo poslušali dolgo 
uvodno predavanje zgodovinarja in 
senatorja Gabriela De Rosa, ki sicer 
vodi Inštitu t Luigi Sturzo v Rimu in 
velja za velikega italijanskega zgo
dovinarja. De Rosa je spregovoril 
na tem o Cerkev v krizi italijanske 
družbe v letih 1938-1945. Ko je De 
Rosa na splošno govoril o tedanjem 
času in o odnosu Cerkve do teda
nje družbe, je pom enljivo dejal, da 
moram o gledati na italijansko zgo
dovino tistega časa brez predsod
kov. Predvsem pa je bil odločno 
proti vsakemu neumestnemu "revi
zionizm u" in vsaki političn i in ter
pretaciji zgodovine. Ker vem o, ka
ko se je prav z obdobjem  druge 
svetovne vojne, fašizmom in do 
godki po drugi vojni v Italiji vedno 
in skorajda samo politično špekuli
ralo, so nam bile besede všeč. Ko 
pa je dejal, da ima goriška pokrajina 
še posebne specifike, saj sta tu 
živela od vedno dva naroda, smo 
se zavedeli, da so temeljna izhodi
šča mednarodnega posveta zgodo
vinarjev zelo dobra.

To se je  tudi pokazalo v treh 
dneh, ko je nastopilo 23 predava
teljev in je b ilo  veliko drugih na
stopov; vse to  bodo objavili v kn ji
gi, ki naj bi izšla prihodnje leto in 
jo že sedaj svetujem vsakomur, ki 
hoče dobro spoznati obdobje fa
šizma in odnos Cerkve do osvobo
d iln ih gibanj na naših tleh. Prostor 
nam ne dopušča, da bi na kratko 
predstavili vsa predavanja, lahko pa 
vam zatrdim o, da je bil ta posvet 
prelomnega značaja, saj so se vsi 
udeleženci strinjali, da se v Italiji 
že dolgo ni tako odprto  in pog lob
ljeno govorilo o tako pomem bnem 
zgodovinskem obdobju. M edtem  
ko je prof. Jože Pirjevec briljantno 
razlagal, kako je prišlo že pred za
četkom konca vojne do dogovar
janja delitve Goriške in do baranta
nja z mejo, je naslednji dan, v pe
tek, Anton Štrukelj opravil oris s lo
venske Cerkve in slovenskih kato
ličanov v dvajsetem stoletju, če
prav se ni om ejil samo na to in je 
zato prispeval predvsem za Italija
ne zanim iv pregled stanja sedanjih 
verstev na Balkanu, pri tem  se je 
opiral na pričevanja slovenskega 
škofa v Beogradu dr. Perka. Ko je 
Janko Prunk predstavljal položaj 
katoliške Cerkve v Jugoslaviji v letih 
1918-1941, je razkril nove poglede 
na znan boj med katoliško Ljudsko 
stranko in med takratnim i liberalci.

PRELOMEN POSVET 0 CERKVI IN 
OSVOBODILNIH GIBANJIH

JURIJ PALJK

Cerkev in družba na Goriškem ter njun odnos do 
vojne in osvobodilnih gibanj: to je bil naslov tridnevnega 

mednarodnega simpozija italijanskih in slovenskih 
zgodovinarjev. Potekal je v Gorici od 26. 

do 28. septembra.

France D olinar se je ob koncu 
svoje osvetlitve slovenske Cerkve 
v letih 1918-1945 na glas vprašal, 
kako to, da kom unisti in predstav
niki predvsem ljubljanske Cerkve 
niso še danes sposobni se dogovo
riti o vo jnem  času. M edsebojna 
obtoževanja namreč n ikom ur ne 
koris tijo , predvsem pa pogubno 
vplivajo na današnji čas. Tone Fe
renc je pokazal, kako je  slovenska 
Cerkev živela pod ita lijansko in 
nemško okupacijo, in prikazal so
vražen odnos nacistične Nemčije 
do slovenskih katoličanov, m ed
tem ko takega odnosa do sloven
skih protestantov ni bilo.

FOTO lUlMHACA

Giuseppe Dal Pozzo je dal nekaj 
iztočnic za zgodovinopisje goriške- 
ga nadškofa M argo ttija , Branko 
Marušič pa je sijajno opisal kulturo 
in po litiko  goriških Slovencev med 
obema vojnama. Njegovo predava
nje bomo zaradi aktualnosti objavili 
v eni p rih o d n jih  š tev ilk  našega 
časnika. Italo Santeusanio je spet 
spregovoril o nadškofu M argottiju. 
Naj povem, da je bil M argotti še 
večkrat predm et razprave, saj so 
se zgodovinarji resno in brez ne
umestnih zadržkov lo tili njegove 
kontroverzne osebnosti. Najlepše 
je to označil prof. Luigi Tavano, ko 
je dejal, da nihče ne oporeka M ar
gottiju  njegove dobronam ernosti, 
da pa je neizpodbitno dejstvo pred
vsem to, da ni razumel potreb slo
venskih vernikov in predvsem ne 
slovenske duhovščine v času fa
šizma; od tod so prihajali tudi nje
govi nesporazumi s slovenskim i 
duhovniki, ki jih  je b ilo  v goriški 
škofiji za dobri dve tretjin i.

Franc Kralj je predstavil stanje 
cerkveno-verskih zadev Slovencev 
na Goriškem v letih 1940-1947. 
Kralj je im enitno pokazal, zakaj se 
je slovenska duhovščina upirala 
tako im enovani 'rom an izac iji in 
normalizaciji", in to predvsem zato, 
ker je to  pom enilo smrt slovenske
ga naroda. Na slikovit način je tudi 
opisal občutje slovenskih vernikov 
in predvsem duhovnikov, ki so v 
času fašizma imeli upravičen ob 
čutek, da jih v goriški škofiji za
postavljajo in predvsem ne razu-

F< >T<) BUMliACA

m ejo n jihovih  narodnostn ih po
treb . Tamara G riesser-Pečar je 
spregovorila o slovenskih katoliča
nih in njihovem  odnosu do O svo
bodilne fronte. Pri njenem preda
vanju je prišla najbolj do izraza 
očitna razlika med prim orsko du
hovščino goriške nadškofije  te r 
med ljubljansko cerkvijo  s škofom 
Rožmanom. Jurij Rosa je govoril o 
dokum entih slovenske partije po 
drugi svetovni vojni, ki vsebujejo 
zapise o slovenskih duhovnikih na 
Primorskem. Pretresljivo je bilo po
slušanje komunističnega cinizma, 
s katerim  so poniževali slovenske 
duhovnike na Primorskem po d ru 
gi svetovni vojni in jih načrtno pe
hali v materialno bedo.

V soboto je  kot prvi spregovoril 
Luciano De Cillia o osvobodilnem  
g ibanju  Ita lijanov na G oriškem , 
Boris M lakar pa je predstavil osvo
bodilno gibanje Slovencev na G o
riškem in dejal, da se je slovenska 
duhovščina skorajda v celoti stri-

CERKEV NEKOČ 
IN DANES

NADJA MAGANJA

Prejšnji teden je b il v Gorici zanim iv mednarodni 
sim pozij o Cerkvi in družbi na Goriškem. Imela sem 
priložnost, da sem sledila petkovim  izvajanjem, ko se 
je  zvrstilo lepo število predavateljev, k i so v svojih 
kratkih, a uč inkovitih  poda jan jih  nanizali vrsto že 
znanih in neznanih poda tkov iz naše po lpre tek le  
zgodovine.

Predavanja so bila postavljena v širši zgodovinski 
okvir, poudarek pa je b il predvsem na slovenski katoliški 
Cerkvi v Sloveniji in na Goriškem, saj je  ta tematika 
Italijanom  in tud i večini Slovencev neznana. O  vsebini 
predavanj b i tukaj ne govorila, ker je  zapis o tem na 
drugem mestu, rada pa b i podala nekaj misli, ki so se 
m i porod ile  ob tem pom em bnem  zasedanju.

Simpozij je  b il zelo dobro obiskan. Na njem si lahko 
srečal znane slovenske in italijanske raziskovalce in p ro 
fesorje, veliko duhovnikov in drugih vidnih osebnosti. 
V Trstu b i tak sim pozij ne im el takega odmeva, saj na 
raznih predavanjih, ki so posvečena zgodovinskim  
obravnavam, srečaš skoraj vedno ene in iste znane 
obraze, m ed n jim i polovico slovenskih znancev. V Trstu 
zgodovinska resnica ne privlačuje, Tržačani se rajši 
zatekajo k m itom , ustaljenim predstavam, stereoti
pom , če že ne k zakoreninjenim predsodkom.

Iz referatov je izhajalo, da je  težko potegniti črto 
po d  nekim  dogodkom  in skoraj nemogoče napisati o 
njem dokončno sodbo. To je  poudaril tud i zgodovinar 
Prunk, ko je govoril o po litik i SLS m ed obema vojnama. 
Težko je  tud i soditi o načelnosti in po litičnem  pra
gm atizm u kake stranke. Ta dilema je prisotna tudi  v  

današnjem po litičnem  življenju.

Zgodovinar France D olinar pa je  izrazil upanje, da 
b i vsaka stran, ki je  bila vpletena v spopad, preučevala 
zlasti svojo preteklost, in ne tega, kaj so počeli na
sprotniki. Predavatelji so tud i poudarili dejstvo, da so 
b ili slovenski duhovniki od ločni nasprotniki fašizma 
in nacizma, posebno na Štajerskem in Primorskem. V 
teh dveh pokrajinah so jih  preganjali zaradi doslednih 
narodnih stališč in ne le zato, ker sta bila fašizem in 
nacizem poganski ideologiji, kot so nam do pred krat
kim  razlagali nekateri italijanski zgodovinarji. Vendar 
vse to trpljenje in delo slovenskih duhovnikov n i pre
p reč ilo  povojnega krutega ravnanja kom unistične  
oblasti  v  Sloveniji z njim i. Naj navedem le prim er du
hovnika Izidorja Zavadlava, k i je  b il pred um orom  de
ležen časopisne kampanje takratnega Primorskega 
dnevnika. O  tem piše knjiga, ki so jo  izdali ob nedav
nem odkritju  spomenika njem u  v  čast. Znani so tudi 
drugi prim eri: um or prof. Filipa Terčelja, napad na msgr. 
Ukmarja, po litičn i procesi z dolgole tn im i zapornim i 
kaznimi.

Tudi danes obravnavajo p o lit ik i in sredstva javnega 
obveščanja Cerkev na Slovenskem kot drugorazreden 
ali celo nepomemben člen civilne družbe. Če Cerkev 
na Slovenskem prim erjam o z italijansko Cerkvijo, takoj 
pade v oči razlika v položaju, ki jo  ima v javnosti. Kakšen 
velik odm ev  so imele izjave kardinala Martina, ki je  
obsodil Bossijev secesionizem, kako so o n jih  na do l
go in široko poročali krajevni in državni časopisi, na 
kakšna gluha ušesa pa je  naletela izjava slovenske ko
m isije Pravičnost in m ir o po litičnem , gospodarskem  
in socialnem m onopolu  nekdanjega političnega raz
reda v Sloveniji! Izjava, ki je  tud i izjava uradne Cerkve, 
je  bila deležna v javnih občilih le omembe, če ne celo 
prezirljive ironije. To kaže, kako daleč smo še od  razšir
jen ih trditev, da se je  v Sloveniji ustalila svoboda tiska 
in mišljenja.

njala z OF, pa čeprav se je zavedala, 
da v OF igra glavno vlogo kom uni
stična stranka. Bili so mnenja, da 
bo nekoč tudi kom unizem  prešel, 
slovenski narod in slovenska Cer
kev pa bosta ostala. Zgodovina jim  
je dala prav.

Carlo Borioli je predstavil Cer
kev in katoličane naTržiškem med 
drugo svetovno vojno. Za njim  pa 
je nastopil Luigi Tavano z bleščečim 
predavanjem, ki se je spet dotak
nilo škofa M argottija, saj je Tavano 
prikazal goriško nadškofijo tik  pred 
njeno razdelitvijo. Tavano je poleg 
velikega aplavza prejel tudi ugovar
janje Margottijevega osebnega ta j
nika, ki je bil - m ilo  rečeno - narav
nost patetičen v svojem nerazume
vanju zgodovine in težavnega od 
nosa goriškega nadškofa s Sloven
ci. Da je M argottijev osebni tajnik 
vse prej kot pošten zgodovinar, je 
pokazalo tudi njegovo nepoznava
nje (!?) tedanjih dogodkov, ki bi jih 
moral poznati; zaganjal se je tudi 
v to, da ni b ilo  tako imenovanih 
nemih procesij na Primorskem, ko 
pa je vsakomur, ki vsaj malo pozna 
zgodovino, jasno, da so le-te na 
Primorskem res obstajale; to  pa za
radi tega, ker so fašisti prepovedali 
slovensko petje, slovenski verniki 
pa niso hoteli prepevati italijanskih 
pesmi. Tudi predavanje LuigijaTa- 
vana m islim o objaviti v prihodnjih 
številkah Novega glasa.

Msgr. Oskar Simčič je podal ze
lo dober kronološki prikaz dogaja
nja v goriški nadškofiji do apostol
ske adm in istrac ije  v letih 1945- 
1947, ko je bila goriška nadškofija 
dokončno razdeljena. Pri svojem 
posegu se je opiral predvsem na 
bogat škofijski arhiv. Ferruccio Tas- 
sin je spregovoril o karitativnih de
javnostih  Cerkve na G oriškem . 
G uido Botteri je predstavil katoli
ške tednike v Gorici in Trstu v letih 
1943-1945, medtem ko je Franc 
R upnik podal stan je  slovenske 
Cerkve v letih 1947-1965. Tržaški 
zgodovinar Raoul Pupo je na glas 
povedal, da pri fo jbah ni šlo za 
etnično čiščenje - kot bi ga danes 
v Ita liji radi prikaza li ita lijanski 
nacionalisti, katerih tud i v naših 
krajih ni malo - ampak za krut po li
tični boj in za revolucijo. Paolo Bla- 
sina je spregovoril o tržaški Cerkvi 
in škofu Santinu, ki je tudi imel do 
Slovencev nerazumevajoč odnos. 
Tarcisio Venuti je še spregovoril o v i
demski Cerkvi in nadškofu Nogari. 
O b koncu predavanj je bilo seveda 
več posegov, ki bodo priloženi kot 
akti v knjigo. Med tem naj omenimo 
vsaj strokovni pregled slovenskega 
slovstva v tem času na Goriškem, ki 
ga je v soboto podala goriška sla
vistka prof. Lojzka Bratuž. Zaključek 
posveta je bil v debati, ki pa je bila 
vedno na dostojni in visoki ravni, kar 
je tudi odlika tega posveta.

Z veseljem sem vse tri dni sledil 
mestoma napornim  predavatelj
skim izvajanjem, saj sem bil vedno 
v družbi najmanj dvestotih ljudi. Na 
nekaterih predavanjih je bilo ljudi 
tudi več. Neverjetno pa je dejstvo, 
da se slovenski televiziji iz Ljubljane 
ni zdelo vredno vsaj kratko poročati 
v osrednjem dnevniku o tem pre
lomnem posvetu, za katerega imajo 
zasluge predvsem goriški italijanski 
intelektualci, ki se že vrsto let borijo, 
da bi v mestu zavladala strpnost in 
sožitje, ki temeljita na zgodovinski 
resnici; m is lim  na intelektualce, ki 
si svoje prijatelje iščejo predvsem v 
soseščini, se pravi: med Slovenci.
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D ELO VN I O B Č N I 
ZBOR SDGZ

V Prosvetnem domu na Opčinah je bil v 
ponedeljek, 30. septembra, dvajseti redni občni 

zbor Slovenskega deželnega 
gospodarskega združenja.

ZADOVOLJSTVO OB 
ZAVRNITVI GRADNJE 

TERMINALA SNAM
V devinsko-nabrežinski občini vlada zadovoljstvo ob dejstvu, da so 

se prebivalci Tržiča na referendumu v nedeljo, 29. septembra, negativno 
izrekli o gradnji plinskega terminala družbe SNAM.

Le nekaj dni pred glasovanjem je bila v  Devinu protestna 
povorka proti gradnji terminala SNAM (FOTO KROMA)

O bčni zbor je bil in terne
ga in delovnega značaja, po
svečen pa je bil v glavnem 
odobritv i obračuna in pred
računa te r obnovi predsed
stva. V svojem  poroč ilu  je 
predsedujoči SDGZ M arino  
Košuta izrazil nujo po skup
nem in složnem  zavzem a
nju za obsto j slovenske na
rodnos tne  skupnos ti. Po
udaril je  skrb za stim uliranje 
pod jetn iš tva  v na jrazlične j
ših oblikah in za ovrednote
nje novih gospodarskih de
javnosti. O dp rav iti je  tud i 
treba m it lahkega zaposlo
vanja. Košutovo po roč ilo  je

Poročila so podali p red
sednik prof. Jože Pirjevec, 
blagajnik Suadam Kapič in 
ravnatelj M ilan Pahor. Iz po 
ročil izhaja, da je kn jižn ica 
k ljub  ve lik im  težavam, ki so 
posledica finančnega stanja 
ustanove, opravila  ze lo po 
m em bno ku ltu rno  in razi
skovalno delo v našem pro 
storu. V knjižnici se tud i zb i
ra ve liko število m ladih, de
lovanje pa je otežkočeno tu 
di zaradi prostorske stiske. 
Težave pa - kot rečeno - iz
hajajo iz nezavidljivega f i 
nančnega stanja, saj je de
narja vse manj. Zato so m o

bilo  v precejšnji meri posve
čeno tud i delovanju in po
budam  združen ja  in vseh 
njegovih sekcij.

Po poročilu  nadzornega 
odbora, ki ga je prebral M a
rino Pečenik, je  sledila krajša 
razprava, v kateri sta prišli do 
izraza zlasti želja po spodbu- 
jan ju  pod je tn iškega  duha 
med m ladim i ter zaskrblje
nost za usodo Tržaške kredit
ne banke. Udeleženci so na
to odobrili obračun leta 1995 
in predračun za leto 1996, 
p o trd ili v iš ino članarine in 
izvolili novo predsedstvo. 
--------------I.Ž.

rali stroške b istveno skrčiti. 
Finančna stiska je privedla 
tud i do tega, da uslužbenci 
neredno pre jem ajo plačo.

Velik del občnega zbora 
so udeleženci posvetili spre
jemanju novih članov in p ri
pravam na vo litve  novega 
odbora. Po tajnem  glasova
nju so bili v novi upravni od 
bor izvo ljen i Jože Pirjevec, 
V iljem  Cerno, Dušan Križ
man, Nadja Maganja, Lida 
Turk, Suadam Kapič, M a rti
na Repinc, A ldo Rupel in Ne- 
vica Budal. Nadzorni odbor 
bodo sestavljali Franc Škerl, 
Rudi Pavšič in Ž iva Gruden.

Izid referenduma je jasen 
in neizpodbiten: velika veči
na ljud i (62,1%) se je  izrekla 
proti gradnji uplin jevalnika. 
Tako jasen rezultat je prese
netil vse, saj je vladalo splo
šno prepričanje, da bo na 
koncu razlika med DA in NE 
zelo majhna. Izid je postavil 
na glavo tud i nekatere jav
nom nenjske raziskave, po 
katerih naj bi b ili zagovorni
ki te rm ina la  v rahli p redno
sti. Le-ti so b ili ob izidu refe
rendum a globoko razočara
ni, zlasti trž išk i župan A d ri
ano Persi, ki se je bil javno 
izrazil v prid  gradnji up lin je
valnika. Družba SNAM, ki je 
v vo liln o  kam panjo za DA 
vložila velike količine denar
ja, pa je že zaprla svoje ura
de v Tržiču.

Zadovoljstvo vlada tud i v 
občini Devin-Nabrežina. Tu
di tu  so svojčas hoteli izvesti 
ljudsko glasovanje o te rm i
nalu, a odbo r garantov je to 
zahtevo zavrnil, češ da te r
m inala ne bodo grad ili na 
ozem lju te občine. In vendar 
bi bil up lin jeva ln ik  le nekaj 
sto m etrov od m eje med tr- 
žiško in devinsko-nabrežin-

ERIK DOIHAR

V petek, 27. septembra, je  
bila trgatev tud i  v M edji vasi, 
na skrajnem zahodu tržaške
ga Krasa. Na ob ronk ih  Gr
made sem im e l čast sodelo
vati p r i trgatvi  v  vinogradu  
družine  Radetič. Sidonja je  
mlada dom ačinka, k i se je  
popo lnom a  posvetila p o k li
cu v inogradnika z novim i, 
s o d o b n im i p rije m i. Z  n jo  
sm o se pogovo rili o  le tošn ji 
trgatvi.

Z  le tošn jo  trga tv ijo  smo 
k ljub  slabemu vrem enu in 
ve lik i ko lič in i padavin zado
vo ljn i, še posebej v p rim e r
javi z lanskim  letom , saj je 
letos nekaj več grozdja. Za
radi dežja je bilo grozdje tudi 
bolj m oštno in sm o zato še 
p o sebno  za d o v o ljn i. M i
slim , da je kakovost tudi do
bra, gnilega grozdja ni b ilo. 
Tudi s s ladkorjem  in s k is li
no sm o zadovo ljn i, saj sta 
za naše v ino  prim erna. Se
daj je vse pod streho oz. v 
kleti: če bom o tam prav rav
nali s tem , kar smo pridelali,

PO R EFE R E N D U M U

sko občino, ki bi je  m oreb it
no onesnaževanje (pa še kaj 
d rugega) p rav g o to vo  ne 
upoštevalo. Zaradi tega seje 
d ev insko -nab rež insk i o b 
činski svet - poleg njega pa 
tudi doberdobski in zgoniški 
- že pred časom soglasno iz
rekel pro ti gradnji term inala 
SNAM, saj bi ta predstavljala 
močan udarec na škodo te 
rito rija . V vrstah občinske 
uprave vlada tudi določena 
previdnost, čeprav so se tr- 
žiška občina, deželna upra
va in družba SNAM obveza
le, da bodo spoštovale vo ljo  
volivcev, kljub tem u da je bil 
nede ljsk i re fe rendum  po 
svetovalnega značaja.

TRGATEV

V okoliških občinah, a tu 
di v celotni tržaški pokrajini, 
kjer je vladala precejšnja za
skrbljenost, so se torej odda
hnili. O ddahnili smo se tud i 
Slovenci na Tržaškem (pa tu 
di na Goriškem), saj bi grad
n ja  p lin s k e g a  te rm in a la  
predstavljala ponoven grob 
poseg - m orda celo o d lo č i
len - na ozemlju, na katerem 
živim o. V prejšnjih desetlet
jih  sta bila z vrs to  gradenj 
stanovanjskih hiš in indu 
strijskih ob jektov zelo nače
ta tako naravni ekosistem  
kot izv irn i narodnostn i se
stav prebivalstva. Posledic, 
ki bi jih  p rines la  gradn ja  
plinskega term inala, bi naši

ka čez te 
den dni, ker 
m ora p rid o 
b iti še nekaj 
s la d k o r ja .  
Kot t r to  za 
črno v ino  i-

P O K R A J IN A :  
ŠE N IČ  

D O L O Č E N E G A

Pokrajinske volitve se na
glo bližajo, še bliž ji pa je da
tum  (18. oktobra), ko bo tre
ba predstaviti kandidatne li
ste in imena predsedniških 
kandidatov z ustreznim  šte
vilom  nabranih podpisov (od 
1.000 do 1.500). V trenutku, 
ko to  pišemo, ni bistvenih 
novosti razen te, da je desno
sredinski pol že določil, kako 
bo šel na vo litve , njegove 
kom ponente pa se še niso 
zed in ile  glede p redsedn i
škega kandidata (govori se o 
Paolu Sardos A lb e r tin iju , 
Renzu Codarinu in M anliu 
Romanelliju). Ni pa še znano, 
kako bo šel na volitve levo
sredinski pol, kot tudi ni še 
razčiščeno, kakšen bo odnos 
O ljke  do Stranke kom unisti
čne prenove, ki zahteva, da 
sta tako program kot pred
sedniški kandidat že na zače
tku skupna za celotno koali
cijo. Glede možnih predsed
n išk ih  kand ida tov  k rož ita  
imeni Adele Pino in Tita Fa- 
varetta.

kraji ve rje tno  ne prenesli. 
Pri nas pa ne potrebu jem o 
projektov, ki bi krajevnem u 
prebivalstvu prinesli le o b 
robne ko ris ti, am pak har
m oničen razvoj te rito rija  s 
čimvečjo soudeležbo dom a
čega prebivalstva ob  upo
števanju narodnostne speci
fičnosti.

ram vinograd vsako leto ob 
noviti. To seveda zmanjša 
ko lič ino  grozdja in vina na 
leto. Pred leti sem opazila, 
da je b ilo  vina več, ker so b i
le tr te  m lajše in jih je b ilo  
več. N astopilo  pa je več bo
lezni, kot je trtna kap, ki uni
či ve liko  število trt. S trtam i 
sem prav ravnala, kar se je 
tud i poznalo na grozd ju , ki 
je b ilo  res zdravo.

Zadnji "poletni 
večer" v Zgoniku

O b farnem  prazniku sv. 
M ihaela je b ilo  v Zgon iku  v 
nedeljo, 29. septembra, zelo 
živahno. Z ju tra j je bila s lo
vesna sv. maša, ki jo  je daro
val župnik dr. Jože Markuža. 
Pozno popo ldne pa je bil v 
župnijski cerkvi koncert vo
kalne skupi ne Musiča noster 
am or,  ki je izvajala dela re
nesančnih skladateljev. Kon
cert, ki ga je prired ilo  ku ltu r
no d ruštvo  Rdeča zvezda iz 
Saleža, je bil tud i zadnji iz 
ciklusa prireditev, znanega 
pod im enom  Poletni večeri v 
zgoniški občini.

O B Č N I Z B O R  NSK

V ponedeljek, 30. septembra, je bil v Trstu 
redni občni zbor Narodne in študijske knjižnice.

Pogled na predsedstvo občnega /bora

SIDONJA RADETIC S TRTAMI 
NA OBRONKIH GRMADE

Sidonja Radetič na delu 
v svojem vinogradu

bom o lahko tud i letos pili 
dob ro  dom ačo kapljico!

K a te re  vrste 
g ro z d ja  p a  ste p ob ra li?

Sedaj smo pobrali malva
zijo, črno grozdje pa nas ča

m am o m er
lot, ki dozori 
kasneje. Ko
ličina črnega 
g ro z d ja  je  
tu d i ve č ja  
kot lani, če
prav grozdje 
m erlo ta  da
je manjši od
stotek vina v 
prim erjav i z 
belo m alva
zijo.

K a te ri 
so največ ji p rob lem i, k i  
j i h  im ate  v vinogradu?

N a jve č ji p ro b le m  je  v 
tem , da ga je treba stalno 
o b n a v lja ti, saj v e lik o  t r t  
um re čez leto, tako da m o
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TRŽAŠKA

M L A D IN S K A  D EJAVN O ST

SKK JE STOPIL 
V N O V O  SEZONO

IVAN ŽERJAL

V soboto, 28. septembra, je bilo v Peterlinovi 
dvorani v Trstu prvo srečanje članov Slovenskega 

kulturnega kluba v novi sezoni.

Srečanja se je udeležilo  
kakih 26 m ladih, gost pa je 
bil časnikar Radia Trst A M a
rij Čuk, ki je bil letos poleti 
dopisnik na olim pijskih igrah 
v Atlanti. Prisotnim je razkril 
sončne in senčne plati 26. 
o lim p ijsk ih  iger. Pravzaprav 
je o poteku iger povedal bolj 
malo, večidel se je  zaustavil 
pri prikazu vtisov, ki jih  je 
doživel ob stiku z am eriško 
družbo, njeno kulturo in nje
n im i izraz itim i nesoglasji in 
nasprotji. Če je v središču 
mesta, je dejal, v ladalo izo 
bilje, si imel le pet m inut ho
da od tam globoko pom anj
kanje. Poudaril je tudi izrazit 
ind iv idualizem , ki označuje 
am eriško družbo. M alo  je

d ružabn ih  p ros to rov , na- 
splošno se ljudje ne združu
jejo. Čuk pa je seveda govo
ril tudi o o lim pijskem  parku, 
organizacij iger, igriščih in 
pub lik i, o svojih srečanjih s 
športniki itd. Na koncu je bil 
gost na razpolago za nekaj 
vprašanj.

Tudi letošnja sezona SKK 
se napoveduje bogata in za
nim iva. O  le tošn jih  načrtih 
smo se po končanem sreča
nju na kratko pogovorili s 
predsednico kluba, sim pati
čno M irjam  Čermelj, in z 
m ento rico  prof. Lučko Su- 
sič, ki sta nam rade volje o ri
sali delovanje v p rihodn jih  
tednih in mesecih.

P rihodnjo soboto, 5. ok
tobra (srečanja bodo vedno

Predsednica SKK 
Mirjam Čermelj

ob sobotah ob 18.30), se bo
do mladi klubovci zbrali, da 
bodo prisostvovali vrten ju  
film a  (katerega, še ni zna
no). Dvanajstega oktobra  je 
na sporedu večer v okviru  
Koroških dnevov v Trstu. 19. 
oktobra nameravajo organi
z a to r ji p r ire d it i  srečan je  
zgodovinskega značaja: go
vo rilo  se bo namreč o poja
vu fo jb . Potem bo nekaj ve

čerov posvečenih prikazu 
v tisov s potovanj oz. iz ž iv 
ljenja v inozemstvu: tako bo 
Fabrizio Polojac govo ril o 
svojem potovanju v Kanado 
(prikazal bo tud i d iapoz iti
ve), nekateri člani kluba pa 
bodo spregovorili o svojih 
izkušnjah na raznih sreča
njih med m ladim i pripadniki 
evropskih manjšin. V mese
cu novem bru se bodo člani 
SKK udeležili študentskega 
srečanja v Ljubljani, decem 
bra pa bo božično srečanje. 
Februarja prihodnjega leta bo 
SKK že petič priredil tradicio
nalni Slovenija Party  ob oblet- 
nici m ednarodnega prizna
nja Republike Slovenije.

Poleg rednih večerov bo
do tud i v tej sezoni stekli li
terarni, likovni in fotografski 
natečaj, z delovanjem pa bo 
pričel tudi gledališki krožek 
SKK, ki namerava tud i letos 
naštudirati novo predstavo. 
Na koncu naj še om enim o, 
da bodo tud i letos v klubu 
p o d ro b n e je  o b ra v n a v a li 
s p e c ifičn o  p ro b le m a tik o . 
Lani je  b ila  g lavna  tem a 
A frika s svo jim i značilnost
mi in p rob lem i, letos pa bo 
pod drobnogledom  Rusija.

K O N C ER T
M AC KO LJE

ANGELERI NAVDUŠIL 
REPENTABRSKO 

OBČINSTVO

V okviru glasbenih popoldnevov na 
Repentabru je bil v nedeljo, 29. septembra, 

predzadnji koncert.

PREZGODNJA 
SMRT DUHOVNIKA  

FRAŠTIE

Tokrat je imel glavno v lo 
go glasovir z njegovim  o d li
čn im  in te rp re tom  Francom 
Angelerijem  in ob sodelova
nju skupine Gallus Consort, 
ki so jo  sestavljali Erika Sla
ma in M iloš Pahor - flavti ter 
Irena Pahor - čelo. Izvedli so 
Zvvolf zvvei - und dreistimmi- 
ge k le ine  Stucke  P hilippa 
Emanuela Bacha, Sonato  vc- 
m o/u  K 457  VVolfganga A- 
madeusa M ozarta in Trio N. 
29  v F-duru  Josepha Haydna.

Za ta koncert je vladalo 
ve liko  pričakovanje, saj je 
sicer m ajhno repentabrsko 
cerkev občinstvo  napoln ilo  
do zadnjega kotička; poleg 
tega je celoten potek kon

certa snem ala te lev iz ijska  
ekipa RAI-a. Ljubitelji glasbe 
niso ostali razočarani: izva
jalci so jim  postregli s kako
vostno in okusno izvedbo 
sporeda zlasti po zaslugi so
lista Franca Angelerija in nje
govega glasovirja. To je p ri
šlo do izraza v Mozartovi so
nati vc -m o lu  K 457.  Zato je 
b ilo  na koncu pričakovati 
navdušeno ploskanje občin
stva, ki je nastopajoče p ri
s ililo  k izvajanju dodatkov.

Zadnji koncert glasbenih 
popoldnevov bo v nedeljo, 
6. oktobra, ko bosta nasto
pila trobiln i kvintet glasbene 
šole iz Sežane in skupina 
Gallus Consort.

V četrtek, 26. 
septembra, je na 

Tržaškem globoko 
odjeknila vest, da je v 
40. letu starosti umrl 

duhovnik Ondrej 
Fraštia, ki je pred 

kratkim nastopil 
službo v Mačkoljah.

Pokopali so ga v M ačko
ljah v torek, 1. oktobra, ob 
prisotnosti vseh slovenskih 
tržaških duhovnikov, lepega 
števila  ita lijansk ih  dušn ih  
pastirjev in petih slovaških 
duhovnikov. Dan prej, v po
nedeljek, 30. septembra, pa 
je bila žalna maša v cerkvi 
sv. Jakoba v Trstu.

Rajni d u hovn ik  O ndre j 
Fraštia se je rod il 19. aprila 
1957 v Ž ilin i na Slovaškem. 
Tam je najprej delal v tekstil
ni tovarni, nato je skupaj s 
p rija te ljem  zbežal iz države
- takrat še pod kom un is ti
čnim  režimom - da bi se lah
ko svobodno posvetil d u 
hovniškem u poklicu . N aj
prej je živel v samostanu na 
Dunaju, nato v Rimu, zatem 
pa je že kot diakon prišel v 
Trst, k jer je doštud ira l in tu 
ga je 21. avgusta 1990 po-

OBVESTILA

DEVIN. V četrtek, 3. okto
bra, ob 20.30 bo na sedežu 
devinskih zborov predstavitev 
knjige Lojzke Bratuž Gorica v 
slovenski književnosti  in od
prtje likovne razstave Franka 
Žerjala.

TRST. Slovenski visokošol
ski sklad Sergij Tončič  obnav
lja letno nagrado Dr. Frane 
Tončič, ki ima namen vzpod
buditi visokošolce, pripadni
ke slovenske narodnostne 
skupnosti v Ita liji, k razisko
valnem u in ustvarja lnem u 
delu. Nagrada v znesku dveh 
m ilijonov  lir je namenjena 
d iplom ski študiji s področja 
humanističnih oz. eksaktnih 
ved, ki pom eni obogatitev 
slovenske kulture, zgodovine 
ali znanosti in ki je sklenila 
univerzitetni študij venem od 
ro ko v  akadem skega leta 
1994/95. Zaineteresirani naj 
dostavijo izvod svoje študije 
do 3 1. oktobra 1996 Narodni 
in študijski kn jižn ic i v Trstu, 
ul. Sv. Frančiška 20/I. Prejeta 
dela bo obravnavala kom isi
ja, ki ji predseduje prof. Pavle 
Merku, nakar bo v februarju 
prihodnjega leta sledila na
graditev.

TRST. Slovensko stalno gle
dališče razpisuje abonma 96- 
97. Vpisovanje novih abo
nentov od četrtka, 3. oktobra, 
dalje pri blagajni Kulturnega 
doma, ul. Petronio 4, telefon 
632664.

BARKOVLJE. Vsako prvo 
soboto ob 18. uri je sv. maša 
za žive in mrtve člane Bratov
ščine rožnega venca. Na dan 
pred rožnovensko procesijo 
ste še posebno vabljeni! V

bratovščino se lahko vpišejo 
vsi, ki poznajo vrednost molit
ve rožnega venca, tudi če n i
so B a rkov ljan i. Pojasnila: 
Nada Martelanc, tel. 43194.

Novi glas izreka svojcem 
najgloblje sožalje ob smrti 
drage žene in mame M arie  
Doria por. Ušaj.

DAROVI

ZA HIŠO La Madre:  M.P. v 
počastitev spomina na škofa 
Bellomija 50.000.

ZA CERKVENO streho v Na
brežini: Kukanja V. 10.000; 
Caharija V. 25.000; Steli R. 
10.000; Flego M . 10.000; 
Ščuka M. 20.000; Petelin A. 
50.000; M icheli L. 10.000; 
Micheli M. 20.000; Svetlič M. 
20.000; RaubarT.S. 15.000; 
Paskulin I.B. 20.000; Bulga- 
re lli R.P. 50.000; Leghissa
B .M . 1 0 .0 0 0 ; V e n ie r A. 
20.000; D oglia  L. 10.000; 
Pertot |. 5.000; Crasnich E.B. 
10.000; Kenda L. 20.000; 
G iusto C. 10.000; Širca J. 
10.000; Radovič M. 50.000; 
Grilanc A. 50.000; Caharija 
A. 100.000; Vassallo V.K. 
50.000; Bogateč A. 50.000; 
Pertot M. 10.000; Radovič L. 
50.000; Radovič Z. 10.000; 
Rojc B. 10.000; Radovič Z. 
2 0 .0 0 0 ; C o llo v a ti F.C. 
50.000; Pangos S.M. 20.000; 
Spetič M .D . 20.000; Gruden 
S.Z. 2 0 .0 0 0 ; C a h a rija  P. 
50 .000 ; Job A.S. 25 .000 ; 
Kosmina S. 50.000; Okretič 
M . 50 .000 ; F lo rja n č ič  C. 
1 0 0 .0 0 0 ; G ru d e n  M .M . 
50.000.

KOROŠKI KULTURNI DNKVI 
NA PRIMORSKEM

SPORED PRIREDITEV NA TRŽAŠKEM

PONEDELJEK, 7. OKTOBRA ob 12. uri licej France 
Prešeren, ob 20.30 Peterlinova dvorana: predvajanje filma 
BACKUP - Slovenska beseda na Koroškem.

SOBOTA, 12. OKTOBRA, ob 18.30 - Peterlinova 
dvorana: Klasični koncert - Toni Kernjak, klavir in Kristjan 
Filipič, prečna flavta.

SOBOTA, 12. OKTOBRA, ob 20.30 - Finžgarjev dom: 
gostovanje vokalne skupine Lipa prosvetnega društva v 
Velikovcu, tamburašev Šlovenskega prosvetnega društva 
Št. |anž in družine Blažej iz Galicije.

PONEDELJEK, 14. OKTOBRA, ob 20.30 - Peterlinova 
dvorana: predstavitev organiziranega šolstva na Koroškem 
in izobraževalnih ustanov koroških Slovencev ter razstava 
dvojezičnih učbenikov in drugih pripomočkov. Referent 
dr. M iha Vrbinc.

UTRINKI

I  TELEPATIJA?

Obvestili so me, da je  mama nevarno bolna. V pisarni me  
je  čakalo veliko zastanega dela. Bil je  februar. M rzlo. Okrog 
p o lnoč i zmanjka luč; samo v p isarn i! Stresem se, češ, sedaj 
m e mama kliče a li je  umrla. Pom olim . Zamenjam žarnico, 
pop ijem  top lo  m leko in nadaljujem... Z jutraj telefoniram na 
pošto, če je  telegram. “Ko pride, m iga preberite po  telefonu v 
Gorico!" - "Ne smem!" - "Vam dovolim !" V Gorici m i popravijo  
motor. Po telefonu dob im  sporočilo : “Mama nevarna. Pridi 
takoj!" Ko sem p ri jugoslovanskem konzulu dob il dovoljenje  
za tri dn i (dali so m iga, ker sem zagrozil, da bo zvedel takoj 
osebni Titov zdravnik Bogdan, kako ravnajo z njegovo teto), 
sem brez težav šel “čez blok". Doma sem dobil m am o še živo. 
Spoznala me je! Povedal sem o žarnici. Teta je  rekla: “Prav 
oko li po lnoč i je  trkalo na tej steni!" M i ne b i rekli telepatija, 
a m p a k "občestvo svetnikov ali kristjanov". Naše m o litve  in 
k lic i se srečujejo p o  B ožji p rev idnosti in dob ro ti. 
-------------------- (B+B)

KRONIKA

kojn i škof Lovrenc Bellom i 
posvetil v duhovnika. Na Tr
žaškem  je O nd re j Fraštia 
služboval na Opčinah, v Ba
zovici in pri Sv. Jakobu, na
kar je  4. avgusta letos pre
vzel upravo župn ije  sv. Jer
neja v M ačkoljah. O  njego
vem prihodu smo poročali.

Žal mu ni b ilo usojeno, da 
bi dalj časa skrbel za mač- 
koljanske župljane. Že ko
nec avgusta se je  moral za
radi hude in neozdravljive 
bolezni zateči v bo ln išn ico, 
iz katere se ni več vrn il.

Sorodnikom , mačkoljan- 
ski župnijski te r širši tržaški 
krščanski skupnosti naj gre 
iskreno sožalje tud i s strani
I Novega glasa.

9
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CELOVECERNI KONCERT 
V DOBERDOBU

SKD Hrast iz Doberdoba 
organizira v sodelovanju z ob
čino in župnijo celovečerni 
koncert v župnijski cerkvi v 
Doberdobu. Koncert spada v 
širši obseg mednarodne zbo
rovske revije Alpe-Jadran v or
ganizaciji deželne Usci (Zveza 
italijanskih pevskih zborov).

Niz prireditev bo zajel vse 
štiri pokra jine: v petek, 4. 
t.m., bodo ob 21. uri koncerti 
v  Trstu, Morsanu obTilm entu 
(PN), Artegni (UD) in Dober
dobu za goriško pokrajino, 
kjer bodo glavni gostje zbori: 
Szombathelyi Madrigalkorus 

( J  iz Madžarske, Bezirks Lebrer- 
chor Ried iz Avstrije, Ensem- 
ble"Rundadinella" iz Bavarske 
ter komorni zbor San Giovan- 
ni iz Lecca. V soboto, 5. ok
tobra, pa bosta osrednji reviji 
v stolnici v Pordenonu za poli- 
fonsko-liturgični program in 
včedajskem gledališču Risto- 
ri za program ljudskih pesmi. 
V nedeljo, 6. t.m., se bo med
narodna prireditev končala v 
stolnici v Pordenonu s skup
nim nastopom štirih zborov 
pri maši ob 11. uri. Na koncu 
pa bo v nedeljo še izredni 
koncert "Philippines madrigal 
singers" iz Manile v prostorih

konservatorija J. Tomadini v 
V idm u; začetek ob 21. uri.

V Doberdobu bo to re j na
stopil komorni zbor San Gio- 
vanni iz Lecca s kratkim pev
skim pozdravom domačega 
mešanega pevskega zbora 
Hrast. Zbor San Giovanni iz 
Lecca je ena najbolj aktivnih 
skupin na italijanskem zbo
rovskem  p o d ro č ju . Pod 
um etniškim  vodstvom  Do- 
menica Innominata (v naših 
krajih ga poznajo, ker je pred 
nekaj leti vodil ženski zbor J. 
Arcadelt iz Škocjana ob Soči 
in mešani zbor S. Maria Mag- 
giore iz Trsta), je zbor sodelo
val na različnih mednarodnih 
in državnih prireditvah, kjer 
je tudi prejel laskava prizna
nja. Naj om enim o le nagradi, 
podeljeni zboru v lanski sezo
ni: prvo mesto na mednarod
nem zborovskem tekmova
nju v Varenni in drugo nagra
do na državnem tekmovanju 
polifonske glasbe v Arezzu. V 
D oberdobu se bo skupina 
predstavila s skladbami sve
tovne polifonske liturgije.

Zbor Hrast, ki bo predstav
ljal goriško pokrajino, bo nasto
pil tudi v Čedadu s progra
mom slovenskih ljudskih pesmi. 
--------------P. K.

MlPZ Vrh sv. Mihaela v novo sezono
Pri odboru MlPZ Vrh sv. Mihaela iz istoimenske vasi se z 

novim zagonom pripravljajo na novo sezono. V ta okvir spada 
družabnost, ki je potekala v soboto, 21. septembra, v KŠS 
Danica. Vodstvo MlPZ je s srečanjem - kot že lani - želelo 
nagraditi mlade pevce za redno in vestno obiskovanje pevskih 
vaj in se s starši pogovoriti za nadaljnje delovanje.

N apovedovalka č lanica zbora Sara Devetak se je v 
pozdravnem nagovoru zahvalila staršem, ki so se in se bodo 
še naprej žrtvovali, da bi otroci tudi s petjem vzljubili lepo 
pesem in g o jili s lovensko besedo; zahvalila  se je tud i 
pevovodkinji Marjanki Čevdek za opravljeno delo in ji hkrati 
čestitala za njen rojstni dan. Odbor MlPZ se je s starši domenil 
za nov urnik pevskih vaj. Zbor naj bi se razdelil v dve skupini: 
v eni bodo otroci iz vrtca in osnovne šole, v drugi pa tisti iz 
srednje. Govorili so tudi o primernem prostoru za pevske vaje 
namlajših.

Sobotni popoldan je živahno potekal med igricami otrok, 
kvizi in ugankami, ki so jih pripravile Sara Tuniz, Tatjana in 
Sara Devetak ter predsednik MlPZ Marko Cotič. Pridne mamice 
so otrokom postregle z domačim pecivom in čajem. Na koncu 
je bila poudarjena želja, da bi se taka sproščena in vesela 
srečanja še ponavljala. - R. DEVETAK

Smrt znanega strokovnjaka
V starosti 84 let nas je nenadoma zapustil dr. Stanko Baša. 

Rodil se je v Črničah kot prvi izmed treh otrok. Najmlajši brat 
Boris je padel v partizanih, medtem ko je bil drugi brat dr. 
V ladim ir Baša več let ravnatelj goriške Kmečke banke.

Še kot mlad učenec se je pokojnik ukvarjal z elektroniko, 
saj je sam sestavil prvi radijski aparat v Vipavski dolini. Vendar 
ga je življenje po končani univerzi v Trstu napotilo v drugo 
smer: kot odličnjak je vstopil v Banco dlta lia in po raznih 
premestitvah dosegel ravnateljsko mesto, kar je bilo takrat za 
Slovenca izreden uspeh. Večkratno službeno premeščanje je 
vplivalo tudi na družinske razmere. Po upokojitvi se je dr. 
Stanko vrnil z ženo v Gorico, medem ko sta sin in hči ostala v 
Astiju. Hči mu je kmalu zatem umrla, sin pa je danes uveljavljen 
zobozdravnik. Kljub dolgoletni odsotnosti je bil pokojnik stalno 
povezan z domačo stvarnostjo. Še posebno se je zanimal za 
tukajšnji gospodarski razvoj v prepričanju, da je predvsem v 
gospodarski rasti zagotovljena bodočnost naroda. Njegov 
odhod je izguba za vse tiste, ki so zahajali k njemu po zaupne 
in dragocene nasvete, saj sta ga označevala izredna sposobnost 
po racionalni presoji dogodkov in g loboko poznavanje 
ekonomske in bančne stroke. Ženi Nadi, sinu Savotu ter ostalim 
sorodnikom naj gre iskreno sožalje. Tem izrazom se pridružuje 
tudi naš list.

Vesele počitniške urice so 
m inile, šolski zvonec se je 
oglasil, šolarčki so spet pre
stopili znani prag. Sedaj jih 
čakajo "žalostni" jesenski in 
zim ski dnevi, prepolni "na
pornih" obveznosti. "Težke" 
delovne mesece bo tudi le
tos  ra z g ib a lo  in  ra z b re 
m enilo Primorsko dramsko 
gledališče iz Nove Gorice s 
svojim Goriškim  vrtiljakom , 
ki ga pripravlja z Zvezo kul
tu rn ih  organizacij. G ledali
ška sezona, namenjena m la
d im  gledalcem, bo letos bo
gatejša, ker prinaša marsi
katero prije tno novost. Ena 
izmed teh jeZurzurela  (brez
plačno ga dobite v šoli ali pri 
blagajni PDG), "prvi m ini ča
sopis za mulčke in mulčice, 
ki želijo zvedeti vse o G ori
škem vrtiljaku". Listič (likov
no je oprem ljen z duhovitim i 
osnutki lu tk Lutkovnega gle
da lišča  iz L jub ljane ) im a 
sedem strani: prve vsebujejo 
natančne inform acije o p ro 
gramu in načinu vpisa abon
majev, sedma je posvečena 
zamejskim malčkom, ki so 
lani prav radi zahajali na 
predstave, zadnja pa postav
lja nagradno vprašanje: Kaj

GORIŠKI VRTILJAK 
PRIČAKUJE ZAMEJSKE 

OTROKE
IVA KORSIC

vam pom en i beseda Zurzu- 
rela? Kdor bo napisal čimbolj 
posrečen odgovor, bo boga
to nagrajen. Pri nadaljnjem 
izdajanju Zurzurele pričaku
je jo  vsekakor sodelovanje 
otrok. Predšolski o troci, šo
larji, starši se lahko vpišejo 
v Klub Goriškega vrtiljaka in 
če imajo pri žrebanju ob vp i
su veliko sreče, si p ridob ijo  
brezp lačn i abonm a. Člani 
Kluba bodo imeli še razne 
ugodnosti in popuste. M a l
čki od 4. do 7. leta se bodo 
pridružili M alim  polžem in 
si ogledali šest igric v abon
majskem sporedu (Ostržek 
- Gledališče Tone Čufar, Je
senice, Tobija - Freyer teater 
L ju b lja n a , Pesem gre na 
zmenek - A M O  Nova G ori
ca, Cipek in Klara - Lutkovno 
gledališče Ljubljana, Pravlji
ce, kje ste? Lutkovno gleda
lišče M aribor).

Program Velikega polža 
ponuja prav tako šest uprizo
ritev: Norčije  v gledališču -

Prešernovo gledališče Kranj, 
Zvezda in srce  - Lutkovno 
gledališče Ljubljana, Vesela 
šola na kolesih - Gledališče 
brez tretjega Koper, Pesem 
gre na zm enek - A M O  Nova

Gorica, Ure kralja M ina  in 
Devet mesecev  - Lutkovno 
gledališče Maribor.

Neposredni vpis abonma
jev poteka pri blagajni Kul
turnega doma v Novi Gorici 
od 7. do 15. oktobra.

O troci, pazljivo preberite 
Zurzurelo in ob ilo  zabave v 
očarljivem, pravljičnem  gle
dališkem svetu!

Mladinska predstava v novogoriškem 
gledališču

Onkraj meje so se študentje vrn ili v šolske klopi že v 
začetku septembra. Da bi se v njih bolj počutili in ne bi bil 
spom in na brezskrbne počitn iške dni preveč boleč, so 
novogoriški gledališčniki posvetili prvo prem iero (in sicer 
krstno uprizoritev) v novi sezoni prav njim . V četrtek, 12. 
septembra, so v popoldanskih urah odigrali delo Srečka 
Fišerja Vonj poljskega zajca ali En dan v življenju Borisa Lisjaka. 
Zabavna zgodbica, pretkana s hudomušno ironijo, je v režiji 
Katje Pegan zadobila sveže, vedro lice. Lahkoten, igriv tem 
po ob spremljavi primerne, bučne glasbe M irka Vuksanoviča 
in plesnih prepletanj koreografinje Nataše Kos, je še izraziteje 
podčrtoval vsebino, ki je v svojem bistvu odraz resničnega 
vrtoglavega, včasih puhlega današnjega časa in njegovih 
m odnih muh. V Lisjaku in njegovi izvoljenki Cvetki (izvrstna 
Radoš Bolčina in M etka  Trdin), v n junem  govorjen ju , 
besedičenju, molku, kretnjah, so m ladoletniki prav gotovo 
prepoznali sebe. To sta razkrivala njihova pozornost med 
izvajanjem na odru in prešeren smeh ob vsaki kom ični 
situaciji. Škoda, da igre ni videla tudi zamejska mladina. Lepo 
bi bilo, ko bi PDG prišlo k nam v goste. - I.K.

ŽIVLJENJSKI
JUBILEJ

ALEKSANDRINKE

T is tim , ki sm o prebra li 
knjigo Dorice Makuc Alek- 
sandrinke,  nam je živo v spo
m inu usoda številnih naših 
deklet in žena, ki so v letih 
hud e  g o sp o d a rske  k rize  
pred prvo svetovno vojno in 
po njej hodile v Egipt ene kot 
služkinje, druge kot dojilje, 
da so s svojo plačo pomagale 
dom ač im  v gospodarskih  
težavah. M ed tem i je bila tu 
di Angela V etrih , rojena  
Ipavec.

Rodila se je v Črničah 24. 
septembra 1906. Poročila se 
je z dom ačinom  Ivanom Ve
trihom  iz Batuj. Imela sta pr
vo hčerko. Toda gospodar
ske težave so p ris ilile  tudi 
Angelo, da je pustila doma 
hčerko Ireno in za štiri leta 
odšla v A leksandrijo služit. 
Po štirih letih se je vrnila do
mov in z možem sta odprla 
trgovino z lesom v Solkanu. 
Potem sta se preselila v G ori
co, kjer so Vetrihovi im eli tr
gov ino  z d rvm i in postali 
znani na Goriškem . V zako
nu se jim a je rod ilo  deset 
o trok (eden je kmalu um rl), 
ki im ajo skoro vsi družine.

Ko so v nedeljo, 22. sep
tem bra proslavili 90-letnico 
svoje mame, so se v Zavodu 
sv. D ružine zbrali o troci, 17 
vnukov in 13 pravnukov ter 
seveda lepo število prija te

ljev in znancev, tako da so 
napoln ili kapelo. Zahvalno 
m ašno d a rite v  je darova l 
msgr. Franc M očn ik ob treh 
somaševalcih (p. Lojze Bra
tina, g. Gaetano Finetto, novi 
župnik na Placuti, dr. Kazimir 
H um ar, v o d ite lj M a r ijin e  
družbe). Vsi so iz polnega 
srca peli Bogu in M ariji v 
zahvalo za izredno m ilost te 
lepe krščanske družine. Med 
mašo je priložnostne besede 
spregovoril msgr. M očn ik in 
posebej om enil druž insko 
m o lite v  v d ru ž in i V e trih , 
katere duhovni sad so trije

vnuki, ki so pristopili v slo
vensko D ružbo  Jezusovo. 
Jubilantki je  še zaželel, da bi 
dočakala tud i novo mašo 
katerega teh vnukov. Poleg 
sina Florijana, ki je nedavno 
um rl, se je čutila odsotnost 
moža Ivana, ki ga je večni 
Gospodar življenja poklical 
k sebi že pred leti.

Bil je res praznik veselja 
in zahvale, ki seje nadaljeval 
pri pogrnjenih mizah v za
vodu šolskih sester. Bog nam 
daj takih mater in družin! 
------------  K.H.

SE EN 
ŽIVLJENJSKI 

JUBILEJ

Preteklo soboto, 28. sep
tembra, je obhajala visok živ
ljenjski jubilej Željka Simčič. 
Rodila se je namreč na ta dan 
leta 1906. Njeno rojstno me
sto je Gorica, kjer je preživela 
vsa svoja leta.

Kmalu po rojstvu jo je vze
la k sebi Bratuževa družina in 
je tako postala nekako njihov 
družinski član. Med prvo sve
tovno vojno so Bratuževi po
čakali zasedbo Gorice s stra
ni italijanskih vojakov dne 9. 
avgusta. Nova oblast jih je iz

selila v no tran jost države. 
Osnovne in srednje šole je 
zato začela v Gorici, nadalje
vala v begunstvu. Po vrnitivi 
leta 1919 je dokončala trgov
sko šolo.

Prvo službo je dobila pri 
upravi revije/Vaš čolnič  in pri 
M lad ik i.  Potem je prišla v 
službo h Goriški Mohorjevi 
družbi in tu ostala 15 let kot

pomočnica tajniku dr. Janku 
Kralju. Po vojni leta 1945 je 
dobila mesto tajnice na slo
venski nižji srednji šoli v ul. 
Randaccio in ostala tam do 
upokojitve leta 1965.

Jubilantka je bila tudi po
žrtvovalna pevka. Pela je so
pran. Že kot deklica je p ri
stopila k zboru M ladika in 
tako j tu d i k ce rkvenem u 
zboru pri sv. Ignaciju. Pela je 
najprej pod vodstvom Davida 
D okto riča  in pozneje pod 
Emilom Komelom. Čerkve- 
nemu zboru na Travniku je 
ostala zvesta 70 let, dokler so 
ji telesne moči dopuščale. 
Naj tudi na stara leta še naprej 
vsaj v duhu in z molitvijo poje 
za naš mladi pevski rod!

Mirno je zaspala v Gospodu naša draga

SUZANA ROŽIČ vd. HUMAR
Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki bodo drago pokojnico 
spremljali na zadnji poti. Kdor želi počastiti njen spomin, 
naj namesto cvetja raje daruje v dobre namene.

Sinova A lojz, Dominik, hčeri Dolores in Mirka z družinami

Števerjan, Gorica,  / .  oktobra 1996

-|- Ob izgubi naše drage mame

MILKE CIJANVD. PRINČIČ
se iskreno zavaljujemo vsem, ki so rajnico pospremili na 
njeni zadnji poti, g. Marjanu Markežiču za pogrebne 
svečanosti in tolažilne besede, cerkvenemu zboru in vsem, 
ki so na katerikoli način počastili njen spomin.

Svojci
Sovodnje, Fara, 3. oktobra 1996
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NOVA CERKVICA V DOLU

Ponedeljek, 7. oktobra, bo za Doljane 
zgodovinskega pomena. Goriški nadškof msgr. 

Bommarco bo namreč blagoslovil temeljni 
kamen nove cerkvice, ki jo gradijo 

na Paljkišču.

Uresničuje se torej skoraj 
pol stoletja stara želja prebi
valcev vasi in zaselkov Boneti, 
Mikoli, Hišarji, Paljkišče, Ferle- 
tiči, Brni, Vižintini in Deveta
ki, ki so vsi, razen Bonetov, do 
razmejitve 1.1947 spadali pod 
župnijo Opatje selo.

Že prvo nedeljo po razme
jitvi je tedanji župnik v Jam- 
Ijah g. Bernard Špacapan imel 
na Paljkišču v skednju, ki je 
stal prav na točki, kjer danes 
gradijo cerkev, prvo mašo za 
Doljane. Kmalu so se preselili 
v  prostore osnovne šole, kjer 
mašujejo še danes v lepo ure
jeni kapelici, kjer se verniki 
zbirajo ob kipu Brezmade
žnega srca Marijinega. Fatim- 
ski Materi božji bo posvečena 
tudi nova cerkvica, ki bo me
rila 11 m v dolžino in 7,5 v širi
no. Načrt za cerkev, ki bo imela

i 0 60

tudi uporabne kletne prostore, 
sta pripravila inž. Nicolo For- 
nasir in arh. Fabio Bressan iz 
Červinjana, gradbena dela pa 
je na javni licitaciji prevzelo 
pod jetje  Luciana Cotiča iz 
Standreža. Kdorgretedni m i
mo Paljkišča, že lahko vidi, 
kako rasejo nosilni stebri cer
kvice, ki bo obogatila Dol.

Uresničujejo se tako skoraj 
po lsto letne želje, da bodo 
tudi Doljani ob 50-letnici pr
ve maše v Dolu imeli nove 
sakralne prostore. Kaj to po
meni za prebivalce omenje
nih vasi, pa vedo vsi tisti, ki 
so se v teh petih desetletjih 
zavzemali za to gradnjo. To 
so bili ob že omenjenem žup
niku Špacapanu vsi njegovi 
nasledniki v Jamljah, to  so

Jože Vošnjak, Jožko Štanta, 
Srečko Rejc in sedaj Anton 
Prinčič, ob omenjenih duhov
nikih pa tudi številni Doljani. 
Velike zasluge, da se je zadeva 
končno premaknila z mrtve 
točke, ima domačin Emil Vi
žintin s Paljkišča, ki je dose
gel, da so vsi lastniki, vključno 
z d o b e rd o b sko  ob č in sko  
upravo, prodali zemljišča in 
sam skedenj, tako da so lahko 
razne parcele prepisali na 
župnijoJamlje-Dol. Postopek 
res ni bil preprost, ker je bilo 
treba rešiti vrsto pravnih in 
dediščinskih vprašanj, a kon
čno se je stvar uredila, tako 
da so dela letos junija stekla.

Prebivalci Dola so se po
gumno lotili tega podviga, ki 
jim  je nedvomno v čast, ker 
bodo tako obogatili celoten 
prostor. Da jim  je stvar pri 
srcu, izpričujejo s svojim de
lom in zbiranjem sredstev ne 
le med domačini, ampak tudi 
med vsemi Doljani, ki jih je 
življenjska pot zanesla v dru
ge kraje. Vsi so v ponedeljek, 
7. oktobra, vabljeni na slo
vesnost ob blagoslovitvi te
meljnega kamna, ki bo ob 17. 
uri, ob 16. uri pa bo v kapelici 
maša ob prazniku Rožno- 
venske Matere božje. 
------------ M.T.

NOVICE IZ 
DEVINSKEGA 

DEKANATA

Odhod p. Janka 
Hajška v Gradec in 

srečanje škofa s sino
dalnimi predstavniki.

V petek, 27. septembra, je 
bila po večerni maši v Devinu 
krajša poslovilna slovesnost. 
Župljani iz Devina, Štivana, 
Medje vasi in sosednje se- 
sljanske župnije so se namreč 
poslovili od p. Janka Hajška, 
ki je v teh vaseh služboval od 
oktobra leta 1993. Pater Janko 
se vrača v minoritsko redovno 
skupnost slovenske province. 
Vodstvo ga je poslalo na novo 
službeno mesto v Gradec na 
Štajerskem. Pater Janko Haj- 
šek je prišel v župnijo sv. Jane
za Krstnika v Devinu v času, 
ko je bil domači župnik dr. 
Giovanni na okrevanju po te
žki bo lezn i. Po župn ikov i 
ozdravitvi je skrbel za sloven
sko dušnopastirstvo v Devi

nu, redno pa je skrbel tudi za 
slovensko nedeljsko službo 
božjovSesljanu. Prav sloven
ski verniki v Sesljanu bodo to 
s lovo na jbo lj o b č u tili, saj 
predvidevanja, da bi se tudi v 
prihodnje nadaljevalo sloven
sko nedeljsko bogoslužje pri 
sv. Jožefu v Sesljanskem zali
vu, niso ravno najbolj op tim i
stična.

Isti večer je bil na obisku v 
devinskem dekanatu tudi nad
škof msgr. Bommarco. V Se
sljanu se je srečal s sinodalci, 
duhovniki in laiki iz dekanije, 
ki sodelujejo pri sinodi. Sesta
nek je bil namenjen oceni do
sedanjega dela in odmevom, 
ki jih ima sinodalno zasedanje 
v posameznih župnijah. Škof 
je poudaril potrebo, da bi pri 
sinodi sodeloval čim širši krog 
ljudi. Predlagal je, da bi izvedli 
nekakšne "župnijske sinode", 
ki naj bi sinodalcem pomaga
le pri boljši definiciji stanja in 
predlogov za duhovno preno
vo župnije in posredno tudi 
škofije.

K R O N IK A  Z  V R H A ,
IZ  G A B R IJ, RUPE IN  S PEČI

15. septembra smo na Vr
hu krstili Sabrino, na Peči pa 
Luko. 16. septembra je 15 
učencev oblikovalo začetno 
šolsko sv. mašo na Vrhu. Pri
hodnje leto jih bo še nekaj 
več. Birmanci iz vseh štirih va
si se neposredno pripravljajo 
na sv. birmo. Tudi starši in nji
hovi botri so se srečali v gabr
ski cerkvi za zadnje priprave. 
Priložnost za sv. spoved bo za 
vse, tako za birmance kot za 
njihove starše in botre v pe
tek, 4. oktobra, ob 20. uri v 
Gabrjah. Pri celotni pripravi 
na birmo smo od začetka do 
zdaj poudarjali odgovorno de
lo v župnijah po birmi. Birma 
bo v nedeljo, 6. oktobra, ob 
16. uri v Gabrjah. Birmancev 
je 21: 1 iz Gabrij, 13 z Vrha, 
3 s Peči, 3 iz Rupe, 1 iz Gorice, 
ki pa spada v Rupo.

27.9. smo imeli spovedo
vanje za romarje na Staro go
ro. Spovedat je prišel g. Karel 
Bolčina, župnik v Štandrežu. 
Isti večer sta slovesno prazno-

| vala srebrni jubilej poroke ga.
| Tatjana Ožbot i n g. Mari no Lu
ka, ki sta hotela za to prilo
žnost v nevestin rojstni kraj 
med prijatelje. Slavje v doma
či cerkvi je privzdignil zbor 
Rupa-Peč. Ta jim  je še po maši 
pred cerkv ijo  nazdravil na 
mnoga leta. Z njima je poča
stil tudi hčerko in sina ter spo- 

jm in na vse Ožbotove, ki so 
clolga leta vodili znano go
stilno v Rupi.

Naše bolnike priporočamo 
v molitev, da bi se okrepili: 
imamo namreč nekaj presku- 

! šenih sester na domovih ter 
jv bolnišnici.

28.9. je stopil v zakonski 
stan g. Lovrenc Devetak iz 

(znane rupenske družine. Z 
mlado nevesto Danielo se je 
poročil na Prevalu. Na mnoga 
zdrava in srečna leta!

Zakonska skupina se je za
čela zopet zbirati po polet
nem premoru.
-------------Ž.U.

A Vljudno Vas vabimo

r na odprtje
------J  razstave slikarke

GAIT RIJ A
ZORE KOREN SKERK

U m etnico bo predstavil Joško Vetrih.

Katoliška knjigarna, petek, 4. oktobra 1996, ob Iti. uri.

PROSVETNO DRUŠTVO ŠTANDREŽ

vabi na komedijo v treh dejanjih

AVERY HOPWOOD, 
ŠKANDAL PRI BARTLETTOVIH

režiser Stane Leban 

Nastopa gledališka skupina prosvetnega društva Soča iz 
Kanala. Župnijski dom Anton Gregorčič v Štandrežu, 
nedelja, 6. oktobra 1996, ob 17. uri.

SKD HRAST

v sodelovanju z občino Doberdob in župnijo Doberdob
vabi na

KONCERT
MEŠANI PEVSKI ZBOR S. G IO VANNI Dl LECCO,

dirigent Domenico Innominato. Sodeluje MePZ Hrast.

Župnijska cerkev v Doberdobu, 
petek, 4. oktobra 1996, ob 21. uri.

GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA  
D ID A K TIČ N O  RAVNATELJSTVO DOBERDOB

vabita na

PREDSTAVITEV SLIKANICE

MINKA, PIKI IN ZMAJ SMETOJED
ki so si jo  zamislili in ilustrirali otroci iz vrtca vSovodnjah. 

Otroški vrtec v Sovodnjah, Prvomajska 79, 
četrtek, 10. oktobra 1996, ob 17. 30.

ČESTITKA

V nedeljo, 6. oktobra, bodo 
potrjeni v Kristusove vojake 
Sara T. in Sara D., Karolina, 
Tadej, Morena, Tatjana, Ivan 
in Damijan. Z njim i se ob tem 
lepem prazniku veselijo vsi 
člani mladinskega pevskega 
zbora Vrh sv. Mihaela.

SOŽALJA

Uprava Katoliške knjigarne 
izraža Dominiku in Jerici ter
sorodnikom iskrenosožaljeob 
izgubi drage mame Suzane.

Sekcija SSk za Števerjan iz- 
rekatajniku Dominiku Humar
ju in sorodnikom iskreno soža
lje ob izgubi drage matere.

Valentini Humar in njenim 
domačim izreka SCGV Emil 
Komel občuteno sožalje ob 
izgubi drage none. Izrazom 
sožalja se pridružuje Zveza 
slovenske katoliške prosvete.

O b izgubi drage mame 
Suzane izreka SKPD F.B. 
Sedej Dominiku Humarjuin 
sorodstvu občuteno sožalje.

Pokrajinsko tajništvo SSk 
izreka Dominiku Humarju 
in dom ačim  iskreno sožalje 
ob izgubi ljub ljene mame.

OBVESTILA

ACM - GORKIA vabi k maši 
za edinost v Zavodu sv. Dru
žine v ponedeljek, 7. oktobra, 
ob 16.30.

OBČNI ZBOR prosvetnega 
društva Štandrež bo v četrtek, 
3. oktobra, ob 20.30 v pro
storih župnijske dvorane.

SREČANJE SINODALCEVštan- 
dreške dekanije z gospodom 
nadškofom in glavnim ta jn i
kom sinode bo v četrtek, 10. 
oktobra 1996, ob 20.30 v 
komorni dvorani Katoliškega 
doma v Gorici. Na srečanje 
so vabljeni tudi drugi verniki 
naše dekanije.

BAKI.ADA V SOVODNJAH. 
Združenje prostovoljnih kr
vodajalcev, sekcija Sovodnje 
ob Soči v sodelovanju z ob
činsko upravo in s kulturnim i 
športnimi organizacijami ter 
šolskimi in župnijskim i usta
novami organizira baklado, ki 
bovSovodnjah izpredKultur- 
nega dom a v soboto, 12. 
oktobra, ob 19.30.

DAROVI PRIHODNJIČ

KULTURNO DRUŠTVO SABOTIN - STMAVER

vabi

► v soboto, 12. oktobra 1996, ob 20.30 v prostore 
bivše osnovne šole v Štmavru na

PREDSTAVITEV DOKUMENTARNIH FILMOV
Matjaža Pintarja

SABOTIN in LANDERSKE JAME
Isti večer bo 

ODPRTJE RAZSTAVE Z NASLOVOM

KOMPOZICIJE SUHIH ROŽ
Dore Maraž 

*  v nedeljo, 13. oktobra

7. JESENSKI POIIOD NA SABOTIN
ob 9. uri zbiranje v Štmavru in pohod na Sabotin, kjer bo 
sv. maša ob razvalinah cerkve sv. Valentina. Po vrn itv i 
družabnost v prostorih bivše osnovne šole v Štmavru.

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE - GORICA 
SLOVENSKA PROSVETA - TRST

KRŠČANSKA KULTURNA ZVEZA - CELOVEC

KOROŠKI KULTURNI DNEVI
PR IR ED ITVE N A  G O R IŠ K E M

od 5. do 13. oktobra

SOBOTA, 5. OKTOBRA 
ob 8.15 - osnovna šola O. Župančič v ulici Brolo, 
ob 11. uri - župnijski dom A. Gregorčič v Štandrežu, 
Lutkovna igra LetečiŽabon, Lutkovna skupina KPD Šmihel 
režija Marjan Bevk.

torek, a. oktobra, ob 18. uri - galerija Katoliške 
knjigarne: predstavitev publikacij Krščanske kulturne 
zveze in Slovenskega narodopisnega inštituta Urban Jarnik 
iz Celovca. Dela bo predstavila etnologinja dr. Marija 
Makarovič.

sreda, 9. oktobra, ob 17.30 - Komorna dvorana 
Katoliškega doma: srečanje in nastop gojencev glasbenih 
šol iz Koroške, Kanalske doline in SCGV Emil Komel iz 
Gorice.

PETEK, 11. OKTOBRA, ob 19.30 - Komorna dvorana 
Katoliškega doma: Koncert mladih koroških umetnikov, 
Kristijan Filipič - prečna flavta, Toni Kernjak - klavir.

NEDEL|A, 13.OKTOBRA, ob 17. uri- župnijska dvorana 
v Števerjanu: Komedija Poročni list, igrajo člani KPD 
Planina iz Sel v režiji Francija Končana.
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ZABNICE
RAJKO PICIGA, ŠPORTNI 

FENOMEN SLOVENSKE ISTRE
V sredo, 25. septembra, 

smo se v domačih Zabnicah 
poslovili od Salvatoreja Ve- 
nosija, zavednega zamejske
ga Slovenca, ki nam ga je 
smrt odvzela nenadoma, sre
di dela in življenja.

K njegovi hiši, le lučaj od 
žabniške cerkve, je ves dan 
romala množica prijateljev, 
znancev, kolegov in pred
stavnikov najrazličnejših slo
venskih organizacij iz Italije, 
Avstrije in matične Sloveni
je. Med trojezično mašo so 
duhovniki, ki so prišli tudi iz 
Slovenije in avstrijske Koro
ške, podčrtali Venosijeve na
rodnostne vrline, v prvi vrsti 
skrb za slovenstvo v Kanalski 
dolini. Po ganljivem obredu 
so spregovorili številni pred
stavniki organizacij, s kate
rimi je pokojnik sodeloval: 
Slori, kulturne organizacije 
v Kanalski dolini, Slovenska 
skupnost in Krožek za dru
žbena vprašanja Virgil Šček, 
SKGZ, konzulat Slovenije v 
Trstu, Slovenska vlada ter Kr
ščanska kulturna zveza iz 
Celovca. Kot prvi se je od ro
doljuba z občutenim govo
rom v imenu Slorija in kul
turnih organizacij v Kanalski 
dolini, z društvom Planika na 
čelu, poslovil domačin Rudi 
Barthalot. "Salvatore je od

ZBOGOM, RODOLJUB 
SALVATORE VENOSI!

vseh najzaslužnejši za to, da 
je tudi naša dolina zlagoma 
izstopila iz politične in člo
veške anonimnosti in obrob
nosti, v katero sta jo pahnila 
temačna zgodovina in po
vojni čas, nenaklonjen odpr
tim pogledom," je med dru
gim dejal Barthalot in nada
ljeval: "Salvatore je bil člo
vek, ki je o spreminjajočem 
se političnem življenju v slo
venskem zamejstvu vedno 
razmišljal s stališča globoke
ga okolja, ki ga je predstav
ljal, in v skladu s tem so nje
gova stališča tudi zorela. 
Imel je globok posluh za vsa 
nasprotja in sestavljenost 
človeške situacije v kulturno 
in jezikovno tako pestrem o- 
kolju, kot je Kanalska dolina, 
in to globoko, intimno po
znavanje ga je obvarovalo 
vsakršnih pasti manjšinske 
politike, najsibo že praznega 
deklarativnega nacionali
zma ali pa osebne zagrenje
nosti in razočaranj, ki so v 
tem početju tolikokrat edini 
delež... s posebno ljubeznijo 
se je loteval dveh predme

tov: najprej zgodovine zlasti 
cerkvenih ustanov v dolini in 
problematike slovenskega 
naravnega jezika v dolini. 
Slovenski jezik, zlasti svoj 
domači žabniški dialekt, je 
ljubil, občudoval in razisko
val vse življenje ... Kakor v 
vsem drugem je tudi v svo
jem raziskovanju ostajal pre
prost, temeljit, neposreden 
in ljubezniv ... ljudi je gledal 
s pogledom, ki je bil hkrati 
deško šegav in včasih nagajiv, 
pa hkrati nežen in prefinjen 
kakor čopič portretista, ki 
mahoma izlušči vse bistve
no; ... in Salvatore je kot bi
stveno vedno znal izluščiti 
človekovo dobro... v sebi se 
je življenju vedno smehljal, 
smehljal tudi lastnim maj
hnim slabostim, in ta nasmeh 
je bil navsezadnje tisto, po 
kar smo hodili k njemu. Zato 
mislim, da je v našem žalost
nem slovesu tudi kapljica ra
dosti, saj se nam je Salvatore 
v svojem prekratkem, a bo
gatem življenju obilno raz
dal: javnosti kot strokovnjak 
in neutruden zagovornik  
svojih ljudi, prijateljem kot

čudovit prijatelj, svoji dru
žini kot nadvse nežen in lju
beč oče, skrben partner, vdan 
nečak in bratranec. Počivaj 
v miru, dragi Salvatore."

V petek, 11. oktobra, bo 
v Beneški palači v Naborjetu 
spominski večer, namenjen 
Salvatoreju Venosiju.
------------ E.D

Prireditev v Ukvah
V župnijski cerkvi v Ukvah 

je bil v nedeljo, 29. septem
bra, recital Ljubke Šorli Bratuž 
Venec spom inčič m ožu na 
grob.  Sodelovalo je Amater
sko gledališče Teharje iz Celja, 
sonetni venec je recitirala So
nja M le jn ik, na orgle pa je 
spremljala Alenka Založnik. 
Nastopil je tudi Mešani ko
morni zbor Emanuel iz Celja. 
Prireditev je v ukvansko cer
kev privabila lepo število ljudi.

OBVESTILO

S TRADICIONALNO zahval
no mašo 5. in 6. oktobra se 
bo končala poletna sezona na 
Sv. Višarjah. Nasvidenje pozi
mi na snegu!

Tisoč dvesto let po  konci
lu, ki ga je  leta  796 v Ogleju 
vodil oglejski patriarh Paulin, 
je  odbo r za  7 2 .  sto le tn ico  
koncila priredil prav  v Čedadu 
19. in 20. septembra zgodo- 
vinsko-teološki seminar o živ
ljenju, delu in m isli patriarha 
Paulina.

Msgr. Ciancarlo Meniš je  
kot predsednik organizacij
skega odbora ocenil srečanje 
kot zelo uspelo, saj so bila p ri
čakovanja več kot dosežena. 
Italijanski in tu ji strokovnjaki 
so poglob ili lem o iz različnih 
zornih kotov; razpravljali so 
o Paulinovem političnem  p o j
movanju, o širjenju krščan-

USPEŠEN SEMINAR V ČEDADU

S O D O B N O S T  
PATRIARHA PA U LIN A  

IZ  OGLEJA

stva v  njegovi dobi, o odnosih 
m ed vzhodno pravoslavno in 
zahodno katoliško Cerkvijo 
po  shizmi, ki jo  je  povzročil 
prav Paulinov izraz  filioque, 
ki je  b il sprejet v latinsko iz
poved vere in ga je  o rtodo
ksna Cerkev zavrnila.

Največji poudarek so u- 
gledni predavatelji (med n jim i 
je  b il tud i predstavnik eku
menskega patriarhata iz Bi
zanca Gennadios Limouris,

docent na  ;  

un ive rz i  v  

Strasbour
gu, na v i
š jem  te o 
loškem in 
š titu tu  Sv.
Sergij  v  Parizu in na inštitutu  
za ekumenske študije Sv. Ber
nardino v Benetkah) dali teo
loški m isli patriarha Paulina,

k i je  glede človeške narave 
Kristusa s svojo avtoriteto "u- 
daril " po  eni najhujših herezij, 
ki se je  v 8. stoletju širila iz 
Španije in je  ovirala ne samo 
Cerkev, ampak tud i po litiko  
Karla Velikega. M očni temelj, 
na podlagi katerega je  pa tri
arh Paulin m očno zaoral  v 
razmere svojega časa, je  b il 
evangelij. In prav zaradi Pauli
nove sposobnosti, da ustvarja 
dialog m ed evangelijem in 
kulturo časa - je  dejal videm
ski nadškof Alfredo Battisti - 
je oglejski cerkveni dostojan
stvenik še danes aktualen in 
zgleden.
--------------DD

V CELOVCU 
NEDELJA TUJCEV

Zadnja nedelja v septem
bru, na praznik nadangelov, 
je bila v Celovcu namenjena 
tujcem . Letos je b ilo  geslo 
tega dne "Begunci: upanja in 
perspektive".

Že v soboto zvečer so se 
v Slomškovem dom u zbrali 
predavatelji in nekaj desetin 
poslušalcev, da prisluhnejo 
stanju in prob lem om  tujcev 
in v diskusiji zvedo za do lo 
čene nejasnosti. M ednje  bi 
morala p riti tud i podpred
sednica hrvaškega pa rla 
menta gospa Kosor, pa je b i
la službeno zadržana. Po me
d itac iji - ob  Psalmu 137 - so 
navzočim spregovorili direk
to r slovenskega Dušnopa- 
stirskega urada dr. Marketz, 
g. M itterer kot zastopnik Ca-

ritas, ki je povedal, da so ta
koj po izbruhu vojne na H r
vaškem v Celovcu (nekda
njem  M arijan išču) sprejeli 
p rib ližno  120 beguncev in 
jim  pomagali na razne na
čine, g. Steiner - referent za 
begunce - je omeni I, da je Av
strija sprejela 90.000 begun
cev, od katerih jih 10.000 še 
vedno prejema državno pod
poro, skupno pa so zanje po
rabili iz davčnih prispevkov 
kar 360 m il. š ilingov (4.500 
beguncev vzdržuje trenutno 
Koroška); p. Sebastijan Go- 
lenič, ki s sedežem v Celov
cu oskrbuje kar štiri hrvaška 
središča s 1.500 begunci oz. 
delavci, skrbi za pouk vero
uka, obiskuje bolne in zbira 
denarna sredstva za nujne 
potrebe v dom ovin i.

Pred kratkim  sta Kulturni 
klub Istra iz Kopra in Krajevna 
skupnost Dekani organizirala 
srečanje z domačinom Raj
kom Piciga, športnim  feno
menom Slovenske Istre v po
vojnem obdobju, ob njegovi 
60-letnici. Piciga je namreč 
že v prvih povojnih letih kot 
mladenič in kasneje kot odra
sel tekm ovalec posegel po 
jugoslovanskih odlič jih  v kar 
nekaj športnih panogah - ko
lesarstvu, motociklizmu, lov
skem in športnem strelstvu.
V vseh štirih panogah je začel 
in prodiral na lastno pobudo, 
z lastnimi močm i in sredstvi, 
kot dosleden amater. Šele na
knadno - že uveljavljenega - 
so ga odkrivali tudi sponzorji 
in društva.

Prvo dirkalno kolo si je ku
pil z izkupičkom od prodane
ga starega železa, bakra, alu
minija in drugih odpadnih su
rovin, ki jih je kot otrok zbiral. 
Povsem nepoznan se je prija
vil in zmagal na nekaj lokal
nih dirkah, na kar ga je kopr
sko kolesarsko društvo Prole- 
ter h itro vključilo  v svojo eki
po, v kateri je postal desna ro
ka odličnemu kolesarju Silvi- 
ju Della Santa.

O b zatonu kolesarstva na 
Koprskem je imel Piciga ko
maj nekaj čez dvajset let, za
to je v njem še naprej kipelo 
od načrtov, hotenj in energij. 
Kot nadarjenemu avtomeha
niku mu je kmalu "zadišalo 
po bencinu". Kupil in priredil 
si je pro to tip  dirkalnega m o
torja in sam začel trenirati ter 
kmalu tekm ovati na lokalnih 
dirkah v okviru Avlo  M oto  
Društva Koper. Med trenin
gom za motociklistično dirko 
v Portorožu ga je opazil pred
stavnik firm e Parilla, ki mu je 
tik  pred tekmo ponudila svoj 
motor, s katerim je na isti d ir
ki zasedel drugo mesto. S 
tem so mu bila vrata odprta. 
Nato je uspešno nastopal na 
številn ih dirkah, najprej za 
navedeno tvrdko in kasneje 
tudi za znamke Ducati, M o- 
rini in Aermacchi.Svoj petde
set kubični m otor mu je po
nudil tudi Tomos. Čeprav je 
bil Piciga zanj nekoliko pre- 
težak, je že na prvi dirki za 
ve liko  nagrado Jugoslavije 
(Opatija - Preluka) slavil zma
go. S številnimi mednarodni
mi uspehi si je pridobil pravi
co do licence FIM, ki mu je od
prla pot do svetovnih prven
stev (Barcelona, C lerm ond 
Ferand, Solituda, Stuttgart

M II AN GREGORIČ

itd.). Na njih si je na začetku 
šestdesetih let marljivo nabi
ral točke za svetovni pokal v 
ekipi pod Tomosovim spon
zorstvom, ki so jo sestavljali 
Italijan G ilberto Parlotti, Ne
mec Henrick Rosenbuss in 
Rajko Piciga. Ko sta se Parlot
ti in Rosenbuss v kratkem ča
sovnem presledku sm rtno 
ponesrečila in je tudi sam do
živel dva padca, se je Piciga 
streznil. Glede na to, da je te
daj tudi Tomos zabredel v f i
nančne težave ter se umaknil 
iz zahtevnih in dragih tekm o
vanj, se je Piciga odločil, da 
zapelje svojo poslednjo dirko 
in častno zaključi m otocik li
stično kariero. Priložnost je 
bila v Kamniku 1964. leta na 
d irki za državno prvenstvo, 
kjer je na motorju Aermacchi 
zmagal in postavil absolutni 
rekord proge.

Toda nem ir ga je gnal na
prej in kmalu se je prebil v 
državni strelski vrh. Začel je 
z lovskim strelstvom (strelja
nje na glinaste golobe in v tar
čo), v katerem se je  v krat
kem prebil med najboljše v 
Sloveniji ter dosegel vse m o
žne rezultate in nagrade, ki 
jih še danes hrani.

O b tej nenavadno bogati 
in raznoliki športni beri pa je 
Piciga našel čas tudi za vrsto 
drugih hobijev. Najdemo ga 
namreč med prizadevnimi so
delavci slovenskega ornitolo- 
škega muzeja, med ptiče- 
slovci: na ornitološki postaji 
na Vrhniki z vso nežnostjo za
ustavlja ptice selivke in s po
močjo "obročkanja", v okviru 
mednarodnega znastvenega 
sodelovanja, pomaga pri pre
učevanju in varovanju ptic na 
njihovih nenavadnih in za
htevnih vsakoletnih selitvah.

V veselje mu je tudi glasba, 
saj že več kot dvajset let poje
- tudi kot solist - pri lovskem 
pevskem zboru v Dekanih in 
neredko zaigra še na bas. Na 
vprašanje, kako je vse to zmo
gel, pravi: "Teh šestdeset let 
je zdrvelo m im o mene kot 
blisk. Vem le, da je v  meni ne
prestano kipelo od želje, da 
nekaj ustvarim ." Jubilantu 
gredo tudi naše čestitke; obe
nem naj izrazim o upanje, do 
bo njegovo delo opazil še 
kdo drug, kajti med desetina
mi odličij in priznanj, ki pol
nijo njegove omare, ni niti e- 
nega samega iz njegove do 
mače občine.

Koprski pihalni orkester odhaja na 
turnejo v Španijo

Koprski 65-članski pihalni orkester, ki se je pod vodstvom 
sposobnega in neutrudnega kapelnika Darija Pobega v dobrem 
desetletju od njegove ustanovitve povzpel med boljše pihalne 
orkestre v Evropi, odhaja na povabilo organizatorjev naOkfo- 
berfest  v Calello v Španijo, kjer bo v družbi izbranih pihalnih 
orkestrov iz Estonije, Avstrije, Nemčije, Nizozemske, Belgije 
in Švice sodeloval na enotedenskem koncertiranju.

Naj spomnimo, da so mladi koprski glasbeniki poželi že 
vrsto mednarodnih odličij kot so npr. 2. mesto v II. kategoriji 
na evropskem festivalu v Goteborgu 1989 na Švedskem, 1. 
mesto v III. kategoriji na svetovnem festivalu v Hamarju 1991 
na Norveškem, 2. mesto v II. kategoriji na istem festivalu leta 
1993, uspešno sodelovanje ob predstavitvi Slovenije v Neuhof- 
nu v Avstriji 1994. in istega leta tudi je prejel najboljše ocene 
med petdesetimi orkestri na mednarodnem festivalu v Endin- 
genu, in končno spet 2. mesto v II. kategoriji na festivalu v 
Hamarju leta 1995. Zavidljivi uspehi, zaradi katerih naj jim 
gredo tudi naše iskrene čestitke. - M.G.

Čelov

Glavno srečanje je b ilo  v 
nedeljo, 29. septembra, ko 
so "tujci" v velikem  številu 
napolnili cerkev sv. Jožefa, 
kjer se tudi sicer zbirajo ob 
nedeljah. Slovesno mašo je 
ob asistenci p. Sebastijana in 
nemškega selezijanskega pa
tra daroval škof vikar msgr. 
dr. Čegovnik. V hrvaškem je
ziku jih  je pozdravil in v p ri
digi duhovno obogatil, prav

tako kot g. Steiner in g. Quen- 
dler, velik podporn ik vojnih 
žrtev v nekdanji Jugoslaviji 
(saj je skoraj več na jugu kot 
doma). Za še lepšo slove
snost so poskrbeli pevci iz 
Zagreba, razveseljiva pa je 
bila tudi novica, da bo 12. 
oktobra m ednje prišel škof 
Komarica.
------------ R.B.
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Lojze Peterle (SKD), Marjan 
Podobnik (SLS), Jane/
Janša (SDS)

STRANKE PREDSTAVLJAJO 
KANDIDATE IN PREDVOLILNE 

PROGRAME
MAR)AN DROBEZ

Peterle: "V šestih letih demokracije nam ni 
uspelo doseči preobrazbe, ki jo zahteva 

dediščina starega režim a.11

SPORI MED STRANKAMI
V Sloveniji so spori in po

le m ik e  m ed p o l it ič n im i 
strankami, ki se s približeva
njem volitev širijo in pogla
bljajo, povzročili zastoj neka
terih dejavnosti, ki so tem elj
nega pomena za državo. Ne
katere banke naj bi celo pre
nehale odobravati posojila, 
ker se domnevno boje, da se 
bodo po litične  razmere še 
poslabšale. Poskus atentata 
na nekega m arib o rske g a  
sodnika ter eksplozija nezna
nega peklenskega stroja prej
šnjo soboto zjutraj pred ve
leblagovnico Roma na Lim
buški cesti tudi na obm očju 
M aribora morda kažeta, da 
v obdobju pred volitvam i tu 
di uporaba nasilja ni izk lju 
čena.

POSLABŠANJE RAZMER
Poslabšanje družbenega 

ozračja oz. razmer v Sloveniji 
je prav gotovo predvsem po
sledica dejstva, da pravni red 
države še ni vzpostavljen, 
kar posam ezniki ali razne 
skupine - po izjavi m aribor
skega župana dr. A lo jz ija  
Križmana je to mesto posta
lo središče organiziranega 
krim inala oz. slovenske ma
fije  - izkoriščajo, ko likor naj
več morejo. K vzdušju splo
šnega nereda prispevajo tudi 
politične stranke, ki v m ed
sebojn ih  po lem ikah de lijo  
nasprotnikom  nizke udarce 
in jih blatijo, pri čemer je ve
liko  laži in na jraz lične jš ih  
podtikanj. Vse to  je skladno 
z dem okratičnim i pravili in 
modeli, ker pa v Sloveniji še 
nim am o popolne pravne dr
žave, ni nikogar, ki bi blažil 
oz. sproti odpravljal posledi
ce omenjenih "soočanj" med 
strankami in posameznim i 
po litik i.

Razmere v S loven iji se 
bodo še poslabšale, če se bo 
poglabljal spor med Gospo
darsko zbornico in Združe
njem delodajalcev, ki so od 
povedali splošno kolektivno

pogodbo za gospodarstvo, 
te r sindikati, ki dom nevno 
branijo delavce pred izsilje
vanji delodajalcev. Slednji 
hočejo delavcem vzeti razne 
ugodnosti, olajšave in denar
ne doklade, ki so jih doslej 
p re jem ali po leg osnovn ih  
plač. Z ukrepi in določili, ki 
bi jih  uveljavili v novi kolek
tivni pogodbi, bi se skupni 
p re jem k i delavcev realno 
znižali celo za 30 odsto tkov 
in morda tudi več. O m enje
ni Zbornici in Združenje de
lodajalcev opozarjajo, da so 
sedanji stroški dela v Slove
niji izredno visoki, zaradi če
sar prodajajo podjetja, blago 
in storitve pa so v tujini čeda
lje manj konkurenčni. Pred
sednik vlade D rnovšek je 
obe strani pozval k strpnosti 
in se zavzel za prem ostitev 
spora z razgovori oz. s poga
ja n ji. V tem  sporu  g lede 
splošne kolektivne pogodbe 
za gospodarstvo, ki je po 
mnenju Janeza Janše in M ar
jana P odobn ika  p o lit ič n o  
m otiviran, bo najbrž prišlo 
do kompromisne rešitve. Le
ta bi preprečila, da bi v Slo
veniji pred b ližn jim i držav
nozborskim i volitvam i lahko 
prišlo do m nožičnih prote
stov ali celo do splošne stav
ke delavcev, kot je zagrozila 
Zveza svobodnih sindikatov, 
največja sindikalna organiza
cija, ki je pod vplivom  levice.

STRANKE SLOVENSKE 
POMLADI NIMAJO SKUPNEGA 

PROGRAMA

Zlasti socialdemokrati s 
predsednikom stranke Jane
zom Janšo na čelu že dolgo 
opozarjajo, da je volilna  
zmaga t.i. strank slovenske 
pomladi odvisna predvsem 
od njihove strnjenosti, enot
ne strategije in skupnega 
predvolilnega program a. 
Nasprotja med socialdemo
krati, krščanskimi demokrati 
in Slovensko ljudsko stranko 
pa kljub skupnim dobrim že
ljam in napovedim naraščajo. 
Največji spori med socialde
mokrati in krščanskimi de
mokrati nastajajo pri uprav
ljanju mesta Ljubljana.

V občilih, ki so pod vpli
vom Janeza Janše, srdito na
padajo Slovenske krščanske 
demokrate in novega odgo
vornega urednika njihovega 
dnevnika Slovenec, češ da je 
Kučanov človek. V komen
tarju, ki je bil objavljen v zad
nji številki glasila Socialde
mokratske stranke Demokra
cija, z naslovom Živela anar
hija, ustava je mrtva, je za
pisano, "da za nastale razme
re v Sloveniji nista kriva pro
pad socializma in odcepitev 
Slovenije. Kriva je Liberalna 
demokracija, kriva je Združe
na lista in krivi so krščanski 
demokrati".

Lojze Peterle in drugi pred
stavniki stranke Slovenskih 
krščanskih demokratov od

ločno zavračajo obtožbe, tr
ditve in podtikanje Socialde
mokratske stranke. Manj pri
držkov pa imajo do Sloven
ske ljudske stranke, ki v po
lemiki med strankami po
mladi ne sodeluje. Na izred
nem kongresu stranke, ki je 
bil prejšnjo soboto in nedeljo 
v Škofji Loki, so krščanski de
mokrati strnili svoje vrste in 
sprejeli predvolilni program 
stranke. Imenovali so ga Pro
gram za Slovenijo. Doku
ment je jasno sporočilo stran
kam in javnosti: vsebuje 10 
točk, zavzema pa se za odlo
čno politiko, pošten gospo
darski red na temelju social- 
no-tržnega gospodarstva, 
srečno družino, varno deželo 
in za "moj kraj". Za stranki
nega predsednika je bil po
trjen Lojze Peterle, ki je v go
voru na kongresu dejal, "da 
nam v Sloveniji šest let po 
uvedbi demokracije ni uspelo 
doseči preobrazbe, ki jo zah
teva dediščina starega re
žima". Dodal je, "da v sedanji 
vladni koaliciji ni dialoga in 
dogovarjanja, kar je povzro
čilo največje posledice v go
spodarstvu". Svoje kandidate 
za nove poslance so Sloven
ski krščanski demokrati obo
rožili s knjigo, ki ima pome
nljiv naslov Priročnik za 
zmagovalce.
---------------- M.

V SLOVENIJI PREPOVEDANA 
UPORABA IN PROMET Z 

AZBESTOM
1921 dalje. Poraba je naraščala zelo hitro, po I. 1992 je 
znašala 3-4.000 ton azbesta letno. V obdobju 1947-1995

Slovenski parlament je prejšnji petek končno sprejel 
zakon o prepovedi uporabe in trgovanja z azbestom, ki je 
strupena surovina. Zagotovljena so velika sredstva iz d r
žavnega proračuna, s katerim naj bi azbestno proizvodnjo 
preoblikovali v neazbestno. Delavci, ki so zboleli za azbe
stozo ali drugim i boleznim i, ki jih povzroča azbest, bodo 
predčasno upokojeni, vlada pa bo morala v prihodnjih 
šestih mesecih predložiti poročilo o zdravstvenem stanju 
na območju Anhovega oz. v srednji Soški dolini. Prepoved 
uporabe in prometa z azbestom velja tudi za kemično in
dustrijo  D onit v Medvodah. Za kroniko navajamo, da so 
v Anhovem uporabljali azbest kot sestavino cevi in drugega 
gradbenega materiala od ustanovitve tovarne 2. maja leta 

-------------------------------------------------------- —-------------------------------

Zakon o prepovedi uporabe in prometa z azbestom je 
seveda zelo pomemben. Zanj ima največ zaslug vseh 16 
poslancev iz Primorske v državnem zboru, ki so predložili 
v obravnavo parlamentu skupen zakonski predlog. Naj 
poudarimo, da je zaradi azbesta v obdobju od 1981. do 
1995. leta v Anhovem zbolelo skupaj 324 delavcev. To je 
ugotovljeno število, neznano pa ostaja število obolelih pre
bivalcev na območju Anhovega in drugih naselij v tem 
predelu Soške doline. Prav tako ni znano število obolelih 
med delavci, ki so v preteklosti zapustili Anhovo ter so se 
vrn ili domov npr. v Bosno. Azbestoza in druge bolezni, ki 
jih povzroča azbest, so namreč zahrbtne ter se lahko poja
vijo  šele 10 ali celo 20 let po okužbi. - M.

POVPREČNA TRGATEV 
V BRDIH IN V VIPAVSKI 

DO LIN I

V Goriških Brdih in v Vi- 
Davski dolini, dveh pomem
bnih in velikih vinogradniško- 

inarskih središčih v Sloveni- 
, so v tem tednu končali tr

gatev. Pridelek je bil na splo
šno povprečen, odvisno od 
lega, če so posamezne v ino
grade prizadele toča in druge 
vremenske nezgode ali pa ne. 
V predelovalni kleti na Do
brovem so prevzeli okoli t i
soč vagonov grozdja, belih in 
rdečih sort. Kakovost pridel
ka je bila dobra. Prideloval
cem - gre za skupaj 823 čla
nov zadruge - je klet grozdje 
odkupovala po ceni od 90 do 
300 tolarjev za kg, odvisno 
od sorte. Najvišjo ceno je i- 
melo grozdje sorte pikolit.

Tudi v vipavski kleti jeod- 
<up grozdja potekal tekoče, 
Dre vzeli pa so ga okrog 900 
vagonov. Grozdje pridelujejo 
na skupaj prib ližno dva tisoč 
nektarjih, ki se raztezajo od 
območja Vipave, čez spodnjo 
Vipavsko dolino do Dornber
ka in Branika ter do prvih ob

ronkov Krasa. Zelo kakovost
no je bilo letos grozdje iz v i
nogradov na Zemonu, v Lo
žah pri Vipavi in na Biljenskih 
gričih. Slabše je obrodilo gro
zdje sorte zelen, ker je obm o
čje od Lozic do Planine pri Aj
dovščini prizadela huda toča. 
Vinska klet v Vipavi je odkup
ljeno grozdje plačevala glede 
na sorte in kakovost pridelka 
od 100 do 300 tolarjev za kg.

Seveda se količine odkup
ljenega pridelka v briški in v i
pavski kleti ne nanašajo na 
celotni pridelek. V Goriških 
Brdih pribl. 200 vinogradni
kov sami predelujejo svoj pri
delek, vino pa tudi sami tr
žijo, pri čemer sodelujejo z 
(D ruštvom  zasebnih v in o 
gradnikov in vinarjev. Tudi v 
Vipavski dolini sta se zase
bno predelovanje grozdja in 
prodaja vin zelo razširila. Kar 
polovica celotnega pridelka 
grozdja naj bi odpadla na za
sebne predelovalce in tiste vi
nogradnike, ki svoje vino po
rabijo za domače potrebe. 
--------------M.

Devizne rezerve Slovenije naraščajo
V zadnji številki Biltena, ki ga izdaja Banka Slovenije, so 

objavljeni podatki o stanju na raznih področjih. Tako bere
mo, da ima Slovenija zdaj 1.983.640 prebivalcev, da se je 
demografska rast (smrti je več kot rojstev) znižala za tri 
desetinke odstotka in da ima Ljubljana 264tisoč 203 prebi
valce. Bruto domači proizvod (to je vrednost, ki jo Slovenci 
dosegajo v gospodarstvu in storitvah) znaša devet tisoč 352 
ameriških dolarjev na prebivalca, pri čemer se je ta letos 
povečal za 1,4%. Stopnja inflacije v Sloveniji trenutno znaša 
10,3% . Posebno ugodno je naraščanje deviznih rezerv. Dr
žava ima največje rezerve tujih valut v vsem obdobju svoje 
samostojnosti.

Po podatkih iz Biltena Banke Slovenije je imela Slovenija 
leta 1994 dve milijardi 258 milijonov ameriških dolarjev 
deviznih rezerv; lani so se rezerve povečale na tri milijarde 
426 milijonov ameriških dolarjev, letos pa so dosegle tri 
milijarde 759 milijonov ameriških dolarjev. Glede na zadnji 
devizni tečaj, ki ga določa Banka Slovenije, je slednji 
134,9580 tolarjev za en ameriški dolar, medtem ko je nem
ška marka pri uradni menjavi vredna 89,2403 slovenskih 
tolarjev. - M.

V Zavodu sv. Stanislava ustanavljajo 
zasebno glasbeno šolo

V Zavodu sv. Stanislava v Šentvidu pri Ljubljani je v 
ustanavljanju zasebna glasbena šola. Pobuda zanjo je izšla 
iz želje nekdanjega ustanovitelja Zavoda sv. Stanislava škofa 
Bonaventura Jegliča (omenjeni Zavod je ustanovil I. 1901). 
Sploh pa je imela glasba v izobraževanju Zavoda sv. Stanislava 
že od nekdaj veliko vlogo. V času ponovne vzpostavitve 
Zavoda sv. Stanislava po osamosvojitvi Slovenije so v okviru 
Zavoda začeli de lovati pevski zbo ri, orkester. Veliko 
zanimanja je bilo tudi za učenje instrumentov. Zato so tudi 
vp e lja li m ožnost učenja  g lasben ih  in s tru m e n to v  na 
novoustanovljeni enoti tega Zavoda Glasbeni šoli, ki naj bi 
imela status nižje glasbene šole. V Glasbeni šoli že poteka 
pouk v okviru programa Zavoda sv. Stanislava. Šolo že sedaj 
obiskuje okoli 96 učencev, večidel dijakov Škofijske gimnazije. 
Šolo bo vod il profesor Andrej Goričar, v njej pa bodo 
poučevali priznani glasbeni pedagogi. Učencem bodo skušali 
dati čim bolj uporabno glasbeno znanje, ki bo razširjeno na 
čimveč področij in stilov glasbe; posebno mesto bosta imela 
ko m o rn a  g lasba in sku p in sko  m u z ic ira n je . N a jb o lj 
pomembno je, da bodo vse to gradili na čutenju glasbe. S 
prostori in kadri ni problemov in tudi materialni pogoji so 
zelo dobri, zato si prizadevajo za čimprejšnje javno priznanje 
šole. Glasbena šola se bo vključila v zelo živahno kulturno 
dogajanje v Zavodu sv. Stanislava ter organizirala tudi cikel 
koncertov priznanih glasbenih umetnikov v dvorani Zavoda, 
načrtujejo pa tudi mednarodne glasbene tečaje, ki bodo prav 
tako potekali v tem Zavodu. - M.PRIMC
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OBVESTILO SDGZ

BLAGOVNA
SPREMNA

LISTINA

Slovensko deže lno  g o 
spodarsko združenje obve
šča, da od 27. septembra ni 
več obvezna t.i. blagovna 
spremna listina (it. bolla d i 
accom pagnam ento m erci).
V Uradnem listu z dne 12. 
9. 1996 je namreč objavljen 
DPR. 14. 8. 1996, št. 472, ki 
odre ja uk in itev  tega doku 
menta. Še vedno ostajajo v 
veljavi predpisi o sprem nih 
listinah za posebne vrste bla
ga, kot so tobak in vžigalice, 
ter za blago, ki je podvrženo 
posebnim davčnim režimom, 
kot so davščina "accisa", p ro 
izvodni in potrošni davek.

Nekaj p rim erov blaga, za 
katere je spremna listina še 
obvezna: piva, peneča in na
vadna vina, žganje, alkohol, 
likerji, bencin, petrolej, p lin 
sko olje, metan.

Za ostalo blago spremna 
lis tina  odpade. P od je tn ik i 
im ajo pri prodaji blaga dve 
možnosti:

1) da takoj izdajo fakturo; 
v tem  primeru ni potrebna iz
daja nobenega drugega do 
kumenta, vendar je treba fak
tu ro  še istega dne poslati 
kupcu;

2) da izdajo t.i. prevozno 
listino (\i.docum en to  d i tra- 
sporto),  ki spremlja blago do 
končnega prejemnika. V tem 
primeru lahko izdajo fakturo 
v roku naslednjega meseca. 
M in istrstvo je pojasnilo, da v 
ta namen podjetja lahko še 
dalje uporabljajo stare sprem
ne listine.

Nova prevozna listina m o
ra vsebovati nekatere obve
zne sestavine: datum izdaje 
in številko, podatke prodajal
ca, kupca in m oreb itnega 
prevoznika, opis in količino 
blaga. Listina je sestavljena na 
navadnem papirju, odpade 
torej nakup vnaprej oštevil
čenih dokum entov kot lud i 
vpis v register (it. registro d i 
carico).

Priporočamo, da om enje
na listina sprem lja blago pri 
prevozu. Finančna straža bo 
namreč tudi v bodoče lahko 
opravljala preglede po poti 
ter preverjala količ ino in v r
sto blaga.

Prav tako je obvezna iz
daja prevoznega dokum en
ta, ko prevažamo blago, ki ni 
namenjeno prodaji, tem več 
ostane v lasti pošiljatelja: gre 
npr. za blago, ki ga pošljemo 
v delavnico za obdelavo (it. 
in lavorazione).  Na prevozni 
listin i je potrebno v tem  p ri
meru dodati vzrok prevoza.

Prevozno lis tino je treba 
ohraniti kot vse ostale kn ji
govodske dokumente vsaj za 
dobo devetih let. Za dodatna 
pojasnila in posebne primere 
se interesenti lahko obrnejo 
na ta jn ištvo SDGZ v Trstu 
(tel. 362949).

IREP - ZAČETEK 
REFORME DAVČNEGA 

SISTEMA?
DAVČNI VIDIKI DEDOVANJA (3.)

V zakonskem osnutku za 
finančni manever, ki ga je v 
prejšnjih dneh odobril m in i
strski svet, je  največji del po
segov usmerjen v kritje  po
stavk v rdečem, ki brem eni
jo  državno blagajno, malo pa 
je takih, ki bi težili za - več
krat napovedanim i - re for
mami okostenelega sistema 
javne uprave in še predvsem 
vedno  bo lj kao tičn ih  dav
čnih mehanizmov.

Pravijo, da je vse to  zgolj 
nujni davek za "vstop v Evro
po". Posledica pa je  vedno 
ista: roko v žep bodo morali 
dati vsi navadni državljani. 
Upati je vsekakor, da gre to 
krat zares, da bo ta strogost 
vendar nudila tem elje za re
a lizacijo učinkovitejšega in 
pravičnejšega sistema.

Eden izmed redkih pose
gov, ki gre v smer poenosta
vitve davčnega sistema je na
povedani deželni davek Irep 
(imposta sul redd ito  p rodo t-

to),  nova kratica, ki se je bo 
verje tno treba po novem le
tu naučiti. V  načrtih je vseka
kor, da bi ta kratica v dveh 
letih nadomestila šest dav
čnih postavk: llor, Iciap, da
vek na zdravje, zdravstvene 
prispevke pri odvisnem  de
lu, prem oženjski davek na 
podjetja in davek na davčno 
številko  IVA. Davek naj bi 
brem enil predvsem vsa po
djetja, neodvisne delavce, tr
gov inske  in ne trgov inske  
ustanove in javno upravo. 
Davčno osnovo naj bi pred
stavljala razlika med vredno
stjo  proizvodnje in nekateri
mi stroški, na katero bi se ra
čunal novi štiri ali pet odstot
ni davek.

Gre vsekakor za teorični 
načrt, saj bo zamenjava prej
šnji h med sabo zelo različnih 
davkov precej zapletena za
deva. Upati je, da tranzicija 
ne bo preveč boleča, pred
vsem za davkoplačevalce. 
------------ D.H.

DAMJAN HLEDE

Čeprav novi finančni manever napovedu
je "revolucionarne" posege tudi na davek na 
dedovanja (v poštev jih bom o vzeli, ko bodo 
postali veljavni), nadaljujemo z analizo sedaj 
veljavnih predpisov. Ostali smo pri vpraša
nju, kdo mora plačati davek na dedovanje. 
Plačilna obveznost celotnega davka, ki izhaja 
iz obdavčenja dediščine, posameznih dele
žev in volil, brem eni solidarno vse dediče. 
To pomeni, da kdorkoli izmed njih lahko po
ravna celotni račun in ima potem pravico 
(in ne dolžnost: če želi, lahko torej plača vse 
sam), da od ostalih zahteva to liko , kolikor 
bi vsak posameznik bil dolžan, namreč v so
razmerju s tem, kar je prejel in v spoštovanju 
pravil za davčni izračun, ki je bil nakazan v 
prejšnjem nadaljevanju.

Poglejmo sedaj davčni postopek v prim e
ru dedovanja.

V šestih mesecih od pokojnikove smrti 
je treba registrskemu uradu izročiti davčno 
prijavo (t.i.denuncia d i successione;  obrazec 
dob im o na om enjenem  uradu; izpoln itev 
prijave se ponavadi poveri notarskemu ura
du ali pa kakemu usposobljenemu projek
tantu). Predstaviti (in torej podpisati) jo  mora 
eden izmed vseh, ki so bili poklicani k dedo
vanju. Prijava mora vsebovati osebne podat
ke podpisnika in natančen opis vseh stvari

in pravic, ki sestavljajo zapuščino, ter pasiv
nih vrednosti, ki se odštejejo ali odb ije jo  od 
aktiva. Zamuda ali opustitev prijave je san
kcionirana z denarno kaznijo v višini do štiri
kratne vsote celotnega davka na dedovanje.

Davčne prijave dedovanja ni potrebno 
predstaviti takrat, ko so dediči zakonec in /  
ali pokojnikovi sorodniki v ravni črti in če je 
aktiv dediščine nižji od petdeset m ilijonov 
lir ter ne vsebuje neprem ičnin.

Zanim ivo je vedeti, katerih stvari in pravic, 
ki sestavljajo zapuščino, ni potrebno prijaviti, 
ker pač niso obdavčene. Med drugim i (manj 
pogostim i) so to:

- avtom obili;

- stvari, ki so priznane in zaščitene kot zgo
dovinski ali umetniški spomeniki;

- državni vrednostni papirji (Bot in Cct) ter 
drugi državni papirji n jim  enakovredni.

Glede aktiva je treba še dodati, da je vred
nost, ki predstavlja davčno osnovo (torej 
tista, ki presega davčne mere, ki so bile op i
sane v prejšnjem nadaljevanju) avtomatično 
povišana za 10 %, ki naj bi dom nevno pred
stavljali v zapuščini prisoten denar, dragulje 
in pohištvo. Kdor bi hotel dokazati n ižjo 
vrednost teh stvari, bi moral prositi pristojne 
sodne organe za analitični inventar. 
------------------- DALJE

OSNOVNE INFORMACIJE 
O TRŽAŠKEM SINHROTRONU  

ELETTRI
KAJ JE SINHROTRON?
S inhrotron je oznaka za 

določeno vrsto pospeševal- 
nikov, ki pospešujejo elek
trone v krogu praktično do 
svetlobne hitrosti. Pri krože
nju oddajajo (sevajo) e lektro
ni u ltravijo lično in rentgen
sko svetlobo, ki jo  vodimo po 
t.i. žarkovni liniji do ekspe
rimentalne postaje. Na enem 
sinhrotronu je nameščenih 
tudi do 30 žarkovnih linij z 
ustrezn im i eksperim enta l
nim i postajami. Doba obra
tovanja sinhrotrona presega 
20 let. Vsakih pet do deset 
let se sinhrotron nadgrajuje, 
da ostane konkurenčen.

NAMEN ELETTRE
Tržaški s inhrotron, im e

novan ELETTRA, bo najmoč
nejši in najboljši izvor ultra
vijo lične in rentgenske svet
lobe na svetu. Z njo razisku
jemo in ugotavljamo struktu
ro snovi in njene lastnosti. To 
je zelo pom em bno na najra
zličnejših področjih, kot so 
kemija, biokemija, biologija, 
ekologija, medicina, farma
cija, metalurgija, veda o ma
teria lih, fizika in druge so
rodne vede. Izjemna kako
vost ELETIRE bo omogočila 
ogrom no število vrhunskih 
osnovnih, aplikativnih in in
dustrijsko  usm erjenih raz
iskav.

POMEMBNOST ELETTRE 
ZA SLOVENIJO

Da bi slovenske razisko
valne ustanove in industrija 
učinkovito izkoristile ta edin-

ERIK DOLHAR

AKTIVNOSTI V SLOVE
NIJI GLEDE ELETTRE

Načrtovanje linije poteka 
v okviru raziskovalne naloge 
ministrstva za tehnologijo v 
Ljubljani Študija in načrtova
nje slovenske lin ije p ri ELET
TRI. Ustanavlja se sodelova
nje raziskovalnih skupin z 
Univerze v Ljubljani, kot se 
vzpostavljajo prvi stiki z in
dustrijo. V slovenski prestol
nici pripravljajo tudi konkre
ten predlog linije in eksperi
mentov, ki bo predložen mi- 
nistrtvu za znanost in tehno
logijo ter vodstvu tržaškega 
sinhrotrona.

SODELOVANJE MED 
ELETTRO IN SLOVENIJO

Tržačani zelo podp ira jo  
slovenske aktivnosti. Trenut
no gostijo dva slovenska ra-

POT DO  SREČE

Misel, beseda, svetloba  
ustvarjajo - prav tako kot zvok 
- vsemogočne tresljaje. Pre
m išljujte o veselju, ljubezni, 
zdravju, obilju, m iru : ne sa
mo, da boste izžarevali okoli 
sebe blagodejne valove, am 
pak boste pritegnili vse, kar 
je  sorodno temu blestečemu 
sporedu.

Naše možgane lahko pri
merjamo z najpopolnejšim ra-

JELENA STEFANČIČ

dijskim sprejemnikom, ven
dar so še veliko bolj občutljivi 
in mogočni. Ali - če vzamemo 
drugače: ko si zaželite plesne 
glasbe, ne boste poslušali od
daje, ki prenaša pogrebno ko
račnico, zato vsakokrat, ko se 
boste zalotili, da zanikate sre
čo in gazite po slabem razpo
loženju, ob rn ite  "gumb" in 
sprejemajte rajši "valove" ve
selja in sreče, kajti vaš razum 
je kovač vaše sreče.

Potrebno se je zavedati, da 
je vsaka naša misel kaleče zr
no, ki raste, cvete in daje sad. 
Vendar kaj počenja večina lju
di? Vede se kot tisti neumni 
vrtnar, ki seje slabo seme in 
se čudi, ker ne žanje dobrega 
žila. Če niste zadovoljni s svo
jim  življenjem, s svojim sa
dovnjakom, pomislite, da je 
vaš notranji svet plodno polje 
za sleherno vašo misel. Skrb
no nadzorujte ideje in občut
ke, ki vas prešinjajo: "Kakšne 
sadove mi bo dala takšna m i
sel?" Kadar ti sadovi niso tak
šni, kot bi si jih želeli, brez 
slehernega pomišljanja izpuli
te ničvredno seme...in ga na
domestite z nasprotnim m i
šljenjem.
------------ DALJE

stveni raziskovalni center ob 
meji, bi morali postaviti slo
vensko žarkovno lin ijo  z ek
sperimentalno postajo, ki so 
jo  v Sloveniji sposobni zgra
diti s svojim  znanjem in de
lom. Do tega trenutka je že 
več kot dvajset raziskovalnih 
skupin iz Slovenije izrazilo 
zanim anje za sodelovanje, 
pripravilo prek 30 predlogov 
ter podprlo projekt izgradnje 
slovenske žarkovne linije pri 
Elettri. Stroški celotne opre
me, katere del bo lahko pri
spevala slovenska industrija, 
bi obsegali vrednost 2 milijar
di lir.

ziskovalca. V sodelovanju s 
Slovenijo vid ijo  možnost re
gionalnih povezav, tudi kot 
zametek povezav v širšem 
srednjeevropskem prostoru. 
Pripravljeni so pomagati s 
svojim  znanjem in posoditi 
svojo opremo. Na finančno 
in materialno pomoč z n jiho
ve strani v Sloveniji ne m o
rejo računati, a lahko olajšajo 
stike z regionalno in italijan
sko vlado ter dostop do virov 
v o kv iru  sredn jeevropske 
pobude, če bodo le-ti sploh 
obstajali.
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ERIK DOLHAR

V 2. kolu elitne lige je Ju- 
ventina Radenska prišla do 
prvih točk v gosteh pri ekipi 
Centra mobile. M ontina in 
Zagato sta že v prvem delu 
srečanja poskrbela za zane
sljivo vodstvo Štandrežcev.

V promocijski ligi je slavila 
le Zarja, ki je v zadnji m inuti 
srečanja v Manzanu obrnila 
rezultat v svojo korist (na sliki 
odločna obramba Tognetti- 
ja). Proseško Primorje je igra
lo neodločeno s Flumigna- 
nom. O dbornik VValter Husu 
nam je povedal, kako so za
dovoljn i z dosedanjim i na
stopi Primorja: "To je bila šele 
druga prvenstvena tekma.

Seveda nam manjka še nekaj 
standardnih igralcev, ki upa
mo, da jih bomo imeli na raz
polago že v prihodnjih sre
čanjih, tako da bo ekipa bolj 
homogena. Tokrat smo zaigra
li tudi z mnogimi mladinci, ta
ko da smo bili v obrambi ne
koliko šibki."

V isti ligi soSovodnje prvič 
nastopile doma in spet ostale 
praznih rok, saj je bila enaj
sterica Caprive očitno boljša.
V 1. amaterski ligi je kriška 
Vesna z nekoliko spremenje
no postavo zasluženo pre
magala Opicino.

GORSKO KOLESARSTVO

V O D N IK  PO 
KRAŠKIH POTEH

V četrtek, 26. septembra, 
so v tržaški knjigarni Libreria 
in te rnaz iona le  transalpina  
uradno predstavili novo knji
go Fabia Fabrisa Carso isonti- 
no, triestinoesloveno in nnoun- 
tain b ike , ki sodi v zb irko  
Mountain bike  založbe Edici- 
clo editore iz Portogruara. Gre 
za neke vrste turistično-gor- 
ski vodnik, ki pisno začrtuje

KOTALKANJE

POLETOV POKAL PAVLA SEDMAKA

25 poti, polnih presenečenj, 
pogoriškem in tržaškem Kra
su ter vzhodno od Trsta po 
slovenski planoti v gozdovih 
med Postojno, Ilirsko Bistrico 
in Cerknico. Avtor je precej 
dober poznavalec naših kra
jev, tako da je tudi vsebina 
precej objektivna. Imena kra
jev so dvojezična, mnogo pa 
je žal netočnosti. Žepno iz
dajo knjige-vodnika pa vse
kakor priporočamo tistim, ki 
se radi podajo na sprehod v 
naravo, ne nujno z gorskim 
kolesom. M nogo je namreč 
nepoznanih starih poti, ki vo
d ijo  npr. od Sovodenj čez 
Kohišče do O pčin in G lin 
ščice, ne da bi sploh stopili 
na asfaltirano cesto, razen v 
prim eru, ko jo  je ponekod 
treba prečkati. Knjiž ica je 
oprem ljena z barvnim i s li
kami, zemljevidi in opisi kra
jev. Cena: 27.000 lir.

Opčine - V nedeljo, 29. 
septembra, je na kotalkališču 
na Pikelcu potekala medna
rodna klubska trofeja za Po
kal Pavla Sedmaka. Da tisti, ki 
so ga poznali, ne b i nanj poza
bili in da b i naši najmlajši kaj 
izvedeli o njem:  to je bilo ge
slo tekmovanja, ki ga pri Pole
tu vrsto let prirejajo v spomin 
na svojega nepozabnega ko
talkarja Pavla Sedmaka. Orga
nizator in trener Poleta Moj- 
m ir Kokorovec nam je pove
dal: "Pavel Sedmak (na sliki) 
je b il naš tekmovalec, ki je  u- 
m rl leta 1982. Od takrat or
ganizira ŠD Polet ta pokal. Te
kmovanje je  bilo letos posebej 
pom em bno, saj je  na njem  
nastopilo kakih 80 zelo kvali
tetnih kotalkarjev iz Nemčije, 
Hrvaške, Slovenije in Italije. 
Med njim i je bilo tudi nekaj 
državnih reprezentantov. Na
ših tekmovalcev je bilo pet, 
prav to liko je  b ilo  tekmoval
cev za vsako od ostalih  76 e- 
kip.  Organizatorji so na te
kmo povabili predvsem ekipe 
in klube, ki so Pavla poznali, 
in trenerje, ki so bili njegovi 
sotekmovalci. Na ekipni le-

stvici je bil 1. tržaški Jolly, 6. 
Polet, 10. Domžale, 15. Kuk 
Nova Gorica. V posameznih 
kategorijah je od naših zma
gala le kadetinja Tanja Roma
no, med začetnicami pa je bi
la Poletovka Chiara Pasian 2. 
--------------VVALLACE

Občni zbor Š.2. Bor
V ponedeljek, 7. t.m., bo

do pri Boru imeli 32. Občni 
zbor. Na Stadionu 1. maj se 
bodo zbrali ob 20.30, dnevni 
red pa predvideva predsed
niško in blagajniško poročilo 
ter razno.

R O L K A N J E I MLADINA 2. V POKALU
Trento - V nedeljo, 29. septembra, je bila na sporedu še 

zadnja preizkušnja za Pokal Italije v rolkanju. Tekmovalci kri
ške mladine so se spet izredno izkazali, saj so zasedli 3. me
sto na društveni lestvici in tako postali državni pokalni podpr
vaki. Na skupni lestvici italijanskega pokala so zmago osvojili: 
Ana Košuta med najmlajšimi, Mateja Paulina med deklicami, 
Guido Masiero v kategoriji master 1 in Enzo Cossaro v konku
renci master 2.

Hh.f.liMM Ruzzier zmagal v Avstriji
Na absolutnem odprtem državnem prvenstvu Avstrije v 

hoji na 50 km je zamejski hitrohodec Fabio Ruzzier premagal 
v ostri konkurenci 52 tekmovalcev iz Avstrije, Nemčije, Italije 
in Madžarske. Dosegel je čas 4 ure 24 minut 16 sekund in 
prispel na cilj tri minute pred drugouvrščenim hitrohodcem.

K O L E S A R S T V O Uspel maraton prijateljstva
V nedeljo, 29. septembra, je od Ljubljane do Trsta potekal 

že 9. tradicionalni netekmovalni maraton prijateljstva, ki ga 
organizirata Kolesarski klub Adria iz Lonjerja in Kolesarsko 
društvo Rog iz Ljubljane. Hči glavnega organizatorja Radivoja 
Pečarja Jana nam je o poteku povedala: “Maratona se je ude
ležilo okrog 210 kolesarjev iz Slovenije in Italije. Organizacija 
je  bila brezhibna, saj sta priskočili na pom oč tako slovenska 
kot italijanska policija, tako da ni prišlo do nesreč in ovir na 
cesti. To je b il amaterski maraton, namenjen ljubiteljem kole
sarjenja, predvsem nedeljskim izletnikom."

KnnHamaa Kras Generali uspešen
Zgonik - V 2. kolu ženske A1 lige so Krasovke zanesljivo 

premagale Regaldi iz Novare in po drugi zaporedni preven- 
stveni zmagi vodijo na začasni lestvici. Tri točke je dosegla 
VVangova, po eno pa Vanja M ilič in Ana Bersan. V ženski B ligi 
je tudi Kras Corium drugič zaporedoma slavil.

KOŠARKA
ODBOJKA

Od leve zgoraj: trener Čehovin, Kafol 
Rebula, I Imeljak, predsednik Vidon 
leve: Franko, Požar, Oberdan, P rega

V četrtek, 26. septembra, 
so v baru Boris Sports Club 
pri Briščikih predstavili našo 
združeno ekipo Jadrana TKB 
(na sliki letošnja postava).

Da letošnje prvenstvo ni 
lahko, je dokazala že prva tek
ma, ki so jo  modri bojevniki 
gladko izgubili v soboto, 28. 
septembra v kraju Cassano 
D'Adda pri Milanu. Predsed
nik Pavel Vidoni nam je o le
tošnjem Jadranu povedal:

"V ekipi je prišlo do več spre
memb. Nekaterih lanskih ključ
nih igralcev ni več v peterki (Ca- 
lavita, Vitez in Budin), ekipa je 
tudi pomlajena, saj je najsta
rejši veteran Sandi Rauber, 
drugi pa so mladi; ekipa lahko 
raste in se izboljšuje samo 
med prvenstvom. Naš cilj je 
obstanek v ligi; upamo, da 
nam bo to uspelo že po prvem 
delu prvenstva, se pravi, da 
kot lani dosežemo 6. mesto na 
razpredelnici v prvem delu; po
tem bo vse dobro, kar pride v 
drugi fazi. Če nam to ne uspe, 
se bomo v drugi fazi, t.j. v 
skupini za obstanek v ligi, 
vsekakor borili do konca, da 
obdržimo status drugoligaša."

Vaš g lavn i p o k ro v i
te lj j e  za b red e l v težave...

Glede finančnih sredstev 
mislim, da se vsako leto višajo 
stroški tako lige kot ostalih

I ml., Rusija, Rauber, Samec, Arena, 
li, pomožni trener Kafol. Spodaj z 
tre, Starc in l JmektFOTO KROMA).

dejavnosti našega združenja; 
zato nam prvi sponzor ni več 
dovolj. Stalno iščemo novih 
sredstev. Na pomoč nam je 
priskočila tudi Eurosava, pod
jetje, ki distribuira avtomobil
ske plašče Sava v Italiji; tako 
nam bo Eurosava drugi spon
zor kot že lani. Nismo se še 
dogovorili za količino denar
ja, do dogovora pa naj bi pri
šlo v prihodnjih tednih. Vse
kakor smo vedno v borbi za 
iskanje financ, kajti prvenstvo 
je zelo drago: imamo stroške 
za poti, za Športno palačo, za 
telovadni prostor za treninge v 
Domu Ervatti. Veliko denarja 
gre za zvezo, saj ji letno odšte
jemo približno od 25 do 30 
milijonov lir; ne vem, če je ka
ki drugi zvezi treba dajati to
liko denarja. Naj navedem le 
podatek, da moramo za vsa
ko tekmo plačati zvezi prib li
žno 600.000 lir; mislim, da je 
to precej. Upam, da bomo v 
kratkem rešili vse te proble
me. Pozivam vse tiste, ki bi 
nam radi pomagali, naj se ja
vijo pri nas. Poleg tega iščemo 
tudi nove sodelavce, kajti dela 
je precej, nas je malo in poleg 
te dejavnosti imamo še druge 
obveznosti. Zato pozivam tu
di ljubitelje vse košarke, naj 
priskočijo na pomoč našemu 
odboru!
------------ DOLFO

JADRAN TKB PORAŽEN. 
VIDONIJEV POZIV IZENAČEN DERBY KOIMPEXU

V soboto, 28. septembra, 
so naše šesterke spet nasto
pile v zveznem pokalu. Najza
nimivejši je bil nedvomno mo
ški derby Koimpex - Soča SO. 
BE.MA (slika spodaj), ki se je 
končal šele po tie-breaku  v 
korist vzhodnokraške šester
ke. Trenerja smo vprašali, s 
kakšnimi ambicijam i in po
tencialom se pripravljajo na 
prvenstvo.

Peter De VValderstein, Ko- 
impex: "Glede na to, da smo 
novinci v B-2 ligi, so naše am
bicije usmerjene  v obstanek v 
ligi.  V  našem prvenstvu nam
reč letos direktno izpadejo kar 
tri ekipe, dve ekipi pa odigrata 
play-out. Zato je  prvenstvo 
vsekakor težko. Ker smo no
vinci, razpolagamo z igralci, ki 
nim ajo veliko izkušenj v tej 
državni ligi, zato je tudi p rv i cilj 
obstanek. Kar se tiče ojačitev, 
naj povem, da trenutno igra 
z nam i VValter Prinčič, ki je  lani 
igral p ri Valu, za druge pa še 
neverno."

FOTO KROMA

Vojko Jakopič, Soča SO.- 
BE.MA.: "Zavedam se, da smo 
mnogo šibkejši kot lansko le
to, vendar ciljamo  v to, da b i 
se uvrstili za vsaj eno mesto 
višje kot lani. To je  tisto peto 
mesto, ki še vodi vplay-off. Če 
nam bo to uspelo, pa bom o  
še videli..."

V 1. kolu zveznega pokala 
je nastopila tudi Imsa, ki je po 
hitrem  postopku odpravila 
Pallavolo Trieste. Kapetan Va
la Marko Feri: "Tekma nam je 
služila predvsem kot priprava 
na prvenstvo, ki nas še čaka in 
za katerega imamo precejšnje 
ambicije. Društvo je jasno p o 
vedalo, da cilja na prestop v 
višjo ligo. Mislim, da smo člani 
ekipe dovolj močni in izkuše
ni, da se borim o za ta cilj. Me
nim  tudi, da smo precej dobro 
pripravljeni, igro pa moramo  
nekoliko izboljšati, ker ima
m o dva nova igralca v ključnih 
položajih (center in tolkač). 
Sprememba se v igri pozna, 
predvsem v igranju s podaja- 
čem, sem pa prepričan, da bo
mo  v  mesecu, ki nas ločuje od  
začetka prvenstva, te težave 
odpravili in zaigrali ubrano."

Istega dne je Val Imsa po
polnoma nadigral ekipo Pal
lavolo Trieste, proti kateri je 
Koimpex dan kasneje gladko 
izgubil na turnirju Prevenire- 
ja. V torek, 1. t.m., je bil v 2. 
kolu zveznega pokala spet na 
v rs ti s lovenski de rby: Val 
IMSA - Soča So.BE.MA (3-1).

V ženski konkurenci je 
združena ekipa Koimpexa 
zlahka odpravila šesterko iz 
Humina. Na vrsti so bile tudi 
tekme deželnega pokala. Naši 
šesterki Olympie CDR in Bora 
Fortrade sta v gosteh prema
gali lorriano in San Sergio.

Ženske so imele manj sreče, 
saj so Slogašice, Valovke in So- 
kolovke ostale praznih rok. 
Slavile so le odbojkarice go- 
riške Olympie.

Igralke Koimpexa in Olym- 
pie so se v nedeljo pomerile 
še na Stadionu 1. maj v Trstu 
na turnirju prijateljstva, ki ga 
je organiziral UISF) vsedržav
na parašportna zveza za vse. 
To je bila tudi priložnost, da 
se pogovorimo z novim tre
nerjem goriške Olympie Mar
kom Kalcem (na sliki zgoraj 
med time-outom): "V jutranjem 
slovenskem derbyiju smo z  O- 
lympio GO Volley izgubili proti 
združeni ekipi Koimpexa, saj 
gre že za eno ligo razlike. Pozna 
se namreč, da so igralke pri 
združeni ekipi solidne in da je  
to sklop dveh društev, tako da 
je  kvaliteta podvojena. Za GO 
Volley velja, da smo včeraj odi
grali pokalno tekmo in to so
lidno, ter da smo še v fazi p ri
prave, saj smo začeli pozno. Z  
delom smo v tritedenski zamu
di. Samo v nekaterih trenutkih 
smo pokazali to, česa smo spo
sobni. Končno, ekipa GO Vol- 
leya je po  mojem mnenju do
bra, saj razpolaga z dobrim po
tencialom."

V finalu je združena ekipa 
Koimpexa nadigrala sloven
skega prvoligaša Tabor, O lym- 
pia pa se je uvrstila na 4. me
sto.
------------ E.D.
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GOSTILNA KAPRIOL

Ferletiči 65 
Dol - Doberdob 

tel. 78114

Specialitete na žaru, 
divjačinaGOSTILNA DEVETAK

zaprto ob ponedeljkih

Vrh sv. Mihaela 48 
Sovodnje ob Soči 
tel. 882488

Specialitete slovenske 
in kraške kuhinje GOSTILNA PRI MIROTCJ
zaprto ob ponedeljkih in torkih

Prvomajska 92 
Sovodnje ob Soči 

tel. 882017

Domača kuhinja, 
sezonska ponudba gob

GOSTILNA PRI FRANCETU zaprto ob torkih

Prvomajska 86 
Sovodnje ob Soči 
tel. 882038 RESTAVRACIJA NANUT
Pristna domača kuhinja

zaprto ob nedeljah

Gl. Trieste 118 
Štandrež 

tel. 21168

GOSTILNA PAOLA zaprto ob sobotah in nedeljah

[■ frC n m c m i Puclu

Gl. Monte Sabotino 20
Štandrež
tel. 21771

zaprto ob četrtkih

prijaznost in domačnost 
izvrstna hrana in žlahtna kapljica

PRIČAKUJEMO VAS!
j


